
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

صنعــت بانکداری ایران درآســتانه یک تحول بزرگ دیگر 
است. با گسترش بانکداری الکترونیکی دستگاه های کارتخوان 
و خودپــرداز نقش اصلی را در ارائه خدمات بانکی پیدا کردند. 
این درحالی اســت که افزایش پایانه های فروشــگاهی و رشد 
استفاده از کارتخوان ها، تا حدود زیادی دستگاه های خودپرداز 

را هم کنار زده است.
اما توســعه بانکداری الکترونیک به همین جا ختم نشده 
و قرار اســت در آینده شــاهد یک تحول بزرگ در این زمینه 
باشیم. در شــرایطی که هم اکنون حدود 300 میلیون کارت 
بانکی دراختیار مردم است و به طور متوسط هر ایرانی بیش از 
4 کارت بانکی دارد، مهاجرت به اســتاندارد EMV که تلفیقی 
از تمام اســتانداردهای پرداخت اصلی در دنیاست، به تدریج 
گوشی های موبایل را جایگزین کارت های بانکی می کند. همان 
استانداردی که در بهمن ماه سال گذشته از سوی رئیس کل 
 NFC بانک مرکزی رونمایی شــد که زمینه بکارگیری فناوری
کــه موبایل ها را به ابزاری برای پرداخت حضوری بدون کارت 

می کند،  فراهم می کند.
به زبان ســاده EMV اســتانداردی اســت برای پرداخت با 
کارت های نقدی و کارت هــای اعتباری و کلمه EMV مخفف 
عبــارت Europay, MasterCard & Visa و ترکیبی اســت از 
مجموعه ای از استانداردها که توسط ویزا، مستر و یوروپی در 

سال ۱۹۹4 در اروپا به شکلی متحد عملیاتی شد.
در ایــن اســتاندارد جدید عــلاوه بر افزایــش امنیت در 
پرداخت ها، سهولت اســتفاده کاربران نیز دنبال شده است و 
بر این اســاس به جای کارت های بانکی با نوار مغناطیســی، 
کارت های چیپ دار مورد استفاده قرار می گیرد. اما با توجه به 
هزینه بالای این تغییر و همچنین ضریب نفوذ بالای گوشی های 
هوشمند در ایران، همانند برخی از کشورهای دیگر، برنامه ریزان 

به سمت استفاده از گوشی های هوشمند رفته اند.
در این زمینه معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی 
در گفت و گــو با »ایــران« در این باره توضیح داد: مهاجرت به 
EMV درســال های گذشته دربسیاری از کشورها دنبال شد تا 
سیستم کارتی خود را به این استاندارد تغییر دهند اما به دلیل 
بالا بودن ضریب نفوذ اینترنت و گوشی های هوشمند در ایران 
به سمت استفاده از موبایل حرکت کرده ایم که این تغییر رویه 

نیز در بسیاری از کشورها رخ داده است.
محمدرضا مانی یکتا همچنین درخصوص آخرین وضعیت 
این پروژه گفت: هم اکنون زیرساخت های مورد نیاز آماده و وارد 
مرحله آزمایشی شده ایم به طوری که زیرساخت های پرداخت 
در کشــور بتواند سوئیچ EMV یا NFC را پشتیبانی کند. وی با 
اشاره به اینکه برای این مهاجرت درحال برنامه ریزی هستیم، 
افزود: برای اجرایی کردن این برنامه باید توانایی بانک ها را هم 
درنظر گرفت، چراکه بانک ها برای این تغییرات درسوئیچ خود 

علاوه برهزینه به بسترهای فنی هم نیاز دارند.
به گفته این مقام مسئول بانک مرکزی درحال برنامه ریزی 
اســت تا بانک های مختلف گام به گام تغییرات را روی شبکه 
شتاب خود انجام دهند تا سوئیچ آنها بتواند از این برنامه جدید 
پشتیبانی کند و همزمان دیوایس های دستگاه های کارتخوانی 
که درکشور فعال است تغییر کند. علاوه براین باید مطالعاتی 
درباره اینکه کدام بخش از دســتگاه های کارتخوان یا مناطق 
مختلف کشور باید در مرحله نخست تغییر کند، انجام شود. مانی 
یکتا تأکید کرد: بدین ترتیب از دو مسیر این تغییرات باید رخ 
دهد، یعنی هم بانک ها به تدریج به این سوئیچ جدید مهاجرت 
کنند و هم شبکه پذیرندگی برای ارائه خدمت جدید آماده شود.

گفتنی است با توسعه این استاندارد و فناوری مردم می توانند 
 NFC با نزدیک کردن گوشــی هوشــمند خود که از فناوری
پشتیبانی می کند به دستگاه کارتخوان مجهز به آن، بدون نیاز 
به کارت و شماره آن پرداخت خود را انجام دهند. NFC مخفف 
کلمه  Near Field Communication است و تراشه  NFC از امواج 
رادیویی میدان نزدیک برای ایجاد ارتباط بی سیم در فاصله  چند 
ســانتیمتری بین دو دستگاه و انتقال حجم کمی از اطلاعات 
استفاده می کند.استفاده ازبسترهای جهانی نظام های پرداخت 
علاوه بر زیرســاخت های فنی به تطبیق استانداردها نیازمند 
است. طی سال های گذشته و حتی در دوران برجام، تلاش های 
بسیاری برای اتصال سوئیچ پرداخت ایران با سایرکشورها صورت 
گرفت و با وجود پیشــرفت در مذاکــرات هیچ یک به نتیجه 
عملیاتی نرسید. دراین باره معاون اداره نظام های پرداخت بانک 
مرکزی اظهار کرد: با وجود محدودیت های تحریم هم اکنون در 
استانداردها هیچ مشکلی نداریم. برای مثال طرح »کهربا« که از 
سوی بانک مرکزی عملیاتی شد براساس استاندارد EMV طراحی 
شده است. ممکن است در بخشی از استانداردهای فنی کاملًا 
منطبق نباشــیم، اما درمجموع میزان انطباق با استانداردهای 

بین المللی حوزه پرداخت بسیار مطلوب است.
وی ادامه داد: برای مهاجرت به استاندارد EMV دربخشی که 
مربوط  به صدور کارت های چیپ دار مبتنی بر این اســتاندارد 
بود، مشکل داشتیم که بخش قابل ملاحظه ای از این مشکلات 

به دلیل تحریم های تحمیل شده به کشور است.
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میخواهیمتحریمرابرداریمعدهایعزامیگیرند
رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت:

رئیس جمهوری روز گذشته در جلسه هیأت دولت، با اشاره به اینکه پس از ثبت نام 
نامزدها، شور و هیجان انتخاباتی خوبی در مردم ایجاد شد، گام دوم افزایش این شور را 
مسأله تأیید صلاحیت نامزدها دانست و تأکید کرد که اعلام نتایج صلاحیت داوطلبان 
از سوی شورای نگهبان می تواند تشویق کننده جامعه برای حضور در انتخابات یا کند 
کننده این حرکت باشد. حجت الاسلام حسن روحانی ابراز امیدواری کرد که این قدم 
دوم هم بخوبی در چارچوب قانون اساســی و منافع نظام برداشته شود تا همه مردم 
را برای حضور در انتخابات ۲۸ خرداد تشــویق کند. رئیس جمهوری اشاره ای هم به 
وضعیت تبلیغات و رویکرد و رفتار نامزدها داشت و ضمن تأکید بر اینکه در تحلیل یا 
نقد عملکرد دولت، باید شرایط بین المللی، تحریم و کرونا را نیز در نظر داشت، خطاب 
به نامزدها، گفت همه جا شاهد راستگویی، گزارش با واقعیت و بدون تحریف باشیم 
و به مردم برنامه ارائه دهیم تا مردم بفهمند که این نامزد انتخابات، تعاملی یا تقابلی 

است، دنبال تعامل یا دنبال دعوا با جهان است.
 رئیس جمهوری با اشاره به اینکه در ۲۸ خرداد چشم های دنیا به انتخابات ایران 
دوخته شده است،  گفت: در گام نخست انتخابات، شاهد حضور و هیجان خوب و مناسبی 
بوده ایم که طی آن کاندیداهایی که برای ثبت نام مراجعه کردند، حضور قابل توجهی 
داشتند، به طوری که از جناح ها و احزاب و تفکرات مختلف در آن حاضر شدند. روحانی 
با بیان اینکه قدم دوم که در روزهای آینده برداشته می شود، اعلام نظر شورای نگهبان 
است، افزود: این اعلام می تواند هم تشویق کننده جامعه برای حضور در انتخابات باشد 
یا خدای ناکرده کند کننده این حرکت. امیدوارم این قدم دوم هم بخوبی در چارچوب 
قانون اساسی و منافع نظام ما برداشته شود تا شاهد یک ترکیب بسیار خوب و مناسبی 

باشیم که همه مردم را برای حضور در انتخابات ۲۸ خرداد تشویق کند.
رئیس جمهوری قدم سوم انتخابات را دوران تبلیغات عنوان و تصریح کرد: تبلیغات 
از اوایل هفته آینده آغاز می شود و درباره قدم چهارم که حضور مردم پای صندوق است 
و مهم ترین قدم انتخابات هم هست، فرصت می کنیم چون تا آن روز زمان زیاد است.

او با تأکید بر اهمیت تبلیغات به عنوان گام سوم گفت: نخست اینکه غش در معامله 
نباید باشــد، یعنی اگر کالایی به مردم عرضه می کنیم این کالا یا برنامه باید منطبق 
با واقعیت باشد و اگر خدایی ناکرده با دروغ، تهمت و اقدامات غیراخلاقی توأم باشد، 
برای مردم قابل قبول نیست. روحانی گفت: کسی که آمده تا سنگین ترین بار اجرایی 
را بر دوش بگیرد، اگر بخواهد از یک مسیر ناصواب به یک هدف بلند برسد، این درست 
نیست. او با اشاره به اینکه در گذشته عده ای می گفتند هدف وسیله را توجیه می کند 
و از هر وسیله می توانند استفاده کنند، ادامه داد: اما ما مسلمانان با این شعار همیشه 
مخالفت کردیم و آن را مخالف اخلاق و اصول می دانستیم، چون مسیر، هدف و وسیله 

باید درست و قابل قبول باشد.
رئیس جمهوری بر همین اساس، تأکید کرد: مسأله مهم این است که دولت دوازدهم 

در یک شرایط پیچیده و مشکل مسئولیت را بر دوش داشت که حداقل در ۱00 سال 
گذشته مشابه آن را نمی بینیم. وقتی جنگ اقتصادی را با کرونا در کنار هم ضمیمه 
کنیم، می بینیم آنچنان اداره کشور پیچیده بود که با هیچ زمان دیگر قابل مقایسه نیست.

او با بیان اینکه باید ظرف زمانی درست تشریح شود و بگوییم این دولت در این شرایط 
چنین کرد، اظهار کرد: اگر شرایط را نگوییم واقعیت ها را تحریف کرده ایم و بدرستی 
بیان نکرده ایم. رئیس دولت دوازدهم خطاب به مردم گفت:  انتخابات مال خودمان است 
و صندوق آرا از افتخارات جمهوری اسلامی ایران است و جمهوریت ما در سایه حضور 
در پای صندوق های رأی است. او همچنین با بیان اینکه اگر دروغ رواج یافت، اسلامیت 
و اگر مشارکت کاهش یافت، جمهوریت صدمه خورده است، اظهارکرد: ما باید همه جا 
شاهد راستگویی، گزارش با واقعیت و بدون تحریف باشیم و برنامه را به مردم ارائه دهیم. 
فحش که برنامه نمی شود، یکی همیشه فحش می گوید و اگر از او فحش را بگیری خلع 
سلاح می شود. روحانی تأکید کرد: مردم از کاندیداها برنامه می خواهند. نامزدها برنامه 
خودشان را شرح دهند. امسال دچار خشکسالی هستیم، کاندیداها برنامه خود را برای 
خشکسالی بگویند؛ هنوز با تحریم مواجه هستیم و این گام ها باید تکمیل شود و باید 
برنامه اش را در دوران تحریم بگوید. هنوز در شرایط کرونا هستیم و کاندیداها از اینها 
مهم تر استراتژی خود را برای مردم بیان کنند و مردم بفهمند که این نامزد انتخابات، 

تعاملی است یا تقابلی است، دنبال تعامل یا دعوا با جهان است.
او با مهم دانســتن استراتژی و راهبرد نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری گفت: 
رأی مردم یک بار تا چهار ســال دیگر یا رأی مردم هر روز. هر کاری که می خواهیم 
انجام دهیم با رأی مردم اســت. نامزدی امروز می گوید فضای مجازی عالی است، اما 
فردا که انتخابات تمام شــد دنبال فیلتر با دست و پا می گردیم، بنابراین باید بگوییم 
دنبال چه چیزی هستیم، بگوییم که افراط گریم یا اعتدال گرا. این بسیار مهم است که 
راهبرد و اصولمان را توضیح دهیم و برنامه را ارائه کنیم و دلسوزی خود را نشان دهیم.

روحانی افزود: مردم ما در این صورت احساس می کنند کاندیداهایی توانمند آمدند 
که دارای اصول هستند و قرار است دولتی توانمندتر و با برنامه تر از دولت های یازدهم 
و دوازدهم تشــکیل شود و این آرزوی همه ماست که دولت بعدی دولت بسیار قوی 

و توانمند باشد و کشور را در این شرایط بسیار سخت تحریم به نقطه نهایی برساند.
رئیس جمهوری با تأکید بر مشارکت حداکثری و تأمین سلامت مردم گفت:  برای 
انتخابات ضمن درخواست مشارکت حداکثری سلامت مردم را هم توأمان می خواهیم و 
این دو باهم در تضاد نیستند. اگر در این هفته ها سلامت را خوب حفظ نکنیم، مشارکت 
کاهش می یابد و اگر در هفته اول و دوم خرداد مراقبت نکنیم دچار موج پنجم می شویم 
و مشارکت مردم خراب می شود و خدای ناکرده مشارکت پایین می آید، اما اگر ابتلاها 
کاهش یافت مردم راحت تر پای صندوق ها می آیند و رأی می دهند و در این شرایط، 

افتخار مشارکت حداکثری نصیب ما می شود.

کلاهبرداریبانکیصفرمیشود

من می خواهـــــم این موضوع را که خشونت خانگی در کشـــور 
مــا اتفاق افتاده از منظر ارتباطات بررسی کنم. این روزهـــا در جامعه 
شـــاهد خشـــونت های غیر قابل تصور هستیم که به خشونت هـای 
خانگی کشـیده شــــده اســـت. اما اساساً خشــونت در جامعه کی 
رخ می دهد؟! جـامعـه شــناسـان معتقدند زمانی که جامعه به بن بست 
می رسد به خشونت رو می آورند. یعنی معادل »خشونت«، »مدارا« است. 
چون »مدارا « پایه اولین بخش از ارتباط است. این بدان معنی است 
که هنوز »گفت و گو«، » توافق«، »تفاهم«، »قرارداد« و در نهایت کنش 

متقابل ارتباطی بر مبنای تقســیم بندی »هابرماس« رخ نداده است.
»مــدارا« یعنی طرفین فعلًا همدیگر را تحمل می کنند و خود این 

رخداد بعدی را به وجود می آورد که گفت و گو است.
وقتی در یک جامعه اتفاقاتی خشن رخ می دهد و مدارا به حداقل 
می رســد، دلایل مختلفی دارد. از دید کارشناســان ارتباطات به واقع 
تبادل معنا صورت نمی گیرد یعنی شاهد گفت و گوی ارتباطی نیستیم 
پس معنایی هم مبادله نمی شود.در خشونت های خانگی، قاتل می گوید 
ما باهــم تفاهم و گفت و گو نداشــتیم و آزار می دیدیم اما این توجیه 
است چرا که اگر چنین بوده باید قهر اتفاق بیفتد نه قتل. چرا به جای 

»قهر«، »قتل« رخ می دهد؟
ما در حال حاضر شاهد قتل یعنی بالاترین سطح خشونت هستیم. 
دلیلش آن است که تبادل معنایی صورت نمی گیرد. اتفاق دوم آن است 
کــه ما در ارتباطات پدیده ای داریم به نام ایمیجینگ یعنی تصورهایی 
کــه از مفاهیم و مصادیق به وجود می آیند.ما ممکن اســت از موضع 
طرف مقابل مان یک تصوری پیدا کنیم که آن تصور با واقعیت فاصله 

دارد. اما چرا دچار سوء برداشت می شویم؟
به خاطــر اینکه به واقع آن چیزی کــه در مصداق عینی و مصداق 
عملی درون جامعه اســت حداقل اســت.مصادیق در جامعه ما باید به 
سمت یک تفاهم و گفت و گوی »جمعی« یا »گروهی« و »فردی« باشد.

»خشــونت خانگی« از دیــد من آیینه ای اســت از یک جامعه به 
خشــونت و به بن بست رسیده. من این عوامل را بسیار جدی می دانم.

توصیــه اول مــن بــه »نخبگان« اســت. نخبــگان بایــد با همه 
دلخوری هایی که دارند به میــدان بیایند چون می توانند راهکار ارائه 
دهند. هم به بالای هرم که حاکمان اند و هم به میانه هرم که کنشگرانند 
و هم به پایین هرم که شــهروندانند.نخبگان در هرجامعه ای ســرمایه 
بزرگی هســتند و از این ســرمایه بزرگ اجتماعی باید استفاده کرد. 
باید راه گفت و گو را باز کنیم تا به یک راهکار برسیم که حتی اگر آن 
را قبول نداشــته باشیم وقتی که اجرا می شود نتیجه اش آرامش برای 
جامعه اســت. اگر آرامش باشــد آدم ها حذف نمی شوند. نخبگان باید 
این چرخه غلطی را کــه در جامعه رخ داده برگردانند. باید این زنگ 

خطر را جدی بگیریم تا شــاهد اتفاقات بدتری نباشیم.
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غلامرضا شریعتی در آیین تکریم و معارفه معاون تدوین و ترویج استاندارد، 
پذیرش نقد عادلانه و آگاهانه را راهی برای پیشرفت و توسعه دانست و افزود: 
در ســازمان ملی استاندارد ایران که سازمانی فنی، تخصصی است و اقدامات 
اساســی آن منوط به نظر کارشناسی و علمی، اظهارات می تواند مسیر پیش 

رو را هموار می سازد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل از اســتاندارد، وی ادامه داد: 
معتقدم که نیروهای درون سازمانی باید رشد کنند چرا که این نیروها بر کارها 
به صورت تخصصی اشراف دارند و حرفه ای تر اعمال نظر می کنند بنابراین تا 

حد امکان از ظرفیت نیروهای درون سازمانی استفاده خواهم کرد.

 حوزه تدوین استاندارد کاملا تخصصی است
شریعتی، معاونت تدوین و ترویج استاندارد را جزء تخصصی ترین معاونت های 
سازمان ملی استاندارد ایران برشمرد و گفت: تکیه علمی سازمان به این معاونت 
و پژوهشگاه است که خوشبختانه ارتباط تنگاتنگی در حوزه استانداردهای علمی 

کشور دارند و انتظار می رود این ارتباط مستحکم تر شود.

 مردم را با استانداردها آشنا کنیم
رییس سازمان ملی استاندارد ایران با اشاره به نقش بسیار مهم آموزش در 
زمینه شناخت جامعه از استانداردها گفت:  در حوزه ترویج و آموزش باید فعال تر 

ظاهر شویم تا اهمیت استاندارد در جامعه بیش از آنچه که هست، احساس شود.
وی ، با تاکید بر سلامت و ایمنی شهروندان افزود:  باید زمینه آشنایی مردم 
با استاندارد را به بهترین نحوء فراهم کرده و  متناسب با دانش روز ظاهر شویم.

 بهره گیری از شیوه های نوین 
شریعتی با بیان اینکه تکنولوژی  در جهان به سرعت در حال پیشرفت است 

گفت: سازمانی موفق خواهد بود که خود را با پیشرفت جهانی همراه سازد.
وی ادامه داد: اســتانداردهایی باید تدوین شوند که در زندگی مردم نقش 

کاربردی و موثری داشته باشد، نه استانداردهایی که دوره آنها گذشته است.

 حقوق شهروندی در اولویت است
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران، تضمین حقوق شهروندی را از اولویت های 
اصلی این سازمان دانست و تاکید کرد،باید در حوزه خدمات، حضور جدی تری 

داشته باشیم.
شــریعتی با اشاره به نارضایتی بیشــتر مشتریان از خدمات پس از فروش 
خودرو تصریح کرد: امیدوارم در این حوزه نیز استانداردهای لازم تدوین شود و 
با حضور جدی تری سازمان ملی استاندارد بتوانیم حقوق شهروندان را در این 

زمینه و سایر بخش های خدماتی استیفاء کنیم.

 یحیی زاده مشاور می شود
وی با اشــاره به تخصص فنی در کنار حســن اخلاق سودابه یحیی زاده، 
معاون ســابق تدوین و ترویج اســتاندارد گفت: تغییــر در معاونت تدوین و 
ترویج اســتاندارد به خواســت مکــرر  یحیی زاده صــورت گرفت به همین 
دلیل از معاون توســعه مدیریت، امور حقوقی و مجلس خواســته ام ترتیبی 
 اتخــاذ کنند تــا پس از بازنشســتگی از دانش و تجربیات ایشــان به عنوان 
مشــاور استفاده شود چون این سازمان به اســتفاده از  تجارب افرادی چون 

یحیی زاده نیاز داریم.

معــاون وزیر صمت و رییس ســازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
با اعلام خبر راه اندازی واحد رســیدگی 
به شکایت از کســب و کارهای اینترنتی، 
گفت : این ابتکار در حقیقت یک وســیله 
و ابــزار بــرای هدفمند کردن فروشــگاه 
 هــای مجــازی و ثبت و پاســخگویی به

 شــکایات و پیشگیری از بروز تخلفات در 
این زمینه است

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
به نقل از  شــاتا ، عباس تابش با اشاره به 
رشد کسب  و کارهای اینترنتی با توجه به 
گسترش فناوری های نوین، افزود: ویروس 
کرونا در زندگی روزمره مردم تاثیر نهاده و 
علاوه بر آن بر فعالیت های تجاری نیز تاثیر 
گذاشته و تجارت سنتی را محدود و توجه 
به کســب وکارهای نوین را افزایش و جان 
تازه ای نیز به این گونه فعالیت ها بخشیده 
اســت .وی با بیان اینکــه تعداد تراکنش 
های اینترنتی نشان دهنده افزایش عرضه 
و تقاضــا در زمینــه تجــارت الکترونیک 
در کشــور است، افزود : کشــور ما نیز از 
تاثیرپذیری کرونا بر اقتصاد خود مستثنی 
 نبــوده و باعث شــده که شــاهد برپایی

 فروشــگاههای اینترنتی باشیم که حتی 
کالاهای خرد و غیر ضروری افراد را برای 

فروش عرضه می کنند.
معاون وزیر صمــت با بیان این مطلب 
افــزود : اما متاســفانه در کنــار تجارت 
الکترونیک شــاهد حضور عده ای سودجو 
و متقلــب هســتیم که تــلاش دارند از 
سهل انگاری شــهروندان و کاربر ان سوء 
اســتفاده نمایند. سوء استفاده های مالی 
خــرد و کلانی که باعث نارضایتی افراد از 

خریدهای اینترنتی می شوند.
 راه اندازی واحد رســیدگی به 

شکایت از کسب و کارهای اینترنتی

تابش ، با اشــاره به روند رو به رشــد 
تخلفات و جرائم در حوزه فروشــگاه های 
اینترنتی خاطر نشــان کــرد : آمار بالای 
وقوع چنین تخلفات شامل کلاهبرداری ، 
کم فروشــی ، گرانفروشی ، تقلب و دیگر 
تخلفات صنفی و گسترش شکایات واصله 
در این زمینه توســط خریداران باعث شد 
ســازمان حمایت این موضوع را در صدر 
اقدامــات پیشــگیرانه خود قــرار داده و 
نسبت به راه اندازی واحدی جهت دریافت 

و رسیدگی به این شکایات اقدام نماید.
رییس سازمان حمایت در ادامه توضیح 
داد : با توجه به صلاحیت قانونی سازمان 
حمایت در زمینه رســیدگی به شــکایات 
مصرف کنندگان از طریق انجام بازرســی 
و صدور اخطارهای نظارتی و حســب نیاز 
تشــکیل پرونده و ارجــاع به مرجع صالح 
قضایی و مســئولیت ذاتی و قانونی مرکز 
توســعه تجارت الکترونیک در ساماندهی 

کسب و کارهای اینترتی و طبق تصمیمات 
کلان مقرر شد این دو دستگاه با همکاری 
و همراهی یکدیگر نسبت به راه اندازی این 
پروژه اقدام نمایند که خوشبختانه پس از 
یک دوره آزمایشی همزمان با عید سعید 

فطر به بهره برداری رسید.

 لزوم افزایــش اعتماد و تمایل 
مصرف کنندگان به خرید اینترنتی

به گفته این مقام مسئول؛ لزوم افزایش 
اعتماد و اقبال مصرف کنندگان به خرید 
اینترنتی و ارتقای پاسخگویی و اثربخشی 
چرخــه ثبت و رســیدگی به شــکایات 
احتمالی از کســب و کارهــای اینترنتی 
از اهــداف اصلی راه اندازی این ســامانه 

بوده است.
معاون وزیر صنعــت، معدن و تجارت، 
دریافــت نمــاد اعتماد را برای کســب و 
کارهای اینترنتی از وزارت صنعت و معدن 

و تجارت را طبق الحاقیه آیین نامه اجرایی 
ضوابــط لازم برای صدور پروانه کســب 
فروشــگاه های الکترونیک و برنامه جامع 
توسعه تجارت الکترونیکی ضروری دانست 
و تاکید کرد : به منظور پیشگیری از بروز 
هرگونه مشکلی ، ضروری است خریداران 
قبــل از هرگونه خریدی با کلیک بر روی 
لوگوی اینماد فروشگاه اینترنتی، مطمئن 
شــوند که اطلاعات مندرج درشناسامه یا 
پروفایل کسب و کار شامل سوابق فعالیت ، 
تخلفات و پاسخگویی به شکایات فروشنده 
نسبت به خریداران در آن سایت ثبت شده 
باشد سپس مبادرت به خرید نمایند زیرا 
گاهی ممکن است برخی سایتها فقط یک 
تصویــر و یایک لینک جعلــی را به جای 

نمادهای واقعی بگذارند.
تابش همچنین ادامه داد : پس از خرید 
در صورت بروز مشکل و عدم ایفای کامل 
تعهدات توســط فروشنده یا بروز تخلفات 

منــدرج در قانــون تعزیــرات حکومتی ، 
قانون نظــام صنفــی و ... خریداران می 
توانند نســبت به ثبت شــکایت خود در 
سامانه اینماد با ارائه اسناد و مدارک لازم 

اقدام نمایند.

فروشگاههای  از  شــهروندان   
دارای نماد اعتماد خرید کنند

وی به کاربران توصیه کرد ؛ شهروندانی 
که تمایل به خریــد اینترنتی دارند لازم 
اســت از فروشــگاههایی خرید کنند که 
نماد الکترونیکی را از مرکز توسعه تجارت 
الکترونیــک دریافت کــرده و دارای رتبه 
اعتمــاد الکترونیکی بیش از یک ســتاره 
باشــند تا با خیالی آسوده از ایفای کامل 
تعهدات توســط فروشنده اطمینان خاطر 

داشته باشند.
رییس ســازمان حمایت ؛ ایجاد مراکز 
تقلبی فروش اینترنتی، شبکه های فروش 
زنجیــره ای تقلبی را نتیجــه کم اطلاعی 
شــهروندان و کاربــران فضای ســایبری 
دانست و گفت: مؤسسات تبلیغاتی دروغین 
و سایت های سرمایه گذاری مجهول الهویه 
و... همــه در پی بی اطلاعی هســتند که 
ایجاد می گــردد و گرداننــدگان چنین 
سایت ها و شبکه هایی از بی اطلاعی کاربران 

سو ءاستفاده می کنند.
تابش در پایان متذکر شــد : ســازمان 
حمایــت بعنــوان تنها دســتگاه نظارتی 
حاکمیتــی ملی در حــوزه اقتصاد ، طبق 
مراحل طراحی شده در سامانه اینماد ، به 
محض دریافت هرگونه شکایتی قطعا ورود 
پیدا کرده و در صورت عدم پاســخگویی 
مناسب کسب وکار ، به واحد رسیدگی به 
شکایات ارجاع و پس از بررسی درصورت 
نیــاز ، پرونده متخلف برای رســیدگی به 

مراجع ذی صلاح ارسال می شود.

شهروندانازفروشگاههایدارایاینمادخریدکنند

وزیر صنعت، معدن و تجارت در صحن علنی مجلس عنوان کرد:

تحقق۷۰درصدیعمقساختداخلدربرخیصنایع

ازظرفیتنیروهایدرونسازمانیاستفادهمیکنیم

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با حضور در صحن 
علنی مجلس با تاکید بر سیاســت ها و اقدامات وزارت 
صمت در راســتای حمایت از تولید، بومی سازی 3.۵ 
میلیــارد دلاری و جلوگیــری از واردات ۵ میلیــارد 
 و 300 میلیــون دلار کالاهــای غیرضــروری را از 
دستاوردهای اعِمال سیاســت های ممنوعیت واردات 

کالا عنوان کرد.
به گزارش  شــاتا، علیرضا رزم حســینی روز)۲۸ 
اردیبهشــت ماه( با حضور در صحن علنی مجلس در 
خصوص ممنوعیت واردات برخی کالاها در راســتای 
حمایــت تولید داخل و تاثیر مثبــت آن در افزایش و 
رشد تولید در کشور گفت: بر اساس مصوبه سران قوا 
در خرداد ۹۷، حــدود ۲ هزار ردیف تعرفه از مجموع 
هشت هزار و 3۵۹ ردیف تعرفه شامل ممنوعیت واردات 
بود؛ در زمان پذیرفتن مسئولیت و ورود من به وزارت 
صمت، اعتبار این مصوبه در حال اتمام بود که تا زمان 
تمدید این مصوبه، به مسئولیت خود دستور به تداوم 

ممنوعیت ها دادم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بومی سازی 3.۵ میلیارد 
دلاری را یکــی از نتایج اجرای ایــن محدودیت های 
وارداتی دانســت و گفت: با اعِمــال این ممنوعیت ها، 
از واردات ۵ میلیــارد و 300 میلیــون دلار کالاهای 

غیرضروری به کشور جلوگیری شد.
طبق توضیحات رزم حسینی، مجموع واردات 44 
میلیارد دلاری از سال ۹۸ با کاهش ۶ میلیارد دلار، به 

3۸ میلیارد دلار تنزل پیدا کرد و در مقایسه با واردات 
۵4 میلیــارد دلاری در ســال ۹۶، حدود ۱۶ میلیارد 

دلار کاهش واردات کالاهای غیر ضروری اتفاق افتاد.

 ســهم 2۵ میلیارد دلاری مــواد اولیه و 
تجهیزات تولید از ۳۸ میلیارد دلار واردات

وی از 3۸ میلیارد دلار واردات انجام شــده در سال 
گذشــته، ۱3 میلیــارد دلار آن را مربوط به کالاهای 
اساسی و ۲۵ میلیارد دلار آن را به مواد اولیه، کالاهای 
واســطه ای، ماشــین آلات خطوط تولید و همچنین 
تجهیزات پزشــکی اعلام کرد و افزود: این یعنی سال 
گذشته کارخانجات داخلی را با ۲۵ میلیارد دلار واردات 
اداره کردیم؛ امسال نیز به این مراقبت ها ادامه خواهیم 

داد و بــه  ویژه از واردات کالاهای غیرضروری و لوکس 
جلوگیری خواهد شد.

 افزایش ۷۰ درصدی عمق ساخت داخل در 
برخی صنایع

وزیر صمت در بخش دیگــر صحبت های خود در 
حضور نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، به کاهش 
ارزبری هر خودرو از ۶ هزار دلار به یک هزار و ۷00 دلار 
اشاره و عنوان کرد: اکنون متوسط عمق ساخت داخل 
خودروها به بیش از ۷0 درصد رسیده است، همچنین 
شاهد تحقق عمق ساخت داخل ۷0 درصدی در صنایع 
لوازم خانگی هستیم؛ اکثر واحدهای تولیدکننده لوازم 
خانگی به صورت ســه شیفت کار می کنند و صادرات 

محور هســتند و به  طوریکه در ســال گذشته یکی از 
شــرکت های تولیدکننده بیش از ۶۵ هزار دستگاه از 

محصولات خود را صادر کرد.

 ســهم ۹۰ درصدی سیاســت های کلان 
اقتصادی در تورم

وی به سهم ۹0 درصدی سیاست های پولی، مالی 
و ارزی کشور در موضوع تورم اشاره کرد و گفت: آنچه 
مربوط به ما در وزارت صمت اســت، تمرکز بر تولید، 
اعمال نظارت ها در کالاهای مشمول قیمت گذاری است؛ 
اقداماتی خوبی را در چارچوب اختیارات وزارتخانه انجام 
دادیم و سعی کردیم در این فرصت کوتاه در حد بضاعت 

و توان، اقدام کنیم.

 آسیب شناسی واحدهای تولیدی راکد در 
دستور کار وزارت صمت

رزم حســینی، با یادآوری تدوین بسته پیشنهادی 
وزارت صمــت به عنوان یکی از اقدامات وزارت صمت 
در راستای مانع زدایی و پشتیبانی از تولید با تاکید بر 
پیگیــری وزارت صمت درخصوص وضعیت واحدهای 
تولیدی راکد و غیرفعال و آسیب شناســی آن ها گفت: 
رفع همه مشــکلات و موانــع در اختیار وزارت صمت 
نیســت و وزارت صمت در چارچوب اختیارات قانونی 
خود، اقداماتــی را انجام داده و ابلاغیه هایی را در این 

خصوص صادر کرده است.

رمزارز ایرانی؛ برخورد قهری یا شفافیت قانونی
بیش از 4 سال از آغاز به کار بازارگاه های رمزارز در ایران می گذرد و در این 
مدت عدد فعالان این بازار به بیش از ۱۲میلیون رســیده است. از این تعداد، 
۵0 درصد دارایی خود را روی والت های شخصی و سکوهای تبادل خارجی و 

۵0 درصد دیگر روی سکوهای تبادل داخلی مبادله می کنند.
رضایت ۷۸ درصدی سرمایه گذاران از حضور در این بازار حکایت از امنیت 
و بازگشــت مثبت ســرمایه برای فعالان آن دارد تا آنجا که بهره گیری از این 
بازار برای خنثی کردن تحریم ها علیه ایران، کاربران، صاحبان کســب وکار و 
صادرکنندگان را قادر ســاخته تا با حذف واسطه ها بتوانند با دردسر کمتری 

نسبت به جابه جایی پول در صرافی های بین المللی بپردازند.
توســعه کمی و کیفی بازار داخلی رمزارزها در کشــور، فرصتی طلایی در 
اختیار پلتفرم های بومی قرار داده و هم اکنون زیرســاخت های بومی آن برای 
میزبانی اطلاعات مخاطبان، اطلاعات نهادها و اشخاص و تبادلات مالی ارزهای 
دیجیتال فراهم بوده و نباید اجازه داد تا چنین دستاوردی مورد هجمه و تضعیف 
قرار گیرد چراکه هرگونه ناامنی و تحدید سبب خواهد شد تا دارندگان ارزهای 
دیجیتال در این اکوسیســتم، مســیر خود را از داخل به خارج تغییر دهند و 

درنهایت یا به سمت پلتفرم های خارجی هدایت و یا غیرقابل رؤیت شوند.
نامه اخیر رییس مجلس شــورای اســلامی به بانک مرکزی به عنوان نهاد 
ناظر درباره الزام شاپرک به ارائه درگاه های پرداخت به سایت های دارای نماد 
اعتماد الکترونیک و نامه اسفندماه پارسال مدیرعامل شاپرک درباره غیرمجاز 
بودن ارائه درگاه پرداخت توسط پرداخت یار به شرکت های ارائه دهنده خدمات 
رمزارز، نگرانی هایی را برای فعالان این بازار از احتمال بسته شدن درگاه های 
پرداخت ایجاد کرد و ســبب شــد تا برخی از کاربران، دارایی های خود را به 

پلتفرم های خارجی انتقال دهند.
این اتفاقات اگرچه بیش از پیش صیانت از زیرساخت ها و سکوهای تبادل 
داخلی را یادآوری می کند اما یادآور می شــود کــه عملکرد بانک مرکزی در 
مقــام رگولاتور و تنظیم گر بازار در این ســال ها برخــلاف جایگاه این نهاد و 
انتظار تعیین شــده برای آن بوده است. تاریخچه پیگیری موضوع توسعه بازار 
رمزارزها از سوی سه نهاد صنفی انجمن فین تک، انجمن بلاکچین و سازمان 
نظام صنفی رایانه ای در چند ســال اخیر نشان می دهد هیچگاه بانک مرکزی 
در این مســیر همراه و یاریگر بخش خصوصی نبوده است. به عنوان نمونه در 
سال ۱3۹۹ انجمن فین تک جلساتی را با بانک مرکزی برگزار کرد و به دنبال 
آن سندی با عنوان »الزامات اجرایی« تهیه شد که قادر بود ریسک ها را پوشش 
دهد اما این ســند هیچگاه تصویب نشــد. از سوی دیگر سه نهاد صنفی فوق 
در ســال گذشته جلسه ای را با کمیســیون اقتصادی دولت برگزار و درنهایت 
نامه ای تهیه و برای بانک مرکزی ارسال کردند. همچنین این سه نهاد صنفی 
پیشــنهاد مکتوب خود را درباره سیاستگذاری و تقسیم وظایف بین نهادهای 
حاکمیتی به بانک مرکزی و کمیسیون اقتصادی دولت ارائه کردند اما به دلیل 
عدم پاسخ بانک مرکزی این سند نیز از سوی کمیسیون اقتصادی بایگانی شد.

از آنجا که هدف دنبال کنندگان این مهم، صیانت از بازار رمزارز کشــور و 
ساماندهی آن بود ایشان در ادامه تلاش های خود، جلساتی را با شورای عالی 
فضای مجازی برگزار و اسناد خود را تقدیم کردند. شورای عالی فضای مجازی 
نیز با درک بزرگی و اهمیت این بازار، مصوبه ای درباره فرصت سه ماهه برای 
توسعه ابزارهای نظارتی به بانک مرکزی و تقسیم کار بین دستگاه های دولتی 
ارائه و درخواست کرد تا کارگروهی از سوی بانک مرکزی برای تصمیم گیری 
در این حوزه با هدف توســعه ابزارهای نظارتی تشکیل شود. متأسفانه در سه 
جلســه ای که کارگروه برگزار کرد، انجمــن فین تک و دیگر انجمن های فعال 
این حوزه دعوت نشــدند و درنهایت نیز کارگــروه تصمیم گرفت تا درگاه ها 

محدود شود.
پذیرش این نکته که دولت یا نهاد حاکمیت نگرانی هایی را درباره مبادلات 
واقعــی رمزارز، خروج منابع مالی حاصل از خرید و فروش رمزارز از کشــور، 
همه گیر شــدن بازار و خروج ارز از کشــور دارند اما برای این رفع نگرانی ها، 
راهکارهایــی وجود دارد که چنانچــه بانک مرکزی، بخش خصوصی را در دو 
ســال گذشــته دیده و شــنیده بود اکنون هیچ یک از این نگرانی ها محلی از 
اعراب نداشــت. یکی از این راهکارها ســرویس امن نگهداری از رمزارزهاست 
که این سرویس را باید بانک ها، بانک مرکزی یا سازمان بورس ارائه کنند. در 
پیشــنهاد پیشــین انجمن فین تک به بانک مرکزی، توسعه این بازار را بخش 
خصوصــی با هزینه خــود تقبل کرده بود اما هیچ نهــاد حاکمیتی حاضر به 
همکاری نشــد. نهادهای صنفی فعال در حوزه رمزارزها همچنین پیشــنهاد 
کردند تا دارایی های دیجیتال مردم دو یا سه امضاء شود. دیگر اینکه برخی از 
شــرکت های بزرگ یا همه شرکت ها ۱0 درصد از درآمد خود را در صندوقی 
برای پوشــش ریسک ها ذخیره کنند. علاوه بر این پوشش بیمه ای، بازدیدهای 
دوره ای و شناسایی مؤسسان شرکت ها از دیگر کارهایی است که می تواند ریسک 
ایــن بازار را کاهــش دهد ولی برای انجام هر یک از این کارها، همکاری ای از 

سوی نهاد ناظر صورت نگرفت.
بانک مرکزی باید بپذیرد که راه اندازی ســرویس پوشش ریسک صیانت از 
اموال مشتریان از وظایف اوست و اگر قرار نیست آن را انجام دهد چرا بیش از 
دو سال، فعالان این بخش را معطل کرده است؟ ضمن اینکه مصوبه مرکز ملی 
فضای مجازی تأیید می کند که بانک مرکزی مســئول ساماندهی این موضوع 
است. بنابراین در شرایطی که بازار تا اندازه ای توسعه پیدا کرده و بزرگ شده، 
بانک مرکزی نباید از مســئولیت خود در این حوزه شانه خالی کند. از آن سو 
نیز مجلس باید از حقوق مردم دفاع کند و اجازه ندهد کســب وکاری به دلیل 

هک شدن، دارایی خود را از دست بدهد.
پس بدیهی است که در شرایط کنونی بستن درگاه های IPG علاج کار نیست 
و فقط پاک کردن صورت مســأله است. از آنجا که اکوسیستم حوزه رمزارزها 
در ایران، تمیزترین و امن ترین در دنیا بوده و تاکنون نیز هک جدی روی آن 
اتفاق نیفتاده، انتظار این اســت که بانک مرکزی با به تعویق انداختن انسداد 
درگاه های پرداخت رمزارزها و اجتناب از نپذیرفتن مسئولیت ذاتی خود در این 
حوزه با برگزاری جلســاتی با بخش خصوصی و همراهی یک یا دو نهاد بخش 

خصوصی و یک یا دو نهاد حاکمیتی، ابزارهای لازم نظارتی را توسعه دهد.
در حــال حاضر ارزش جهانی بــازار رمزارزها از دو هزار میلیارد دلار فراتر 
رفته و ارزش روزانه تبادل رمزارزها با ۲.۵ میلیون حســاب کاربری فعال، بین 
ســه تا پنج هزار میلیارد تومان در کشور برآورد می شود. این بازار به مدیریت 
ارز در کشــور کمک کرده و موجب می شود تا کاربران آن به جای تزریق ارز 
خود به بازارهای غیرمولد که درنهایت به افزایش قیمت ارز منجر خواهد شد، 

نقدینگی ریالی و ارزی خود را به این بازار منتقل کنند.
ایران در زمینه اســتخراج بیت کوین در میان کشــورهای دنیا دارای رتبه 
ششــم بوده و بــرای بهره برداری از ایــن فرصت باید امــکان مبادله داخلی 
داشــته باشد چراکه اســتخراج رمزارز بدون امکان معامله آن، بی معنی است. 
علاوه بر این نبود و یا محدود کردن آن باعث خروج ارز از کشــور می شــود. 
 بنابراین برخورد قهری و انســداد بسترهای شــفاف و قابل نظارت موجود در 
عمل مصداق »خود تحریمی« و به معنی توقف فعالیت های شــفاف و قانونی 

این حوزه است.

 
تسلیمفشارهابرایتغییرکاربریغیرقانونیاراضیکشاورزیوباغاتنخواهیمشد 

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران، در جلسه قانون حفظ کاربری 
اراضی زراعی و باغات گفت: هیچ فشاری برای تغییر کاربری غیرقانونی اراضی 
زراعی و باغات در تصمیم گیری ها در راستای قانون تاثیری نخواهد داشت.

به گزارش روابط عمومی  وزارت راه و شهرســازی، خلیل محبت خواه، 
مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری 
این وزارتخانه گفت: کمیســیون تبصره یک ماده یک که مسئولیت حفظ 
باغات و اراضی را برعهده دارد یکی از کمیســیون های حساس در راستای 
حفظ ســرمایه های ملی یعنی اراضی باغی و زراعی است و بایستی با تمام 

دقت تمام پرونده ها در آن بررسی و کارشناسی شود. 
وی ادامــه داد: در این زمینه  لازم اســت جهاد کشــاورزی به عنوان 
دبیرخانه کمیســیون همه مستندات را استخراج و به کمیسیون ارائه کند 
و در خصوص تمامی پرونده های مطروحه در ســال های قبل نیز رصد و 

گزارش تحقق مصوبات را ارئه و اطلاع رسانی کند، لذا کمیسیون با جدیت 
تمام مصمم به تصمیم گیری در راستای قانون بوده و تحت هیچگونه فشاری 

تسلیم نخواهد شد.
مدیر کل راه و شهرســازی استان تهران افزود: امروزه حفظ و گسترش 
فضای سبز و توسعه باغات برای حفظ سلامت و زیست مناسب شهروندان 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت و ضرورت این امر در حواشــی شهرهای 
بزرگ مثل تهران یک ضرورت اجتناب ناپذیر به شمار می رود.  اما متأسفانه 
نگاه غیرکارشناسی و غیر اقتصادی به این موضوع دستیابی به اهداف مورد 
نظر را سخت و دشوار کرده است و دلیل محکم بر این ادعا عدم کارایی و 

کارآمدی قوانین گذشته و حال در این خصوص است. 
وی افزود: به نظر می رسد چنان که به این موضوع از ابتدا توجهی منطبق 
با واقعیــت از جمله از منظرهای متفاوت اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی 

می شد، چه بسا امروز شاهد این میزان از نابودی باغات و اراضی کشاورزی 
حتی منابع ملی در اطراف شهر تهران نبودیم.

محبت خواه ادامه داد: اخیرا برخی افراد برای ساخت ویلا، انبار و کارگاه در 
اراضی کشاورزی و باغی با عناوین مختلف و با درخواست های تغییر کاربری 
در این اراضی به بهانه های مختلفی از قبیل تولید محصولات کشاورزی فشار 

وارد می کنند که این موارد به خوبی کارشناسی و رصد می شود.
وی ضمن تاکید بر داشــتن سیاست یکپارچه در این خصوص، عنوان 
کرد: تمامی دستگاه های مرتبط باید در مقابل افرادی که به طور غیرقانونی 
به دنبال ویلاسازی هستند، بایستند و از یک سیاست اصولی پیروی کنند.

مدیر کل راه و شهرســازی استان تهران در پایان با اشاره به شعار سال 
۱400 )تولید؛ پشــتیبانی ها، مانع زدایی ها( اظهار کرد: برای تحقق شعار 
ســال و اجرای صحیح فرمایشات مقام معظم رهبری تلاش خواهیم کرد 
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رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه سامانه 
سمات )سامانه متمرکز الکترونیکی اطلاعات 
تسهیلات و تعهدات( قدرت سیاست گذاری 
و نظارت بانک مرکزی را بهبود می بخشــد، 
اظهار کرد: در این مسیر ضروری است حوزه 
نظارت بانک مرکزی و همکاران شبکه بانکی 
با بهره گیری از این ســامانه، به برقراری نظام 
تسهیلات دهی شفاف و براساس اعتبارسنجی 

صحیح کمک کنند.
به گزارش روابــط عمومی بانک مرکزی، 
عبدالناصر همتی در آیین رونمایی از »سامانه 
سمات« با بیان اینکه این سامانه ماحصل سالها 
تلاش همکاران بخش های فناوری های نوین، 
اعتبارات و اداره اطلاعات بانکی بانک مرکزی 
است، تصریح کرد: این سامانه نقش حیاتی در 
فعالیت های اصلی نظام بانکی و به صورت ویژه 

اعطای تسهیلات، دارد. 
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: یکی از 
مشکلات اصلی شبکه بانکی که منشأ بسیاری 
از فسادها و تخطی ها در گذشته نیز بوده است، 
نحوه تسهیلات دهی بانکهاست؛ اما خوشبختانه 
با پیاده سازی این سامانه  می توان به افزایش 

نظارت بر تسهیلات دهی بانکها امید داشت.
وی بــا بیان اینکه شــبکه بانکــی بنا به 
مسئولیت خود تسهیلات بسیاری را روزانه به 
بخش های مختلف اقتصاد اعطا می کند، گفت: 
در این زمینه ضرورت داشت کنترل، نظارت و 
اعتبارسنجی لازم نیز بر نحوه تسهیلات دهی 
بانکها مدنظر قرار گیرد که »سامانه سمات« 
ایــن امر را محقق می کند و به همین دلیل 

اهمیت بسزایی دارد، چراکه اطلاعات موثری را 
درخصوص نحوه تسهیلات دهی بانک ها فراهم 
می کند و در همان حال قدرت سیاست گذاری 

بانک مرکزی را افزایش می دهد. 
همتی با بیان اینکه در حال حاضر امکان 
اعطای تسهیلات بدون صدور کد رهگیری در 
سامانه سمات وجود ندارد، یادآور شد: بنابراین 
این ســامانه به افزایش قدرت نظارتی بانک 
مرکزی نیز کمک می کند و بانکها می توانند 
بر تضامین، وثایق، ضمانت کنندگان نظارت 
لازم را به عمل آورند و سابقه مشتریان را نیز 

کنترل کنند.

دکتر همتی یکی دیگر از مزایای ســامانه 
سمات را جلوگیری از انباشت معوقات بانکی 
خواند و گفت: طی چند سال اخیر تسهیلات 
زیان باری که موجب انباشــت معوقات شود، 
وجود نداشته است و آنچه به عنوان معوقات 
کلان مطرح می شود مربوط به سالیان گذشته 
است؛ اما اکنون و با وجود »سامانه سمات« با 
ضریب اطمینان بالایی، شاهد کنترل  و نظارت 
بر تسهیلات دهی بانکها و نیز افزایش قدرت 

سیاست گذاری بانک مرکزی خواهیم بود. 
دکتر همتی خواســتار بهره گیری هرچه 
بیشــتر و دقیق بانک مرکزی و شبکه بانکی 

از »ســامانه سمات« شــد و گفت: ضروری 
اســت حوزه نظارت بانک مرکزی و همکاران 
شــبکه بانکی با بهره گیری از این سامانه، به 
برقراری نظام تسهیلات دهی شفاف و براساس 
اعتبارســنجی صحیح کمک کنند و در این 
مسیر تلاش شود تســهیلات به طور دقیق 
به بخش های مختلف اقتصادی مانند تولید، 

خدمات و غیره اعطا شود. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: ضروی است 
به طور منظم، نظارت لازم به واسطه »سامانه 
سماتي بر نحوه تسهیلات دهی شبکه بانکی 
به عمل آید تا از انحــراف های احتمالی در 

تســهیلات نظام بانکی جلوگیری شود و در 
صورت وقوع انحراف در تســهیلات می توان 

این نکات را به شبکه بانکی متذکر شد.
گفتنی است سامانه سمات به عنوان بانک 
جامع اطلاعات تسهیلات و تعهدات بانکی در 
سراسر کشور، مرجع اصلی اطلاعات تسهیلات 
و همچنین تعهدات بانکی شامل ضمانت نامه ها 

و اعتبارات اسنادی تلقی می شود.
مزیت سامانه جدید سمات پردازش سریع و 
تکمیل نواقص سامانه قبلي، ارسال و بروزرسانی 
برخط اطلاعات مشتریان در راستای تجمیع و 
یکپارچگي اطلاعات تسهیلات گیرندگان شبکه 
بانکي و همچنین بهبود روش تسهیلات دهي، 
اعتبارسنجي صحیح مشتریان بانک ها و بهبود 
و پیشگیري از مطالبات غیرجاري بانکي است. 
سامانه ســمات به عنوان بانک اطلاعات 
جامع تسهیلات و تعهدات، اطلاعات مربوطه 
را جمع آوری و بین شبکه بانکی به اشتراک 
می گذارد، بر این اســاس استعلام از سامانه 
مذکور برای تمامی شعب سراسر کشور برقرار 
شده اســت. از این رو بانک ها موظفند قبل 
ارائه تســهیلات و تعهدات، وضعیت اعتباری 
مشتریان را در سامانه سمات استعلام کنند 
و در صورتی که مشــتری بر اساس مقررات 
مربوطه بدحساب شناخته شود، مجاز به ارائه 

تسهیلات و تعهدات به ایشان نیستند.
یادآور می شود، بررسی اعطای تسهیلات 
و دسته چک در شعب بانکها، اعتبار سنجی، 
بررسی اقتصادی و اعتباری و نظارتی از جمله 

کارکردهای این سامانه است.

اولویت اقتصاد؛ ثبات اقتصادی و مانع زدایی از کسب و کارها
اولویت اقتصاد ایران؛ ثبات اقتصادی و مانع زدایی از کســب و کارها

ســال ۱400 به عنوان »تولید، پشتیبانی ها، مانع زادیی ها« همانند سال 
های گذشــته از ســوی مقام معظم رهبری با مضمون اقتصادی و با تاکید بر 
اهمیت به »تولید ملی« نامگذاری شــده است. پر واضح است که برای تحقق 
شــعار امســال، کلیه عوامل موثر در زنجیره تولید و وضعیت اقتصادی کشور 

باید مورد بررســی و توجه ویژه قرار گیرند.
 آمار و شاخص های عملکردی اقتصاد کشور در سالیان گذشته، وضعیت 
نامناسبی دارند و به طور کل اقتصاد ایران در چند دهه گذشته در نرخ رشد 
اقتصادی، نوســانات زیادی را تجربه کرده است. وضعیت نامطلوب حکمرانی 
اقتصادی و اشــکالات ساختاری در نظام بودجه ریزی، موجب افزایش افسار 
گســیخته نرخ تورم و افزایش ضریب جینی در ســال های گذشــته شده و 
همچنین اقتصاد ایران تحت فشــار تحریم ها و پاندمی فراگیر کرونا آســیب 
زیادی را متحمل شــد.. سیر تحولات سیاســی و موضوعات بین المللی نیز 
نشان از عدم ثبات اقتصادی داشته و بیماری مزمن تورم همچنان اقتصاد را 
تهدید می کند. تورم از جمله مهمترین شاخص های کلیدی است که در تمام 
حوزه های اقتصادی اثر گذار اســت. گروهی سیاست های پولی را عامل اصلی 
تورم های بالا در ۵0 سال اخیر می دانند و گروه دیگر معتقدند ریشه تورم در 
سیاست های مالی است؛ اما بحثی که همیشه در خصوص تورم مطرح می شود 
این است که تورم یک پدیده پولی است و رشد نقدینگی باعث تورم می شود. 
متاسفانه ایران به لحاظ نرخ تورم جزو ده کشور پر تورم دنیاست در صورتی 
که ۱۲0 کشور در دنیا تورم زیر 3 درصد داشته و تقریباً هیچ نوسان قیمتی 
ندارند. ایران ۵0 ســال اســت که گرفتار نرخ تورم بالاست. براساس گزارش 
صندوق بین المللی پول، نرخ تورم کشــورهای افغانستان، الجزایر، ارمنستان،  
آذربایجان، بحریــن،  جیبوتی،  عراق،  اردن، کویــت،  موریتانی، عمان،  قطر، 
عربســتان، امارات و فلسطین اشغالی در ســال جاری میلادی زیر 3 درصد 
است. کارشناسان اقتصادی با تأکید بر اینکه سیاست های اعمالی در خصوص 
کاهش نرخ تورم طی ســالهای متمادی گذشته، موفقیت آمیز نبوده است، با 
توجه به سیاســت ها و تصمیمات احتمالی به  ویژه بودجه ۱400، نرخ تورمی 

بین ۲0 تا ۵0 درصد متناســب با سناریوهای مختلف پیش بینی کرده اند.
در واقع آنچه که باعث شده تلاش های مدیریتی سال های گذشته برای 
رفع تحریم های بین المللی، رکود اقتصادی، بیکاری و کاهش وابســتگی به 
درآمدهای نفتی عقیم بماند، همین کم توجهی نظام برنامه ریزی کشــور به 
محوریت »تولید ملی« و تلاش همه دســتگاه ها برای پشــتیبانی از کسب و 

کار بخش خصوصی به موازات حذف موانع پیش روســت.
طبق اعلام بانک مرکزی درآمد سرانه کشور در سال۱3۹۹ نسبت به سال 
۱3۹0کاهش بسیار چشــمگیری داشته است بعد از توافقات برجام در سال 
۲0۱۵ میلادی، اقتصاد ایران در ســال ۲0۱۶ یا ۱3۹۵ با رشد ۱3 درصدی 
مواجه شــد که در چند دهه گذشته بعد از رشدهای بالای اقتصادی پس از 
جنگ بی سابقه بوده است. اما پس  از این سال روند نزولی رشد آغاز شد. رشد 
اقتصاد ایران در سال ۱3۹۷  منفی شد و این روند تا جایی ادامه داشت که 
در سال ۹۸ مصادف با ســال ۲0۱۹ میلادی، به گزارش صندوق بین المللی 
پول، حجم اقتصاد ایران ۹ درصد کوچک تر شــد. رشــد اقتصادی، در سطح 
کلان می تواند نماد وضعیت اقتصاد باشــد، زیرا میزان تولید یک کشــور را 
نشــان می دهد. چنانچه رشــدهای اقتصادی فرض شده برای سال ۱400 و 
ســال های پس از آن محقق شــود، در بهترین حالت حجم اقتصاد ایران به 

حجم اقتصاد اول دهه ۱3۹0 خواهد رسید.
بسیاری نگاهی خوش بینانه به اقتصاد ایران در سال۱400 دارند و معتقد 
هستند که فضای اقتصادی کشور با تحولات سیاسی سال جاری، بهتر خواهد 
شــد. همکاری و تعامل بیشتر در نظام اجرایی کشور، و احتمال تعدیل هایی 
که ممکن اســت بین نظام سیاســی بین الملل و ایران اتفاق افتد و همچنین 
پایــان همه گیری کرونا، از جمله دلایلی اســت که می توان رشــد اقتصادی 

مثبت را برای ســال آینده ی اقتصاد ایران، متصور شد.
با این حال آنچه قابل پیش بینی اســت اینکه در سال ۱400 کارآفرینان، 
فعالان اقتصادی و سرمایه  گذاران بیش از اینکه وارد فعالیت اقتصادی شوند 
یا کســب و کار خود را توسعه دهند، بیشــتر منتظر مشخص شدن وضعیت 
اقتصادی سیاسی کشور می مانند، به همین دلیل نمی توان برای بخش تولید 
و انتظارات اقتصادی و ســرمایه گذاری آمار دقیق و چشم انداز روشنی ارائه 
داد. در بحــث درآمدهــا و میزان صادرات نفتی هم چشــم انداز پیش روی 
اقتصاد کشور، بسیار مبهم است. درصورتی  که محیط اقتصاد کلان در شرایط 
بلا تکلیفی و نااطمینانی و انتظار نســبت به تغییرات محیط بین المللی قرار 
گیرد، این موضوع می تواند حتی رشد اقتصادی را نزدیک به صفر و حتی در 
دامنه منفی قرار دهد. در چنین حالتی با به  تعویق انداخته  شــدن تقاضای 
کالاهای بادوام خانوارها و ســرمایه گذاری بنگاه ها، اقتصاد به احتمال زیاد با 
مشــکل کمبود تقاضا مواجه خواهد شد. تجربه رشد اقتصادی صفر در سال 
۱3۹4 موید این موضوع اســت. با توجه به رشدهای منفی سرمایه گذاری در 
ســال های اخیر و حتی برآورد رشد منفی موجودی سرمایه در سال ۱3۹۸، 
مهم ترین اولویت اقتصاد ایران در سال ۱400 افزایش ثبات اقتصادی و مانع 
زدایی از کســب و کارها برای توسعه فعالیت شان است. عدم امنیت و ثبات 
اقتصــادی همواره  مهم ترین تهدید بــرای کارآفرینان،  فعالان اقتصادی و 
سرمایه گذاران اســت. قوانین متغیر و شرایط عدم پیش بینی پذیری اقتصاد 
و نبود ثبات اقتصادی از جمله عواملی اســت که اقتصاد کشــور را با چالش 
مواجه کرده و فعالیت های اقتصادی را از سمت فعالیت های مولد به سمت 

فعالیت های ســوداگرانه و سود جویانه، هدایت میکند.
در حال حاضر قریب به ۲۵00 مجوز متنوع در کشور برای کسب و کارها 
وجود دارد که این موضوع موجب تفســیرهای گوناگون در اجرای قوانین و 
زمینه ســاز تبعیض، بی عدالتی و فساد میگردد. شرایط فعلی اقتصاد کشور 
ایجــاب میکنــد که رابطه دولــت و بخش خصوصی تقویت گــردد. در این 
خصوص ضرورت دارد، که با همفکری و مشــورت با تشــکل های اقتصادی، 
قوانین مخل کســب و کار و موانع و ایرادات قانونی بر ســر توســعه کسب و 
کارها احصا شــده و مورد بازبینی و کارشناسی مجدد قرار گیرند تا بتوان از 
این طریق، ســرمایه های راکد و نقدینگی فعلی را در خدمت تولید و توسعه 

صنعتی کشور، به کار گرفت.
سال ۱400 با شروع فصلی نو در نظام مدیریت اجرایی کشور، در صورت 
تغییــر رویکرد دولت جدیــد در برنامه ریزی و سیاســت گذاری اقتصادی، 
میتواند نقطه عطف تاریخ اقتصادی کشــور و شروع شکوفایی و نقش آفرینی 
تولید ملی در بالندگی سیاســی و اجتماعی ایران باشد. بدیهی است تقویت 
تولید، موجب افزایش قدرت اقتصادی، سیاســی و حتی فرهنگی اســت و با 
افزایش اشــتغالزایی، شاهد رفع بسیاری از آسیب های اجتماعی خواهیم بود. 
به یقین پرهیز از مداخله سیاســت در اقتصاد، الزام به اجرای سیاســت های 
کلی اقتصاد مقاومتی در تمامی ارکان اجرایی کشــور و اصلاح ســاختارهای 
اقتصــادی در جهت حمایت از تولید ملی و رفــع موانع آن و همچنین بهره 
مندی از ظرفیت عظیم نیروی کار متخصص کشــور ، زمینه ساز تحقق رشد 
اقتصادی کشــور و اقتدار اقتصادی خواهد شد. »مانع زدایی« از مسیر تولید 
ملــی، یعنی حرکت به ســمت اقتصاد مردم محــور و پایان تصدی دولت بر 
عرصــه های ســودآور اقتصادی و عدم نگاه رقابت گونــه با بخش خصوصی 
واقعی به ویژه کســب و کارهای کوچک و متوســط که به ضعف بنیان های 

تولیدی منجر شده است.

سامانهسماتقدرتسیاستگذاریونظارتبانکمرکزیراافزایشمیدهد

 
امکانرشدپایدارتولیدبابهبودروابطبینالمللی 

تحلیلتحولاتاقتصادکلاندرفروردین۱۴۰۰

رییــس جمهور گفــت: افزایش رشــد تولید در 
سال های ۹3 تا ۹۶ شاهد قطعی بر امکان رشد پایدار 
تولید با اتخاذ سیاست های مناسب اقتصادی و بهبود 

روابط بین المللی است.
دویست و بیست و ششمین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت روز سه شنبه به ریاست رئیس جمهور 
برگزار شــد و در این جلســه اقدامــات و برنامه های 
انجام شــده و پیشــنهادی در راســتای تحقق شعار 
تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در 
این جلسه با بیان اینکه قدرتمند شدن اقتصاد کشور 
که مــورد تاکید مقام معظم رهبری اســت، در گرو 
افزایش تولیدات داخلی با کیفیت اســت، تاکید کرد: 
افزایش رشد تولید در سال های ۹3 تا ۹۶ شاهد قطعی 
بر امکان رشد پایدار تولید با اتخاذ سیاست های مناسب 

اقتصادی و بهبود روابط بین المللی است.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت تا آخرین روز 
فعالیت خود تمام تــوان و امکاناتش را به حمایت از 
تولید، تولیدکننده و کارآفرینان کشور معطوف کرده 

اســت، گفت: دولت در جهت رفع موانع و حمایت از 
فعالان اقتصادی و کارآفرینان همه تلاش خود را انجام 
خواهد داد.بررسی وضعیت تعیین قیمت خوراک گاز 

طبیعی تولیدکنندگان اوره
در این جلســه همچنیــن گزارشــی از عملکرد 
شرکت های پتروشیمی و رشد تولید و صادرات در این 
شرکت ها ارائه شد و موضوع تعیین قیمت خوراک گاز 
طبیعی تولیدکنندگان اوره، مطرح و تصمیمات لازم 
در این زمینه اتخاذ شد.رئیس جمهور با تاکید بر نقش 
پیشتاز شرکت های پتروشیمی در مولد سازی منابع 
ارزشمند نفت و گاز کشور و تامین در آمدهای ارزی 
حاصل از صادرات غیر نفتی، حمایت از کشاورزان در 
تامین نهاده های مورد نیاز به ویژه کود اوره را ضروری 
دانست.دکتر روحانی با تقدیر از تلاش کشاورزان در 
افزایش تولید محصولات کشاورزی، ادامه حمایت از 
کشاورزان در این زمینه را سیاست قطعی دولت اعلام 
کرد و از ســازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد و 
دارایی خواســت نســبت به تامین منابع لازم جهت 
پرداخت مابه التفاوت مربوط در قیمت کود اوره اقدام 

لازم را به عمل آورند.

بررســی بازار دارایی ها حکایت از آن دارد که به دنبال تعدیل انتظارات 
تورمی از آذر ۹۹، در فروردین سال جاری، کماکان ثبات نسبی در بازارهای 

ارز و مسکن حاکم بوده و روند اصلاحی در بازار سهام ادامه داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، مدیریت انتظارات تورمی به عنوان 
یکی از ارکان مهم در زمینه هدایت نرخ تورم به سمت تورم هدف، مستلزم 
ارائه اطلاعات درست و به هنگام از مجموعه تحولات اقتصاد کلان و اقدامات 
بانک مرکزی به آحاد جامعه و فعالین اقتصادی است. این امر موجب خواهد 
شد تا علاوه بر شکل گیری درست انتظارات، بانک مرکزی در شرایط بهتری 
اهداف حفظ ارزش پول ملی )کنترل تورم( و مساعدت به رشد اقتصادی را 
پیگیری کند. بر این اساس، خلاصه ای از مجموعه تحولات اقتصاد کلان و 
اقدامات بانک مرکزی در راســتای دستیابی به اهداف و ماموریت های خود 

در فروردین ۱400 به شرح زیر ارائه می شود.

۱- تحولات اقتصاد کلان
روند کاهشــی رشد ماهانه شــاخص بهای کالا و خدمات مصرف کننده 
کــه از آذرماه ســال گذشــته )به اســتثناء بهمن ماه( آغاز شــده بود در 
فروردین ماه ســال جاری نیــز متاثر از تعدیل انتظــارات تورمی و آرامش 
 نســبی در بازار ارز ادامه یافت؛ به طوریکه شــاخص مذکور کمترین رشد

 ماهانه خود از ابتدای ســال ۱3۹۹ تاکنون را در فروردین ماه ســال جاری 
تجربه کرد

 . در این ماه، اغلب زیرگروه های شــاخص بهای مصرف کننده رشــدی 
نزدیک به صفر را نســبت به ماه گذشــته تجربه کردند و بیشــترین رشد 
نیز مربوط به زیرگروه »خوراکی ها و آشــامیدنی ها« بوده اســت. بررســی 
اقلام کالایی از جنبه دوام آن ها نشــان می دهــد انتظارات تورمی عاملین 
 اقتصــادی و تعدیــل آن بیش ترین اثر را در بخش اقــلام کالایی بادوام به

 دلیل تاثیرپذیری بالا از تحولات بازار ارز داشــته است. به گونه ای که تورم 
ماهانــه ایــن گروه از اقلام در مقایســه با تورم ماهانــه مهرماه، به صورت 
معنی داری کاهش و در فروردین ماه سال جاری تورم ماهانه منفی را تجربه 

کرده است.
بررســی بازار دارایی ها از جمله ارز، ســهام و مسکن حکایت از آن دارد 
که به دنبال تعدیل انتظارات تورمی از آذر ماه ســال ۱3۹۹، در فروردین 
ماه سال جاری کماکان ثبات نسبی در بازارهای ارز و مسکن حاکم بوده و 
روند اصلاحی در بازار ســهام ادامه داشته است. بر این اساس در فروردین 
۱400 متوســط ماهانه نرخ دلار در بازار آزاد 0.۵ درصد نســبت به اسفند 
ماه ۱3۹۹ کاهش یافت و در بازار مسکن نیز متوسط قیمت خرید و فروش 
یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده شهر تهران، در فروردین 
سال جاری نســبت به ماه قبل 3.۱ درصد کاهش را تجربه کرد. همچنین 
شاخص کل بورس اوراق بهادار در پایان فروردین ۱400 در مقایسه با روز 

پایانی اسفند ۱3۹۹ معادل ۶.۷ درصد کاهش یافت.
نرخ ســود بازار بین بانکــی متاثر از رفتار فصلی خود، هر ســاله با آغاز 

ســال کاهش محسوســی را نسبت به اسفندماه ســال گذشته تجربه می 
کنــد. دلیل ایــن امر کاهش نیــاز نقدینگی بانک ها در مقایســه با پایان 
ســال و در نتیجه کاهــش تقاضا در بازار بین بانکی اســت. بانک مرکزی 
در فروردین مــاه ســال جــاری ضمن تســهیل مدیریت منابــع بانک ها 
 تــلاش کرد تا بــا اســتفاده از ابزارهای سیاســتی خود، این نــرخ را در 

محدوده مد نظر خود تثبیت کند.
 از ایــن رو، بانک مرکزی با انتشــار اطلاعیه هــای هفتگی در خصوص 
عملیات بازار باز و عملکرد سپرده گذاری قاعده مند و اعتبارگیری قاعده مند 
 و همچنین انتشــار آمار و اطلاعات مربوط به نرخ  ســود بــازار بین بانکی 
و نرخ توافق بازخرید، تلاش دارد تا ضمن اطلاع رسانی در خصوص وضعیت 
پولی اقتصاد، آگاهی عمومی نســبت به چارچوب عملیاتی جدید سیاست 

پولی را ارتقا بخشد.
نرخ بازده اسناد خزانه اسلامی در سررسیدهای یک، دو و سه ساله، در 
فروردین ماه نزولی بود. نرخ بازده اسناد با سررسید یک ساله در فروردین ماه 
۱400 با کاهش 0.۲4 واحد درصدی نســبت به ماه قبل از ۲۱.۲4 درصد 
به ۲۱.0 درصد رســید. همچنین نرخ بازده اســناد با سررسید دو ساله در 
فروردین ماه ۱400 به ۲۱.30 درصد رســید که نسبت به اسفندماه ۱3۹۹ 

معادل 0.۶۶ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
 اگــر چه صعــود نرخ های بــازده کوتاه مــدت و میان مــدت می تواند 
منعکس کننده تحولات بازار سرمایه و بازارهای سایر دارایی ها باشد، اما ثبات 
نسبی این نرخ ها در دو ماه اخیر نشان از بهبود انتظارات تورمی دارد. لازم 
به یادآوری اســت که تعدیل نرخ های بازده کوتاه مدت می تواند به با ثبات 
شدن شرایط پولی در اقتصاد کلان کمک کند.تغییر رویکرد سیاست پولی 
بانک مرکزی در حرکت به ســمت راهبرد هدف گذاری تورمی با محوریت 
انجــام عملیات بازار باز، یک تغییــر عمده از هدف گذاری کل های پولی به 

سمت مدیریت نرخ های سود محسوب می شود.
 لیکن تا زمان پیاده ســازی کامل رویکرد جدید و ترمیم سازوکار اشاعه 
پولی، رصد و مدیریت رشد کل های پولی کماکان مورد توجه سیاست گذار 

پولی خواهد بود.

 در همین راســتا و هم جهت با رشد متغیرهای عمده پولی در چند ماه 
گذشــته و بر اساس ارقام مقدماتی، رشــد نقدینگی و پایه پولی در دوازده 
ماهه منتهی به پایان فروردین ماه ۱400، به ترتیب به 3۸.۸ و ۲۶.4 درصد 
رســید. همچنین حجم نقدینگی و پایه پولی در پایان فروردین ماه ۱400 
نســبت به پایان سال ۱3۹۹ به ترتیب معادل 0.4 و ۱.۲ درصد رشد نشان 
می دهد که در مقایســه با رشد متغیرهای مذکور در دوره مشابه سال قبل 
)به ترتیب ۱.۷ و 3.۵ درصد( به میزان ۱.3 و ۲.3 واحد درصد کاهش یافته 
اســت. در مجموع رشــد نقدینگی در دوازده ماهه منتهی به فروردین ماه 
۱400 معادل 3۸.۸ درصد بوده اســت که تحت تاثیر رشد ضریب فزآینده 
نقدینگی به میزان ۵.۸ واحد درصد بیشتر از رشد نقدینگی در دوره مشابه 

سال قبل )33.0 درصد( بوده است. 
طی ســال های اخیر رفتار برخی بانک ها در عدم رعایت دقیق ضوابط و 
اســتانداردهای اعلامی بانک مرکزی در خلق دارایی ها نیز نقش موثری در 
رشــد نقدینگی ایفا  کرده و به همین دلیل بوده که بانک مرکزی با هدف 
اعمال مدیریت و نظارت بر ترازنامه بانک ها و موسســات اعتباری، سیاست 
احتیاطی مربوط به محدود کردن رشــد ترازنامه بانک ها را در دســتور کار 
قرار داده اســت. بررسی رشــد اجزای نقدینگی نیز حاکی از تداوم کاهش 
رشد پول می باشد، به نحوی که رشد دوازده ماهه پول از حداکثر آن یعنی 
۸۸.۶ درصــد در مهر ماه ۱3۹۹ به ۵3.۹ درصــد در فروردین ماه ۱400 
کاهش یافته که حاکی از تقویت ماندگاری سپرده ها در ماه های اخیر بوده 
و نشــان دهنده کاهش انتظارات تورمی و استقبال بیشتر از سپرده گذاری 

بلندمدت در بانک ها می باشد.

2- اقدامات بانک مرکزی
در فروردین ماه ۱400 به منظور تنظیم  نرخ سود بازار بین بانکی، بانک 

مرکزی در تعامل با بانک ها اقدامات زیر را انجام داد:
انجام عملیات بازار بــاز مجموعاً به ارزش ۱۵۷.۵ هزار میلیارد ریال در 
قالب توافق بازخرید با سررسیدهای ۱4روزه. )مانده توافق بازخرید از محل 

علمیات بازار باز معادل ۹۵ هزار میلیارد ریال در پایان ماه بوده است(
اســتفاده از اعتبارگیــری قاعده منــد توســط بانک هــا بــرای رفــع 
 نیازهــای نقدینگــی اضطــراری بــا حجم ۸۷۱.۲ هــزار میلیــارد ریال.

 )مانــده اعتبارگیری در پایان ماه قاعده مند معــادل ۱3۹.۷ هزار میلیارد 
ریال بوده است(

تامیــن ۲.3 میلیارد دلار ارز به منظور واردات مورد نیاز اقتصاد کشــور 
در فروردین ماه ســال جاری )از این میــزان معادل ۶۶۹.3 میلیون دلار با 
نرخ ترجیحی به منظور واردات کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات پزشکی 
اختصاص یافته است(.باتوجه به کاهش انتظارات تورمی و لذا کاسته شدن 
از شــدت منفی بودن نرخ ســود حقیقی، ضرورتی برای تغییر نرخ ســود 
سیاستی دیده نشده است.یادآور می شود در سال جدید حراج اوراق دولتی 

آغاز نشده است.

 
 

 عامل اصلی تورم رشد نقدینگی است
یک کارشــناس اقتصادی گفت: عامل اصلی تورم کشــور در بلند مدت رشــد نقدینگی مزمن اســت و برای مهار اساسی و ریشه ای تورم مهم این است که ما رشد نقدینگی را به زیر ۱0 درصد برسانیم.کامران ندری در برنامه 
تیتر شــبکه خبر گفت: عامل محرک تورم ۵0 درصدی ســال ۹۹ تحریم ها بود، منتها سیاســت های داخلی همین، تورمِ تحریم را تشــدید کرد، به زعم من اگر سیاست های نادرست و ضعیف داخلی نبود، تورم ما ممکن بود به 
حدود 30 درصد باشــد و ۵0 درصد نمی شــد.این کارشــناس اقتصادی، کسر بودجه را از عوامل تورم دانست و گفت: کسر بودجه مشهود بعد از رفع تحریم ها بر طرف می شود، اما ما کسر بودجه های ناپیدا هم زیاد داریم، حتی 
اگر نرخ ارز هم ثابت شود، فقط باعث می شود که برگردیم به همان تورم میانگین سابق که حدود ۲0 درصد است.ندری با اشاره به این که ما از متغیرهای کوتاه مدت برای کنترل جهش تورم به خوبی استفاده نکردیم گفت: 
نرخ تورم بلند مدت ما ناشی از رشد نقدینگی است که خود آن ناشی از اشکالات جدی ساختار اقتصادی مثل کسر بودجه و ناترازی بانک ها و صندوق های بازنشستگی و غیره است.این کارشناس اقتصادی افزود: تنها مشکل 
و مایه گرفتاری ما وابستگی به نفت نیست، بلکه وابستگی به منابع بانکی هم است، ما هر مشکلی در اقتصاد را می خواهیم با منابع بانکی و با نقدینگی حل کنیم، این ها در نهایت به خلق پول و رشد نقدینگی منجر می شود.

ندری تاکید کرد: مشکل ما ساختاری است، ما باید رشد نقدینگی مان را در بلند مدت به زیر ۱0 درصد برسانیم، و عوامل رشد نقدینگی را برطرف کنیم، تسهیلات تکلیفی بانک ها را باید برداریم و نباید برای حل مشکلات 
به سراغ منابع بانکی برویم، بخش عمده این تورم ناشی از همین عملیات های فرابودجه ای و تکلیفی است.
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 خبر

اختتامیه جایزه ملی جوان نوآور ماندگار، نشان عالی 
شــهید موسوی روز دوشنبه با حضور رییس دفتر رییس 
جمهوری ، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و معاون رییس 
جمهوری و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران و به همت 
واحد تهران غرب دانشــگاه آزاد اسلامی در تالار وحدت 
برگزار شــد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر 
محمود واعظی در این مراســم در سخنانی با اشاره به 3 
مفهوم ارزشمند این جشنواره یعنی» جهاد و شهادت به 
عنوان الگویی برای خدمت«، »تخصص، خلاقیت و نوآوری 
برای حل مشکلات و توسعه کشور« و »اتکاء به نیروهای 
جوان برای حضور مؤثر در عرصه های مؤثر« گفت: این سه 
مفهوم از دید بنده می تواند کلید حل بسیاری از مسایل 

و مشکلات مزمن کشور باشد.
رییس دفتر رییس جمهور اضافه کرد: این جشنواره به 
دنبال نوآوری و ابتکار در مسایل اجتماعی است و به اتکاء 
جوانان متخصص و نوآور برای حل مشکلات و آسیب های 
اجتماعی پایه گذاری شده است و امیدوارم اهداف جشنواره 
در سال های آتی بتواند منشأ تحول در حوزه اجتماعی شود.

دکتر واعظی خاطرنشان کرد: در روزهایی که سرمایه 
ملی کشــورها بیش از منابــع زیرزمینی و معادن دانش 

و فناوری و نیروی انســانی نخبه و توانمند است تقویت 
اکوسیســتم نوآوری و حمایت از همه کســانی که برای 
اعتلای دانــش و فناوری در این مرز و بوم می کوشــند 
اهمیت بسزایی دارد.رییس دفتر رییس جمهوری همچنین 
در حاشیه این جشنواره در جمع خبرنگاران گفت: آمادگی 

برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سالم وجود دارد 
و همه مسوولان دولتی باید به وظایف قانونی خود عمل 
کنند و به طور کامل بی طرف باشند.دکتر واعظی درباره 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ۱400 تاکید کرد: ما 
خوشبین هستیم که انتخاباتی خوب، بدون مشکل، امن 

و ســالم که مورد رضای خداوند و مورد قبول مردم باشد 
برگزار خواهد شد.رئیس دفتر رئیس جمهور  افزود: امیدوار 
هستیم با مشارکت خوبی که داوطلبان انتخابات ریاست 
جمهوری در ثبت نام داشتند و از طرفی ترکیبی )اسامی 
نهایی نامزدها( هم که از سوی شورای نگهبان اعلام می 
شــود همه سلایق در کشــور بتوانند به نامزدهای مورد 
نظر خود رای بدهند.دکتر واعظی  تصریح کرد: همانطور 
کــه رهبر معظم انقلاب اســلامی فرمودند  همه ما  چه 
دولت و چه مردم باید تلاش کنیم مشــارکت حداکثری 
در انتخابات را شاهد باشیم.رئیس دفتر رئیس جمهور با 
یادآوری اینکه نتیجه مشارکت حداکثری فقط در داخل 
کشور نیست، تاکید کرد: درست است که نتیجه مشارکت 
 حداکثری در کشــور  انسجام، وحدت و همدلی است اما 
مهم تر این است که پیام بسیار مهمی را به خارج از کشور 
به ویژه آن کسانی که در حال توطئه برای تضعیف نظام 
اسلامی ما هستند، بدهیم.دکتر واعظی درخصوص سلامت 
برگزاری انتخابات نیز گفت: آقای رییس جمهور بارها به 
صراحت اعلام کرده اند که ما تضمین می کنیم انتخاباتی 
سالم و امن  برگزار شود و حتی سلامت شرکت کنندگان 

و مردمی که رای می دهند را نیز در نظر می گیریم.

 کرونا اجلاس مجمع جهانی اقتصاد را لغو کرد
در ســال ۲0۲۱ هیچ اجلاســی توســط مجمع جهانی اقتصاد برگزار 

نخواهد شد.
 مجمــع جهانــی اقتصاد با صدور بیانیه ای اعــلام کرد به دلیل پایان 
نیافتن همه گیری کرونا، اجلاس امسال را که قرار بود در سنگاپور برگزار 
شــود لغو خواهد کرد. در بیانیه این ســازمان با اشــاره به ضرورت حفظ 
سلامت شــرکت کنندگان و همچنین مردم کشــور میزبان، آورده شده 
است: با کمال تاســف  باید اعلام کنیم شرایط تراژیک فعلی در مرزهای 
جغرافیایی جهانی، چشــم انداز آینــده را نامطمین جلوه می دهد و این 
مســاله امکان برگزاری یک اجلاس ایمن را از ما گرفته اســت.  پیش از 
این قرار بود ســنگاپور به جای شهر داووس سوییس میزبان اجلاس سال 
۲0۲۱ در ماه آگوســت )مرداد(  شود با این حال در روزهای اخیر میزان 
مبتلایان جدید به ویروس کرونا در این کشور افزایش پیدا کرده تا جایی 
که طبق اعلام وزارت بهداشت سنگاپور، روز دوشنبه موارد جدید ابتلا با 
۹0 درصد افزایش نســبت به میانگین ســه ماهه به ۲۱ نفر رسیده است. 
سنگاپور از زمان شیوع ویروس کرونا بیش از ۶۱ هزار مبتلا و 3۱ کشته 
را به ثبت رسانده است.   پیدایش گونه جهش یافته جدید در هند باعث 
افزایش نگرانی ها از برگزاری نشســت های بــا جمعیت بالا نظیر مجمع 
جهانی اقتصاد شــده اســت.   اجلاس مجمع جهانی اقتصاد هر ساله در 
داووس ســوییس برگزار می شــود اما پیش از این نیز یک بار در ســال 
۲00۱ محل برگزاری آن جابجا شــد و به نیویورک منتقل شد. همچنین 
قرار بود یک نشســت مجازی با هدف بازسازی همکاری های چندجانبه 
بیــن المللی و تقویت جایــگاه فناوری های نوین در عرصه اقتصاد برگزار 

شــود که احتمالا آن هم لغو می شود.  
اجــلاس قبلی مجمع جهانی اقتصاد ژانویه ۲0۲0 و در ابتدای شــیوع 
کرونا در چین برگزار شد و سران بیش از ۵0 کشور در آن حضور یافتند 
که دونالد ترامپ از جمله آن ها بود. اجلاس قبلی بر روی راه های توسعه 
پایــدار و یافتــن روش های جدیدی برای اصلاحات ســاختاری در نظام 
سرمایه داری متمرکز بود.  مجمع جهانی اقتصاد معتبرترین اجلاس سالانه 
جهانی در حوزه اقتصادی در جهان اســت و مدیران شــرکت های بزرگ 

در کنار مقامات سیاســی به تبیین راهکارها و مواضع خود می پردازند.

 روند صعودی طلای جهانی ادامه دارد
قیمت طلا در معاملات روز ســه شــنبه تحت تاثیر دلار ضعیف تر، به 
روند افزایشــی خود ادامه داد و به بالاترین حد در بیش از سه ماه و نیم 
اخیر رسید. بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری با 0.۲ درصد افزایش، 
به ۱۸۷0 دلار و ۶۷ سنت رسید. در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس 

طلا با 0.۲ درصد افزایش، به ۱۸۷0 دلار و ۸0 ســنت رسید.
شاخص دلار در برابر سبدی از ارزهای رقیب 0.۱ درصد کاهش یافت و 
به پایینترین حد یک هفته اخیر نزول کرد.ذخایر طلای »اس پی دی آر گلد 
 تراست« که بزرگترین صندوق ETF طلا در جهان است، روز دوشنبه 0.۷ درصد

 افزایــش یافت و به ۱03۵.۹3 تن رســید که بالاتریــن میزان از اواخر 
مارس است.

ســخنگوی دولت با اشاره به برگزاری 
ســیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری 
گفــت: دولت همانگونه کــه در ثبت نام 
ها مر قانون اساســی را رعایت کرد، در 
خصوص فراهم آوردن زمینه حضور مردم 
در پای صندوق ها و نیز حراســت از آرا 
مردم با شفافیت تمام تلاش خواهد کرد.

ربیعــی در  شــورای  علــی  دکتــر 
هماهنگی روســای مراکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی دستگاه های اجرایی که 
به صورت مجازی و به مناسبت بیست و 
هفتم اردیبهشت روز جهانی ارتباطات و 
روابط عمومی برگزار شد، افزود: عملکرد 
۸ ساله دولت قابل دفاع است و متاسفانه 
برخی ها نگذاشــتند ایــن عملکرد دیده 
شــود اما تاریخ در این خصوص قضاوت 
تبریک  با  دولت  ســخنگوی  خواهدکرد. 
روز جهانــی ارتباطــات و روابط عمومی 
و تشــکر از همه فعــالان روابط عمومی 
در دســتگاه های اجرایی گفت: در این 

دوران ۸ ساله هم شاهد حضور ترامپ و 
فشــارهای داخلی بودیم و هم در دوران 

فراگیری کرونــا قرار داریم. تلاش گران 
روابط عمومی در این روزهای سخت هم 

باید پاسخ رسانه های معاند را می دانند 
و هم جوابگوی اتهامات برخی رسانه های 

داخلی می شــدند و این تلاش مضاعف 
جای تقدیر و تشــکر دارد. ربیعی تصریح 
کرد: تمام ارکان شــورای اطلاع رسانی 
دولت در تهران و  اســتانها باید در ایام 
پیــش رو در خصــوص تبییــن و اطلاع 
رســانی از عملکرد ۸ ساله دولت اهتمام 
داشــته باشــند.وی بااشــاره به فعالیت 
های هدفمند در تخریب دســتاوردهای 
دولت تاکیدکرد: ضروری اســت  روابط 
عمومی دســتگاه های اجرایــی در ایام  
تبلیغــات انتخابــات ریاســت جمهوری 
بــه اتهامات و انتقــادات غیرمنصفانه در 
خصوص عملکرد و فعالیت های دولت و 
دســتگاه خود به صورت مستدل وکامل 
پاســخ و اطلاع رسانی لازم انجام دهند.

ســخنگوی دولت همچنین تصریح کرد: 
روســای مراکز روابط عمومی از هرگونه 
فعالیتی که شــائبه حمایت و ســوگیری 
انتخاباتی داشــته باشد باید پرهیز کرده 
انتخاباتی ممنوع می باشد. قطعا فعالیت 

دولتبابیطرفیکاملفقطبهدنبالانتخاباتیشایستهایران
وحداکثریاست

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان:

افزایش5۰درصدیظرفیتخطوطپردازشپسمانددرشهراصفهان

کلیدحلمشکلاتکشوراتکابهجواناناست

اصفهان - محسن راعی/ مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
اصفهان با اشاره به احداث خطوط جدید پردازش پسماند گفت: شروع به 
ساخت این طرح با اعتبار 3۷ میلیارد تومان از سال ۹۷ آغاز شد که اکنون 
با بهره برداری از آن، ۵0 درصد به ظرفیت خطوط پردازش پسماند شهر 

اصفهان افزوده و از دفن ۱3 درصدی پسماند جلوگیری می شود. 
رحیم محمدی با حضور در یکصد و هفتاد و یکمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر اصفهان، در تشریح پروژه ها و اهداف سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری اصفهان اظهار کرد: با توجه به شرایط مجموعه مدیریت پسماند، 
وجود پروژه های ناتمام و اهداف شهرداری در این حوزه یک نقشه راه در 
این راســتا تعیین کردیم که بر سه محور توسعه پایدار، مسائل مربوط به 

شهر و بهره وری سازمانی استوار است.
وی ادامه داد: بر اســاس این ســه هدف کلان اهداف خرد و رویکرد 
تعریف کردیم و از بررسی رویکردها اقدامات و پروژه هایی تدوین شد که 
ماحصل آن 34 طرح اســت که روی ۱۲ پروژه متمرکز شدیم تا به نتایج 
مورد نظر برســیم. از جمله اهداف خرد ما بهبود فعالیت های فرآیندی و 
تبدیل پسماند به انرژی بود، همچنین در محور توسعه پایدار ارتقای زیست 
پذیری شهر در افق اصفهان ۱40۵ مدنظر بود تا از نظر محیط زیستی به 

شاخص های مطلوب برسیم. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه 
از ۱۲ پروژه ای که احصا شد می توان به احداث خطوط پردازش پسماند 
جدید، خرید و راه اندازی دســتگاه هاضم بی هوازی، بهره برداری لاگون 
شــیرابه، مدیریت یکپارچه نخاله های ساختمانی، بهره برداری از لندفیل 

پسماند پزشکی و ضایعات پیرولیز پسماند اشاره کرد.
محمــدی تصریح کرد: در ارتقا فرآیند آموزش و جمع آوری پســماند 
افزایش نرخ تفکیک پســماند در مبدأ و ســاماندهی مدیریت جمع آوری 
پســماند در اهداف ما بوده اســت که برای این منظور، اصلاح سکوهای 
پردازش پسماند، اصلاح اطلاعات آماری، بهره برداری از مرکز آموزشی و 
طراحی و راه اندازی اپلیکیشن شهروندی اجرایی شده است؛ این پروژه ها 

تا انتهای شهریور ۱400 در دو بخش به بهره برداری می رسد. 
وی با اشاره به اجرای احداث خطوط پردازش پسماند جدید اظهار کرد: 
خطوط یک و دو پسماند اصفهان، 30 سال و خط سه ۱۸ سال قدمت دارد 

که نیاز به خطوط جدیدی با رویکردهای جدید وجود داشت.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه 
با اجرای این طرح، افزایش ۵0 درصدی ظرفیت خطوط محقق می شود، 
گفــت: در این طرح هــر خط ۲۵0 تن افزایش ظرفیت دارد و کاهش ۱3 
درصدی دفن پسماند و افزایش ۱00 درصدی جمع آوری اقلام روی خط 

رقم می خورد.
وی ادامه داد: توسعه پایدار، افزایش خلوص خوراک مورد نیاز، مناسب 
ســازی محیط کار و افزایش کود آلــی از دیگر مزایای جانبی اجرای این 

طرح است.  
محمدی با اشــاره به خرید و راه اندازی دســتگاه هاضم بی هوازی در 
اصفهــان اظهار کرد: فرآیندهای بعد از جمع آوری پســماند در ایران به 
سمت تولید کود به روش بی هوازی رفته است اما در کلانشهرها به دنبال 
تبدیل انرژی هستیم که یک راهبرد، استفاده از زباله سوزهاست و اکنون 
در برخی شهرها اجرا می شود اما با توجه به اینکه این اقدام به علت نیاز 
آبی و هزینه بالا برای اصفهان توجیه پذیر نیســت از تکنولوژی هاضم بی 

هوازی استفاده کردیم.
وی ادامه داد: این فناوری به شــدت دوســتدار محیط زیست است و 
شیرابه تولید نمی کند، همچنین مشکل بو برطرف و گازهای گلخانه ای 

مدیریت می شود. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان افزود: با این کار، 

بیوگاز تولید می شود که می توان آن را به برق تبدیل کرد.
وی با اینکه هاضم بــی هوازی با ظرفیت 30 کیلوگرم در اصفهان راه 
اندازی شــده است، گفت: راه اندازی این فناوری توانسته حداکثر تولید ۵ 
مترمکعب روزانه بیوگاز را محقق کند.محمدی با بیان اینکه اجرای پایلوت 
هاضم بی هوازی در مدیریت پســماند، تضمین جذب سرمایه گذار جهت 

اجرای فاز صنعتی بوده اســت، گفت: برای فاز صنعتی به دنبال مذاکرات 
با مجموعه مپنا با ظرفیت ۲۵0 تن هســتیم تا این کار برای اولین بار در 

ایران در اصفهان بومی سازی شود.
وی با بیان اینکه پیش از این طرح شــیرابه در کارخانه مدیریت نمی 
شــد، اظهار کرد: ســی او دی فعلی پسماند ۱۲0 هزار پی پی ام است که 
میزان اســتاندارد آن ۲ تا 3 هزار پی پی ام عنوان شده است؛ اگر شیرابه 
به خاک برسد بسیار خطرناک است که برای رفع این مشکل کل کارخانه 
کودآلی را کانال کشی کردیم و شیرابه مستقیم در لاگون های نفوذناپذیر 
وارد می شود. افزایش تبخیر به میزان ۱۲ هزار مترمکعب از جمله مزایای 

این طرح است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پســماند شهرداری اصفهان همچنین در 
خصوص دیگر پروژه این سازمان با هدف ساماندهی پسماندهای عمرانی و 
ساختمانی افزود: روزانه هفت هزار تن پسماند ساختمانی در شهر اصفهان 
تولید می شود که چهار هزار تن فقط در سایت های ما مدیریت می شود؛ 
از همین رو برای جلوگیری از تخلیه زباله نیاز به طراحی سامانه ای داشتیم 
که از مبدا تا مرحله تخلیه خاک برداری شناسایی شود و هم اکنون با اجرای 
این طرح کاهش سه هزار تنی تخلیه پسماند ساختمانی محقق می شود.

محمدی با بیان اینکه احداث و بهره برداری از فاز اول پیرولیز ضایعات 
پسماند به ظرفیت ۱0 تن در روز در اصفهان اجرا می شود، گفت: ۶0 درصد 
ضایعات پسماند اکنون در هاضم بی هوازی و 40 درصد باقی مانده در فاز 

اول پیرولیز مدیریت می شود که قبلا این میزان ضایعات دفن می شد. 
وی ادامــه داد: برای جلوگیری از دفــن ضایعات از تکنولوژی پیرولیز 
استفاده کردیم تا این مواد را به نفت تبدیل می کنیم؛ برای بهره برداری 
از این اقدام ســرمایه گذاری یکی از شــرکت های بنیاد برکت با ارزش را 

خواهیم داشت که به درآمدزایی سالانه ۲30 هزار دلاری خواهد رسید.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان افزود: خروجی 
این کارخانه تولید گازوئیل است و می تواند برای شهرداری درآمد داشته 

باشد که بر همین اساس ۱0 تن آن تا مهرماه بهره برداری می شود.

ارزانی مصنوعی دلار با اقتصاد ایران چه می کند؟ 
نرخ ارز که قبل از انقلاب اسلامی وابسته به دلار امریکا بود،بعد از انقلاب 
شناور شد، ولی دولت به علت شرایط انقلاب و سپس پیش آمدن مسئله جنگ 

، قیمت ارز را ثابت اعلام می کرد .
این در حالی بود که بازار قیمت های بسیار بالاتری را برای خرید و فروش 
اعمال می نمود. بعد از روی کار آمدن دولت اقای رفســنجانی شرایط اندکی 
تغییر کرد و ایشان با دادن شعار اقتصاد آزاد و برشمردن مفاسد و مضار اقتصاد 
دولتــی، در مصاحبه ها و خطبه های نماز جمعه، قیمت ارز را و پیرو آن حتی 

خروج ارز از کشور را به هر مقدار آزاد اعلام کرد.
در ایــن زمان بانک مرکزی گاه گاهی با فرســتادن عوامل خود به بازار و 
تحــت عنوان مبارزه با گرانی در بازار دخالت می نمود. شــاید همکارانی که 
هم ســن و سال من هستند به خاطر داشته باشــند، آقائی بنام نجفی را .... 
مرحله بعد پشیمان شدن آقای رفسنجانی از سیاست بازار آزاد  در خردادماه 

سال ۱3۷3 بود.
در آن زمان ایشان با سیاست تثبیت نرخ ارز و ممنوعیت معامله ارز توسط 
مردم و احیای مجدد ســازمان تعزیرات و دستور قلع وقمع صرافان به میدان 
آمد و درســت ۱۸0 درجه از سیاست های اعلامی قبلی عقب نشینی کرد، و 
تندترین شعار ها را علیه بازار آزاد مطرح کرد، و البته اعضای دولت ایشان هم 
که موسوم به کارگزاران بودند ، در هر دو مرحله در تبلیغ مواضع متناقض ایشان 
با او همراه بودند ، و البته به جز یک نفر که مردانه و جوانمردانه بعد از تغییر 
موضع آقای رفســنجانی از دولت ایشان استعفا داد و کناره گیری نمود ، که 
انشاالله هر کجا هست ، خدایش به سلامت دارد.او مسعود روغنی زنجانی بود، 
به هر حال آقای رفسنجانی در موضع گیری جدید خود سنگ تمام گذاشت .

یادم هست یک نوبت در نماز جمعه دلار فروشی را با تریاک فروشی مساوی 
دانســته و صرافان را نصیحت نمودند به یافتن شغلی آبرو مند ! این زمان نیز 
بگذشــت . دوران اقای خاتمی رســید بار دیگر خرید و فروش ارز آزاد شد و 
قیمت آن هم که در بازار آزاد تا ۹۵0 تومان در تابستان ۱3۷۸ رسیده بود با 

سیاست های تک نرخی شدن ارز و با شیب ملایم رو به افول نهاد. 
بعد از اینکه به حدود ۸00 تومان رســید بار دیگر ولی با شیبی کم شروع 
به افزایش نمود. و این سیاست تا شهریور ماه سال ۱3۸۹ ادامه داشت تا این 
که قیمت دلار به حدود یک هزار تومان رســید، ولی نرخ متوســط تورم طی 
این حدود ده سال حداقل ۲0 در صد بوده که اگر با دلار ۹۵0 تومان محاسبه 
کنیم قیمت دلار در آن زمان می بایست حدود 4000 تومان را نشان می داد.

حــال اگر مبنا را ۸00 تومان در ســال ۱3۸0 در نظر بگیریم و نرخ تورم 
را هم متوســط ۲0 درصد که تقریبا مساوی نرخ سود بانکی بود، باز هم نرخ 
دلار بایــد چیزی درحدود 3000 تومان می بود. پس نرخ هزار تومانی در آن 
زمان نشــانه فشرده بودن فنر قیمت هاست و دیدیم که همین مسئله باعث 
فرار فنر در اواخر ســال ۹۱ شد ، بعد از آن هم در دولت آقای روحانی، سعی 
در نگه داشــتن قیمت ارز به ضرب و زور تزریق بیش از تقاضا داشــتند و در 
حالی که متوسط نرخ تورم در چهار سال نخست دولت ایشان بیش از 30 در 
صد بود ، نرخ ارز تا اول ســال ۹۷ کمتر از ۱۵ در رشد کرد.البته طبق انتظار 
این وضعیت نمی توانســت دوام آورد و دیدیم که در سال های ۹۸ و ۹۹ چه 
اتفاقاتــی در بازار افتاد و با در رفتن فنر قیمت ها ، دلار تا 34000 تومان نیز 
در مهر ماه ســال ۹۹ پیشروی کرد. تصور حقیر این است که بار دیگر همین 
اتفاق در حال رخ دادن اســت، و متاســفانه با سیاست های فشار بر روی فنر 
قیمت، می باید منتظر فاجعه ای دیگر در بازار ارز باشیم. البته همه می دانند 
که هر چه پول ملی قوی تر باشــد رفاه برای مردم بیشــتر است . ولی پائین 
بودن نرخ ارز به تنهائی در حالی که نرخ تورم و ســود بانکی بالاســت و انواع 
کالاها هر روز گرانتر می شود ، نه تنها باعث رفاه مردم نمی شود بلکه منجر به 
افزایش واردات ،... کاهش صادرات، بسته شدن کارخانه ها و افزایش بیکاری 

و .... شده و می شود.

 
بهرهبرداریفازنخستآزمایشگاهتخصصیوفوقتخصصیمرکزدانشگاهیرازی 

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با بیان اینکه گیلان به اذعان مسئولان 
ارشد کشور، ازجمله استان های کم برخوردار و عقب مانده در حوزه سلامت 
بود، افزود: این عقب ماندگی با شــیوع ویروس کرونا، افزایش بار بیماری و 
مراجعه بیش ازپیش بیماران به مراکز ارائه دهنده خدمات بیشتر خود را نشان 
داد ازاین رو تصمیم گرفته شد تا بخش عمده ای از توان مدیریتی را در توسعه 
زیرساخت ها به کار بگیریم.رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با تأکید بر 
اینکه وضعیت موجود نظام سلامت گیلان به هیچ وجه زیبنده مردم فرهیخته 
و بافرهنگ گیلانی نیست، گفت: اصلاح، احداث و بهسازی فضاهای متناسب 
با نیاز بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در گیلان مهم ترین دغدغه ما بوده 
که در جهت ارتقا و بهبود آن ها از تمام ظرفیت های ملی به ویژه در سازمان 
برنامه وبودجه، وزارت بهداشت و همچنین نیروهای مسلح استفاده شده است.

دکتر سالاری با بیان اینکه بهبود وضعیت بهداشت و درمان گیلان علیرغم 
داشــتن نیروهای توانمند انسانی، نیازمند همگرایی و تلاش مضاعف بود، 
تصریح کرد: در ســایه اتحاد، همگرایی و تلاش مضاعف و پیگیری مستمر 
هر مجموعه ای به رشــد، بالندگی و توسعه دست پیدا خواهد کرد در غیر 
ایــن صورت باید برای تأمین کوچک ترین نیاز های آن مجموعه با چالش 
های فراوان روبرو شــد.دکتر ســالاری با بیان اینکه اصلاح زیرساخت های 
درمانی یکی از دغدغه های ما طی دو ســال اخیر بوده، خاطرنشــان کرد: 
اصلاح زیرســاخت در بیمارستان آموزشی همچون رازی رشت با توجه به 
بار مراجعات بالا در پی شــیوع کرونا، از اولویت های دانشگاه علوم پزشکی 
گیلان بوده که اقدامات قابل توجهی نیز در آن به ویژه در احداث و توســعه 
آزمایشــگاه تخصصی تشخیصی انجام شده اســت.وی با اشاره به مراجعه 

بالای بیماران در آزمایشــگاه رازی و نیاز ضروری این بخش به افزایش و 
توسعه فضای فیزیکی، گفت: خوشبختانه با تلاش ها و پیگیری های مستمر 
از ســازمان برنامه وبودجه و همچنین وزارتبهداشت توانستیم فاز نخست 
آزمایشــگاه تخصصی و فوق تخصصی مرکز دانشگاهی رازی را به اتمام و 
به بهره برداری برســانیم.رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با بیان اینکه 
برای آزمایشگاه تخصصی و فوق تخصصی مرکز دانشگاهی رازی بالغ بر ۱۸ 
میلیارد تومان اعتبار صرف شده، گفت: فاز نخست آزمایشگاه بیمارستان رازی 
رشت با یک میلیارد و ۶۵0 میلیون تومان اعتبار احداث و همچنین با ۱۷ 
میلیارد تومان دیگر تجهیز شده و اکنون آماده افتتاح است.این مرکز می تواند 
 به صورت ۲4 ساعته به بیماران با سرعت و دقت بیشتری خدمات اورژانسی

 و تخصصی ارائه کند.
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مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد

عملکردمطلوبصنعتگازدرحوزهبینالملل
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان 
اینکه عملکرد صنعت گاز در حوزه بین الملل 
مطلــوب بوده اســت، تأکید کــرد که این 
مجموعــه باید در حوزه داخلی هم به عنوان 

شرکتی پیشرو مطرح شود.
به گزارش شــانا، حســن منتظرتربتی 
در  اردیبهشــت ماه(   ۲۷ )دوشــنبه،  روز 
بیست وششمین نشست رؤسای روابط عمومی 
صنعت گاز که از طریق ویدئوکنفرانس برگزار 
شــد، گفت: عملکرد شرکت ملی گاز میان 
شــرکت های دولتی زبانزد است، اما عمده 
ارکان جامعــه از این موضوع بی خبر ماندند 
که بخشــی از آن به دلیل احتیاط از جانب 

خودمان برای انتشار اخبار بوده است.
وی افزود: پارسال از مجموع چهار شرکت 
تابع وزارت نفت )شرکت ملی نفت، شرکت 
صنایع پتروشیمی و شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی( تنها شرکت ملی 
گاز تحریم نشد که یکی از دلایل آن احتیاط 
در انتشار بعضی اخبار بوده است که البته این 

احتیاط نباید بیش از اندازه باشد.
معــاون وزیر نفت در امــور گاز تصریح 
کرد: به هر حال شــرکت ملی گاز ایران در 
بخش های بین المللی خــود را حفظ کرده 
است، اما در بخش های داخلی باید به عنوان 

شرکتی پیشرو و خدمتگزار مطرح شود.
تربتــی تأکید کرد: شــرکت های دولتی 
به طور معمول در سال آخر هر دولت عمده 
زمان خود را صرف تکمیل پروژه های پیشین 
می کنند، اما مجموعه گاز به مقدار سال های 
گذشته پروژه فعال دارد و تغییری در رفتار 
حرفه ای و سازمانی ما به وجود نیامده است.

وی افزود: شاید همه ما هنوز درباره روابط 
عمومی و کارکرد آن نمی دانیم زیرا تعریف 
درستی نداریم و این موضوع همه را درگیر 
کرده است. یک شناخت مشخص از روابط 

عمومی و از وظیفه روابط عمومی و از میزان 
فعالیت و حوزه فعالیتش مشخص نیست.

به گفته مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، 
جایــگاه روابط عمومی ها در ســازمان ها به  
دلیل مشخص نیست، یعنی نوع روابطشان 
بــا مدیران و اطلاعاتی کــه دو طرف از هم 
دارند شاید خیلی مشخص نباشد و بی جهت 
نیســت که روابط عمومی  را بیشتر از اینکه 
یــک تخصص بدانند یک هنــر می دانند و 
بعضی ها آن را هنر هشتم نامگذاری کرده اند، 
اما واقعیت این اســت که این عدم شناخت 
هم به اهمیــت روابط عمومی برمی گردد و 
هم به نگرانی هایی که از این عدم شــناخت 
در سازمان ها وجود دارد و می تواند سبب عدم 

توفیق و تحقق برنامه ها شود.
تربتی در ادامه گفت: در طول سال های 

گذشــته روی موضوع برندسازی بحث های 
زیادی شده اســت. ما  برندی به نام »آقای 
ایمنی« داشــتیم، اما نتوانستیم آن را ارتقا 
دهیم که حالا  گفته شد ما توانسته ایم موفق 
شــویم به همان شخصیت برگردیم و از آن 
اســتفاده کنیم، یعنی ایــن را به عنوان یک 
خبر خوب دادیم، اما از این بابت که کارمان 
حتی در زمینه نمادســازی و برندسازی هم 
تداوم نداشته و نتوانستیم خلاقانه کار کنیم 

قابل تأمل است.
وی با تأکید بر توســعه خلاقیت در کار 
روابط عمومی اظهار کرد: ســال گذشــته 
سخت ترین شرایط مالی را در کشور داشتیم 
و در استان ها پول موضوعی جدی بود، یعنی 
بیشتر پروژه های به دلیل نبود پول در بسیاری 
از استان ها خوابیده بود، اما تنها مجموعه ای 

که توانست در این شرایط سخت منابع مالی 
خود را به خوبی تأمین کند و تحقق بیش از 
صددرصدی در استان ها داشته باشد، شرکت 
ملی گاز ایران بود.معاون وزیر نفت در امور گاز 
تصریح کرد: گاز باید برای مصرف بهینه نه 
به عنوان کالای مصرفی معرفی شود؛ در همه 
این سال ها محتوای ما محتوای خوبی نبوده 
است، یعنی ما در عمل وقتی وارد زمستان 
می شــویم فقط به مصــرف بهینه توصیه 
می کنیم، همه در تلویزیون حاضر می شویم 
و مرتب تأکید می کنیم که مردم کم مصرف 
کنید.تربتی یادآور شد: باید تلاش شود که 
متناســب با فرهنگ سازمانی و نیازهای هر 
منطقه و هر بخــش برای مصرف بهینه در 
کل ســال کار شود و شاید لازم است که ما 
یک مسابقه برندسازی و نمادسازی بگذاریم 

و بتوانیم برای شــرکت ملی گاز یک نماد و 
برند و شــخصیتی متناســب با  فضای روز 

ایجاد کنیم.

برای   تداوم تلاش  روابط عمومی 
فرهنگ سازی مصرف بهینه گاز

محمد عســگری، رئیس روابط عمومی 
و سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران هم در 
این نشست اظهار کرد: عملکرد شرکت ملی 
گاز پــس از انقلاب و به ویژه در ســال های 
اخیر حاکی از این اســت که همه واحدها و 
چرخ دنده های درگیر در صنعت گاز به نحو 
شایسته اقدام کردند و امیدواریم بتوانیم با 
برنامه ریزی و هدفمندتــر کردن اهداف به 
جایگاه مطلوب روابط عمومی در ســازمان 
برسیم.وی با ارائه گزارشی از عملکرد روابط 
عمومی شرکت ملی گاز ایران در سال ۹۹، 
از افزایش 3۶ درصدی تولید اخبار در سایت 
این مجموعه نسبت به سال ۱3۹۸ خبر داد و 
گفت: صنعت گاز در این سال یک میلیون و 
۲00 هزار ثانیه از صدا و سیما پخش برنامه 
داشته است.رئیس روابط عمومی شرکت ملی 
گاز ایران همچنین از تلاش های انجام شده 
برای فرهنگ سازی مصرف بهینه گاز طبیعی 
با ساخت موشــن گرافی، انیمیشن و تولید 
پوستر و بنر در سطح کشور و انتشار پیام ها 

در روزنامه ها و مطبوعات خبر داد.
عســگری تصریح کرد: بازنگری راهبرد 
روابط عمومی صنعت گاز و تعیین مســیر، 
تولید ســریال تلویزیونی، تــداوم تبلیغات 
محیطــی، انجــام طرح های پژوهشــی و 
نیازســنجی، استاندارســازی اخبار شرکت 
ملی گاز و شرکت های تابع، راه اندازی دوباره 
ســامانه گزارش دهی و برگزاری دوره های 
آموزش تخصصــی از برنامه های پیش روی 

این مجموعه است.

 طرح جمع آوری گازهای مشعل منصوری و مارون در آستانه 
راه اندازی رسمی

رئیس ایمنی، بهداشــت و محیط زیســت )HSE( شــرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب گفت: به منظور حفظ محیط زیست و جلوگیری از سوزاندن 
گازهای همراه، طرح فروش گازهای مشــعل در واحدهای منصوری، مارون 

3 و مارون ۶ به اجرا گذاشته شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت ملی نفت ایران، محمدرضا نادری 
افزود: با اجرای این طرح در واحد مارون 3 به مقدار ۱۲ میلیون فوت مکعب، 
در واحــد بهره برداری منصوری به مقدار ۱0 میلیون فوت مکعب و در واحد 
مارون ۶ پس از راه اندازی در آینده نزدیک به مقدار ۱4 میلیون فوت مکعب 

در روز گازهای مشــعل جمع آوری و به بخش خصوصی فروخته می شود.
وی با بیان اینکه این پروژه ها در آســتانه راه اندازی رســمی قرار دارند، 
گفت: در این طرح ها، شــرکت های ســرمایه گذار بخش خصوصی نسبت به 
نصب تأسیســات تقویت فشــار گاز و احداث خطوط لوله مورد نیاز اقدام و 
گازهای مشعل را جمع آوری و به واحدهای پایین دست مرتبط با پتروشیمی 

می کنند. منتقل 
رئیس ایمنی، بهداشــت و محیط زیست شــرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب ادامه داد: این طرح ها از ســوزاندن روزانــه 3۶ میلیون فوت مکعب 
گاز جلوگیــری می کنند که افزون بر آثار محیط زیســتی بارز آن از جمله 
کاهش انتشــار حدود ۲۲ هزار تن در ســال اکسیدهای گوگرد، ۱۵00 تن 
در ســال اکســیدهای نیتروژن )که به عنوان عوامل ایجادکننده باران های 
اسیدی شناخته شده اند(، همچنین کاهش میزان انتشار گازهای گلخانه ای 
)عامــل پیدایش پدیده گرمایش جهانی( به مقدار بیش از ۱.۵ میلیون تن 
در ســال، ســود و صرفه قابل توجهی از طریق تولید میعانات گازی و گاز 

سبک به همراه دارند.
به گفته نادری، مدت قرارداد فروش گازهای مشــعل به بخش خصوصی 

پنج ســال و این زمان در صورت نیاز قابل تمدید است.

 تاکید بر اســتقرار نظام مدیریــت دارایی ها در پایانه پارس 
جنوبی

مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران در بازدیــد از پایانه میعانات 
گازی پارس جنوبی بر تسریع در استقرار نظام مدیریت دارایی های فیزیکی 

در این پایانه تأکید کرد
به گزارش شــرکت پایانه های نفتی ایران، عباس اســدروز در سفری دو 
روزه از تأسیســات و بخش های مختلف پایانه میعانات گازی پارس جنوبی 
بازدید کرد و با اشــاره به دستاوردهای یک ســال اخیر این شرکت گفت: 
در دو ســال گذشــته با وجود اینکه محدودیت ها و مشکلاتی وجود داشت 
این مشــکلات ناشی از تحریم های بین المللی و شــرایط ویژه کرونایی در 
کشــور بود، اما توانســتیم کارهای بزرگی انجام دهیم که می توان به انجام 
عملیات تخلیه میعانات گازی با استفاده از گوی شناور در منطقه عملیاتی 
پارس جنوبی برای نخســتین بار در کشــور و فراهم کردن زیرساخت های 
پایانه نفتی خارک برای دریافت و ذخیره ســازی میعانات با هدف پشتیبانی 

از تولید پایدار گاز کشور اشاره کرد.
وی تصریــح کرد: اصول هر صنعتی حفظ تأسیســات با انجام تعمیرات 
به موقع است که با توجه به سند سیاست های کلی و الزام های نظام مدیریت 
دارایی هــای فیزیکی صنعت نفت، در این حــوزه تمرکز جدی وجود دارد 

و لازم اســت در این منطقه عملیاتی نیز پیگیری های لازم انجام شود.

 تقاضای نفت هند 2۸ درصد کاهش می یابد
برآوردهای مؤسســه پلتس برآورد نشــان از این دارد که تقاضای نفت 

هند در ســال ۲0۲۱، ۲۸ درصد کاهش می یابد.
به گزارش روزنامه بیزنس اســتاندارد، مؤسسه پلتس اعلام کرد که موج 
دوم شــیوع ویروس کرونــا در هند طی هفته های اخیر که ســبب اعمال 
محدودیت های گســترده ای در ایالت های کلیدی این کشــور شده است، 

کاهش تقاضای نفت و گاز هند را در پی خواهد داشــت.
این مؤسسه رشد تقاضای نفت هند در سال ۲0۲۱ را حدود 3۵0 هزار 
بشــکه در روز پیش بینی کرد، این در حالی است که پیش از این و در ماه 
فوریه این رقم 4۸۵ هزار بشکه در روز اعلام شده بود. به این ترتیب رشد 

تقاضای نفت این کشــور ۲۸ درصد کاهش می یابد.
پلتس همچنین برآورد کرد که تقاضای گاز شــهری هند هم در ماه های 

آینده ۲۵ تا 30 درصد کاهش یابد.
کانگ وو، سرپرست تحقیقات تقاضای جهانی نفت پلتس در آسیا گفت: 
بــا توجه به افزایش قابل توجه موارد ابتلا به کرونا در نیمه دوم ماه فوریه، 
برآورد می کنیم که تقاضای نفت هند در ســال ۲0۲۱، ۱3۵ هزار بشــکه 

در روز کاهش یابد.
این در حالی است که این مؤسسه انتظار دارد پس از رفع محدودیت ها، 
تقاضا افزایش یابد و ســبب تسریع رشد اقتصادی و افزایش تقاضای نفت و 
گاز در هند شــود.وی افزود: انتظار داریم با افزایش فعالیت های اقتصادی 
و گســترش واکسیناسیون ویروس کرونا، تقاضای نفت در نیمه دوم ۲0۲۱ 

، ۶۵0 هزار بشــکه در روز بیشتر از نیمه نخست باشد.
وی تصریح کرد: افزون بر هند، برآورد تقاضای نفت سال ۲0۲۱ در غرب 
اروپا و آمریکای جنوبی هم به دلیل محدودیت های اعمال شــده برای مهار 
موج دوم و ســوم ویروس کرونا کاهش یافته است، انتظار داریم اوج قیمت 
نفت خام برنت در اواســط امسال و بیش از ۷0 دلار برای هر بشکه باشد.

پلتس انتظار دارد رشــد تقاضای جهانی نفت در سال ۲0۲۱، ۵ میلیون 
و ۱00 هزار بشــکه در روز و در سال ۲0۲۲، 4 میلیون و 400 هزار بشکه 

در روز - یعنی ۲0 درصد کمتر از امســال - باشد.

 حملات سایبری قیمت بنزین را در آمریکا افزایش داد
به دنبال حمله ســایبری به بزرگترین خط انتقالی ســوخت در آمریکا، 
قیمت بنزین در این کشــور برای اولین بار از ســال ۲0۱4 به بیش از 3 

دلار رسید.
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا گزارش داد که حمله ســایبری اوایل این 
ماه که منجر به بســته شــدن خط و توقف انتقال سوخت به ایستگاه ها در 
جنوب شــرقی ایالات متحده شد، موجب افزایش قیمت بنزین به بیش از3 

دلار در گالن برای اولین بار از ســال ۲0۱4 شد.
اداره اطلاعات انرژی آمریکا سازمان اصلی سیستم آماری فدرال ایالات 
متحده مسئول جمع آوری، تجزیه و تحلیل و انتشار اطلاعات درباره انرژی 
برای ترویج و ترفیع سیاســت گذاری مســتدل، کارآمــدی بازارها و درک 

عمومی از انرژی و تعامل آن با اقتصاد و محیط زیســت است.
اداره اطلاعات انرژی آمریکا در وب سایت رسمی خود اعلام کرد، اخلال 
در عملیات خط لوله کولونیال موجب افزایش متوسط   قیمت خرده فروشی 
بنزین درجه عادی به 3.03 دلار در هر گالن در ۱۷ مه )۲۷ اردیبهشــت( 
شــد که این اتفاق پس از افزایش قیمت بنزین به بیش از 3 دلار در ســال 
۲0۱4 اولین بار رخ داده است.افزایش قیمت بنزین در آمریکا در حالی رخ 
می دهد که به دنبال یک حمه سایبری به خط لوله کولونیال در اوایل این 
ماه، انتقال سوخت از طریق این لوله متوقف شده و با گذشت هفته ها از این 
حمله سایبری هنوز عملیات انتقال سوخت به حالت عادی بازنگشته است.

 
 

4 جایگاه جدید سی ان جی در منطقه چابهار ساخته شد
توزیعبیشاز۴5۰میلیونلیتربنزیندرمنطقهچابهاردرسال۹۹

قراردادEPCساختنخستینواحدمتیلآمیندرایرانامضاشد

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار از توزیع بیش 
از 4۵0 میلیون لیتر بنزین در منطقه چابهار در سال ۹۹ خبر داد و اظهار 
کرد: ساخت چهار جایگاه جدید سی ان جی در منطقه چابهار در دستور کار 

قرار گرفته است.
به گزارش شاتا ، سیدکاظم اسد گفت: سال ۹۹ در مجموع 4۵۲ میلیون 
و 4۵۷ هزار لیتر بنزین در منطقه چابهار شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی توزیع شد، این رقم در سال ۹۸، ۵۱4 میلیون و 4۵۲ هزار لیتر بود.

وی تأکید کرد: همچنین در ســال ۹۹، در مجموع یک میلیارد و 4۷۹ 
میلیون لیتر نفت گاز در این منطقه توزیع شده که ۹00 میلیون لیتر از این 

میزان نفت گاز نیروگاهی بوده است.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار گفت: مصرف 
بنزین در منطقه چهابهار در فاصله روزهای یکم تا سی ویکم فروردین ۱400، 
4۱ میلیون و 3۱۸ هزار لیتر بوده که در مقایسه با فروردین سال ۹۹ با ۲۶ 

میلیون و ۵34 هزار لیتر، ۵۵.0۷ درصد افزایش یافته است.
اســد افزود: مصرف نفت گاز در این مدت )یکم تا سی ویکم فروردین ماه 
۱400(، در مجموع نیروگاهی و غیرنیروگاهی، ۱۲۷ میلیون لیتر بوده است. 
این رقم فروردین سال ۹۹، ۶0 میلیون و ۱34 هزار لیتر بود که از افزایش 

۱۱۱ درصدی مصرف این فرآورده در مقایسه با سال ۹۹ حکایت دارد.
وی همچنیــن گفت: از میان ۱۲۷ میلیون فــرآورده گازوئیل مصرفی 
در فروردین مــاه ۱400، ۵۸ میلیون و ۱۵۸ هــزار لیتر مربوط به مصرف 
غیرنیروگاهــی و 4۶ میلیون و ۵۶3 هزار لیتر مربوط به مصرف نیروگاهی 

بوده است.

 ساخت 4 جایگاه جدید در منطقه چابهار
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار درباره وضع 

جایگاه های عرضه سوخت در این منطقه گفت: هم اکنون ۵0 جایگاه عرضه 
سوخت بنزین و نفت گاز در منطقه چابهار فعال است.

اســد گفت: مجوز احداث ۱3 جایگاه جدید )۹ تک سکوی بنزین( و دو 
جایگاه ساحلی نیز اخذ شده و احداث دو تأسیسات توزیع گاز مایع نیز در 

مرحله دریافت مجوز است.
وی همچنین افزود: هم اکنون دو جایگاه ســی ان جی در منطقه چابهار 
مشــغول خدمات رسانی اســت و احداث چهار جایگاه جدید در ایرانشهر، 
درگهان، چابهار و ... نیز با دریافت مجوزهای قانونی، در دست اقدام قرار دارد.

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار درباره وضع 
ابطال کارت های ســوخت مهاجر در این منطقه گفت: ســال ۹۹، تعداد ۹ 
هزار و ۱۲۹ کارت سوخت در طرح کدینگ قرار گرفتند و یک هزار و ۱۲0 

کارت از این طرح خارج شدند.
اســد افزود: سال ۹۹ همچنین ۱۱ هزار و ۶۹۵ مورد عملیات در حوزه 

کارت سوخت در منطقه چابهار انجام شده است.
وی تأکید کرد: با پیگیری های انجام شــده ارتقای سیستم های ایمنی، 

بازســازی مخازن و افزایش ذخیره سازی انبار ایرانشهر در دستور کار قرار 
گرفته است.

 افزایش سه برابری ذخیره سازی نفت گاز در منطقه چابهار
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار با اشاره به 
افزایش ظرفیت ذخیره ســازی نفت گاز به میزان دو تا سه برابر گذشته در 
آینده نزدیک گفت: تعمیر مخازن انبار نفت چابهار، احداث اسکله ۵0 هزار 
تنی چابهار با توجه به توســعه سواحل مکران از دیگر پروژه های در دست 

اقدام در این منطقه است.
اسد با اشاره به پهلوگیری 40 فروند کشتی حامل سوخت در اسکله چابهار 
در سال ۹۹ گفت: از این طریق ۲.۵ میلیارد لیتر سوخت دریافت شده که 
از این مقدار، ۹00 میلیون لیتر آن به نیروگاه های سیکل ترکیبی چابهار و 
کنارک، ۶0 میلیون لیتر نفت کوره به نیروگاه بخار ایرانشهر ارسال شده است.

وی با اشاره به اینکه منطقه چابهار منطقه معین پخش زاهدان محسوب 
می شود، گفت: سال ۹۹، ۱۲4 میلیون لیتر نفت گاز و بنزین به منطقه زاهدان 

ارسال شده است.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار با تأکید بر 
اینکه تلاش کردیم در ســال ۹۹ مانند دیگر مناطق شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در حوزه توزیع الکترونیکی سوخت فعال باشیم، گفت: از 
ابتدای مردادماه سال ۹۹ ترغیب خانوارها برای ثبت نام توزیع الکترونیکی 
گاز مایع و نفت سفید آغاز شد، تا پایان سال، ۲۵۶ هزار خانوار در این طرح 
ثبت نام کردند که از این تعداد اطلاعات ۲40 هزار خانوار تأیید شده است.

اســد با اشــاره به توزیع صددرصدی نفت ســفید در منطقه به صورت 
الکترونیکــی گفت: توزیع نفت گاز نیز در منطقــه چابهار به جز در بخش 

صیادی به صورت الکترونیکی انجام می شود.

قرارداد مهندسی EPC طرح متیل آمین سنقر به عنوان 
نخستین طرح متیل آمین در کشور با دو شرکت ایرانی 

امضا شد.
به گزارش شــرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاری 
ایرانیان، رسول اشرف زاده، مدیرعامل این شرکت در آیین 
امضای قرارداد EPC ساخت نخستین طرح متیل آمین در 
کشور که با حضور سیدجواد حسینی کیا، نماینده سنقر 
و کلیایی مجلس شــورای اسلامی بین نوید شهیدی نیا، 
مدیرعامل شرکت صنایع شیمیایی نگین سنقر و مشارکت 
شرکت های بام دژ طرح و پترو نیرو صبا امضا شد، گفت: 
این طرح از طرح های ارزشــی پترول است که به منظور 

توسعه صنایع تکمیلی پتروشیمی اجرا می شود.
وی با اشاره به اینکه جلوگیری از واردات محصولات، 
اشتغال زایی پایدار، تکمیل زنجیره ارزش و افزایش رفاه 
جامعه پیرامونی از اهداف اصلی پترول در اجرای طرح های 
توسعه ای از جمله طرح متیل آمین است، افزود: به منظور 
دستیابی به این اهداف، طرح های دیگری نیز تعریف شده 
است که به زودی شاهد امضای قرارداد EPC و کلنگ زنی 
آنهــا خواهیم بود.مدیرعامل شــرکت پترول همچنین 
بر استفاده حداکثری از ســاخت داخل و بهره مندی از 

نیروهای متخصص، جوان و متعهد با تمرکز بر بهره گیری 
از ظرفیت موجود در مناطق کمترتوسعه یافته تأکید کرد.

تکمیل زنجیره متانول و آمونیاک

نوید شهیدی نیا، مدیرعامل شرکت صنایع شیمیایی 
نگین سنقر نیز در این مراسم گفت: طرح متیل آمین سنقر 
با حجم سرمایه گذاری ۵۸ میلیون دلار با ظرفیت تولید 

ســالانه ۲۲.۶ هزار تن منو متیل آمین، دی متیل آمین 
و تری متیل آمین اجرا می شــود که آمونیاک و متانول 
به عنوان خوراک این واحد از شرکت های تابع هلدینگ 

خلیج فارس تأمین می شود.
وی افــزود: هم اکنون همه نیازهای مصرفی کشــور 
بــه متیل آمین و مشــتقات آن از طریق واردات تأمین 
می شود که با احداث نخستین واحد تولید متیل آمین در 
کشور می توان گامی هرچند کوچک در راه اعتلای ایران 
اسلامی و خودکفایی کشور برداشت و به سمت تکمیل 
زنجیره متانول و آمونیاک حرکت کرد.به گفته مدیرعامل 
شرکت صنایع شیمیایی نگین سنقر، ورود به بخش های 
پایین دستی به دلیل حجم سرمایه گذاری پایین، سودآوری 
بالا، ارتقای جایگاه راهبردی ایران، تکمیل زنجیره ارزش 
با ورود به عرصه تولید مواد شیمیایی، جلوگیری از انتقال 
سرمایه ها به خارج کشــور، توانمند کردن اقتصاد ملی 
و رشد ســهم تولید ناخالص کشور از ویژگی های طرح 
متیل آمین است.شرکت صنایع شیمیایی نگین سنقر از 
شرکت های زیرمجموعه پترول است که در ۸۵ کیلومتری 
شمال شرقی استان کرمانشاه در مساحتی حدود 4 هکتار 

احداث می شود.

 
 

 ۹۵درصد خانوارهای شهری و روستایی زیرپوشش شبکه گاز قرار گرفتند
 مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز از رشد چشمگیری گازرسانی مناطق شهری و روستایی کشور در دولت یازدهم و دوازدهم خبر داد و گفت: با تلاش های انجام شده در این هشت سال گازرسانی در کشور از ۹۵ درصد زیر پوشش 

خانوار شهری و روستایی عبور کرده است.
غلامرضا مشایخی در سفر به چهارمحال و بختیاری در گفت و گو با خبرنگاران افزود:هم اینک ۱۸.۲ میلیون خانوار جمعیت شهری و 4.۹ میلیون خانوار روستایی در 34 هزار و ۱۹۲ روستا از نعمت گازرسانی برخوردار هستند.

وی گازرسانی در سال ۹۹ را رکودشکنی در این حوزه دانست و گفت: در سال گذشته به ۲ هزار و ۹۱3 روستا، ۲3 شهر و ۶ هزار و ۷00 مشترک صنعتی گازرسانی شد که در نوع خود بی نظیر بوده است.
مشــایخی از همراهی همه جانبه شــرکت ملی گاز با تولیدکنندگان در راســتای تحقق شعار خبر داد و گفت: هر قسمتی از کشــور که تولیدکنندگان قصد سرمایه گذاری و ایجاد فعالیت تولیدی داشته باشند برای آنها گاز تامین 

می کنیم و مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز خاطرنشان کرد: بنا بر هدفگذاری های انجام شده امسال نیز تحول قابل توجهی در بخش گازرسانی به مناطق مختلف شهری و روستایی شاهد خواهیم بود.

 از ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید تاکنون بیش از یک هزار و ۵00 کیلومتر شــبکه گازرســانی در اســتان چهارمحال و بختیاری اجرا شــده اســت که 30 درصد نسبت به دولت قبل افزایش داشته و طول آن به پنج هزار و ۹3۶ 
کیلومتر افزایش یافته است.در ابتدای دولت یازدهم ۲3۸ هزار و 4۹۶ مشترک در چهارمحال و بختیاری از گاز طبیعی بهره مند بودند که این میزان با 40 درصد رشد اکنون به 333 هزار و 40۶ مشترک افزایش یافت که از این تعداد 
۲34 هزار و ۸۸۸ مشترک شهری و ۹۸ هزار و ۵۱۸ مشترک روستایی است. تعداد مشترکان صنعتی و کشاورزی گاز طبیعی استان در ابتدای دولت یازدهم ۸۸3 مشترک بودکه اکنون با ۷۲ درصد رشد، به یک هزار و ۵۱۶ مشترک 

صنعتی و کشاورزی افزایش پیدا کرد.
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 مشــارکت ۳4 میلیارد تومانی مــردم هرمزگان در پویش 
ایران همدل

مدیر کل کمیته امــداد امام خمینی هرمزگان گفت: مردم هرمزگان 
در پویش ایران همــدل 34 میلیارد و 430 میلون تومان کمک کردند.

 جلیــل تراهی افــزود: با همکاری مراکز نیکــوکاری و کمک خیران 
یک میلیون و ۲۸4 هزار و ۶3۸ دســت غذای گرم و ۱۹4 هزار افطاری 
ســاده بین خانواده های زیر پوشــش کمیته امداد و اقشار آسیب دیده از 

بیماری کرونا در ماه مبارک رمضان توزیع شــد.
وی گفــت: ارزش غذا هــای گرم و افطاری های ســاده 3۶ میلیارد و 

تومان است. ۹۲0 میلیون 
تراهی افزود: برای تأمین بخشــی از مایحتــاج خانواده های نیازمند 
تعداد 3۲ هزار و ۵۹۸ بســته معیشــتی بــه ارزش ۱3 میلیارد و ۱۱0 

میلیون تومان به نیازمندان اســتان اهدا شد.
مدیــرکل کمیته امداد هرمزگان گفت: در پویش ایران همدل در ماه 
مبارک رمضان بیش از ۵0 میلیارد و 30 میلیون تومان هزینه شده است.

 اختصاص ۳ هزار میلیارد برای تنش های آبی کشور

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور: سه هزار و ۲۲0 میلیارد تومان 
برای رفع تنش های آبی اســتان ها اختصاص داده شد.

اســماعیل نجار در جلســه ستاد پیشــگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران چهارمحال و بختیاری با اشاره به وجود مشکلات 
آبی در تمامی اســتان های کشور گفت: اعتباری معادل سه هزار و ۲۲0 
میلیارد تومان برای رفع تنش های آبی اســتان ها اختصاص داده شــده 

که ۱۸ میلیارد تومان آن ســهم استان چهارمحال و بختیاری است.
وی با اشــاره به کاهش ۵۲ درصدی بارندگی در همه استان ها ادامه 
داد: تبعــات منفی خشکســالی کــه موجب کاهــش تولیدات در بخش 
کشــاورزی شــده باید مورد توجه جدی قرار بگیــرد زیرا امنیت غذایی 

مردم به این موضوع گره خورده است.
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشــور گفت: ۶ هزار میلیارد تومان 
اعتبار برای اســتمهال تسهیلات کشاورزان آســیب دیده از خشکسالی 
در قالب بند خ ماده 33 در گذشــته هزینه شــد و امســال نیز حدود ۲ 
هزار میلیارد تومان برای اســتمهال تســهیلات کشــاورزان و برای گذر 
از خشکســالی در نظر گرفته شــده اســت که برش استانی آن مشخص 

است. نشده 
بیمه راهکاری مناسب در زمان بحران

نجار در ادامه و با تاکید بر لزوم سازگاری با وضعیت کنونی و مشارکت 
مردمــی در مقابله با این بحــران گفت: مدیریت قبل از آغاز بحران باید 
انجام شــود که بیمه محصولات کشــاورزی یکی از راهکارهای مناسب 

برای جبران خسارت در زمان بحران است.
وی با اشــاره به اینکه توســعه بیمه در مناطق پرریسک باید مدنظر 
قرار بگیرد، گفت: باید منازل مســکونی دارای برق کشی از ابتدای سال 

بیمه شوند. اجباری  به صورت   ۱400

 بهره برداری از 6۸ طرح مخابراتی در استان یزد 

مدیر مخابرات منطقه یزد گفت: ۶۸ طرح مخابراتی در هفته مخابرات 
در اســتان یزد به بهره برداری خواهد رسید.

 زارع با اشــاره به افتتاح این طرح ها بــا اعتباری بالغ بر 34 میلیارد 
تومان اظهار داشت: از این میزان ۲۲ میلیارد تومان مربوط به طرح های 
همــراه اول و بقیه در زمینه های تلفن و اینترنت ثابت مخابرات اســتان 

. هستند
وی افزود: در سال گذشته 3۶4 طرح با اعتباری بالغ بر ۱۹۶ میلیارد 
تومــان در زمینه های اینترنت همراه اول، تلفن ثابت و اینترنت مخابرات 

به بهره برداری رسیده است.
مدیر مخابرات منطقه یزد، تکمیل فاز هشــتم همراه اول اســتان در 
قالب ۶0 ســایت، ادامــه اجرای طرح های فیبــر در منزل و vdsl برای 
مشترکان و حفظ و ارتقای کیفی سرویس های مخابراتی را از برنامه های 
مخابرات استان در سال جاری عنوان کرد و اظهار داشت: در حال حاضر 
۱۵0 مرکز مخابراتی در اســتان فعالیت می کنند و ۲0 هزار شماره تلفن 
ثابت داریم.زارع ادامه داد: ســال گذشــته بیش از ۷00 مشترک دیتای 
استان از خدمات vdsl و پنج هزار مشترک نیز از خدمات فیبر در منزل 
بهره مند شــده اند.وی با اشــاره به اینکه در حــال حاضر ۸۸ درصد از 
راه های اســتان و ۶43 کیلومتراز مسیر ریلی استان تحت پوشش تلفن 
همراه قرار دارند، تصریح کرد: ۸0 درصد از روستا های بالای ۲0 خانوار 
کشــور باید به اینترنت متصل شــوند و در هفته آینده همه روستا های 

بالای ۲0 خانوار اســتان به اینترنت مجهز خواهند شد.
مدیر مخابرات منطقه یزد درباره توســعه تلفن همراه گفت: از مردم 
استان می خواهیم نگران تشعشات دکل های مخابراتی نباشند، چون همه 
این تشعشــعات با اندازه گیری های اســتاندارد است و مستندات قانونی 
داریم.زارع خاطرنشان ساخت: شماره ۲000 برای پرداخت قبوض تلفن 
به صورت رایگان و شــماره ستاره ۲0۲0 مربع برای مشاهده و پرداخت 

صورت حســاب، حجم باقی مانده، اعلام خرابی تلفن است.
وی تأکیــد کرد: مردم اســتان می توانند برای اســتفاده از خدمات 
الکترونیک به ســایت مخابرات استان به نشانی tci.ir مراجعه کرده و در 
بخش مخابرات من عضو شوند و از همه خدمات تلفن ثابت استفاده کنند.

استاندار کرمانشاه:

پالایشگاهگازی»سیروان«2هفتهدیگرکلنگزنیمیشود
استاندار کرمانشاه از شروع عملیات اجرایی 
چندین پروژه در حوزه نفت و گاز اســتان از 
اوایل خرداد امسال با سرمایه گذاری ۵۵ هزار 

میلیارد تومانی خبر داد.
هوشــنگ بازونــد در جلســه روز )۲۸ 
اردیبهشت( پیگیری روند اجرای طرح های 
وزارت نفت، از ســرمایه گذاری سه میلیارد 
دلاری وزارت نفت در استان خبر داد و افزود: 
اوایل خراد امسال چندین پروژه بزرگ نفتی 
و گازی در استان کلنگ زنی شده و عملیات 

اجرایی آنها شروع می شود.
وی افزود: از جمله مهمترین این پروژه ها 
احداث پالایشــگاه گازی سیروان با سرماهی 
گذاری قریب یک میلیارد دلار در شهرستان 
گیلانغرب است که با حضور وزیر نفت کلنگ 

زنی خواهد شد.
وی اظهار کرد: همچنین عملیات اجرایی 
پروژه های دیگری شــامل احداث دو واحد 
پتروشیمی، احداث واحد اتیلن اکساید، احداث 
واحد متیل آمین، طرح احداث واحد لاستیک 
های مصنوعی، طرح احداث واحد پلی استال 
و طرح احداث واحد فرمالین نیز در سفر یک 

روزه وزیر نفت آغاز خواهد شد.
بازوند اظهار کرد: حجم ســرمایه گذاری 
این پروژه ها ۵۵ هزار میلیارد تومان است که 
می تواند بخشی از عقب ماندگی های استان 

را جبران کند.
استاندار کرمانشاه به اثرگذاری اجرای این 
پروژه ها در کاهش نرخ بیکاری اســتان هم 
اشاره کرد و افزود: اجرای این پروژه ها حدود 
30 تا 40 هزار شغل مستقیم و غیرمستقیم 
به دنبال دارد و قطعا این میزان اشتغال می 
تواند اثر محسوســی در کاهش آمار بیکاری 

استان داشته باشد.
وی یادآور شد: در چند سال اخیر سالانه 
حدود ۲0 هزار میلیارد تومان برای کاهش دو 

درصدی نرخ بیکاری استان کنار گذاشته ایم و 
امسال علاوه بر این ۲0 هزار میلیارد تومان، ۵۵ 
هزار میلیارد تومان دیگر هم اضافه خواهد شد 
که می تواند درصد بیکاری استان را به میزان 
محسوسی کاهش دهد و عملا امسال را می 

توان سال طلایی کرمانشاه نامید.
بهزاد باباخانی سرپرست معاونت اقتصادی 
استانداری کرمانشاه هم در این جلسه با اشاره 
بــه برنامه ریزی صورت گرفته برای شــروع 
عملیات اجرایی پروژه های نفت و گاز از اوایل 

خردادمــاه گفت: در این زمینه تمام مدیران 
مربوطه شبانه روز پای کار هستند تا بتوانیم 

استعلامات را تا آن زمان اخذ کنیم.
وی افــزود: کارهای مربوط به تســهیل 
زمیــن برخی پروژه ها و مجوزات باقی مانده 
هم با تلاش شــبانه روزی تا آن زمان انجام 

خواهد شد.

 آغاز »طرح های اکتشافی« نفت و 
گاز در کرمانشاه بعد از نیم قرن

محمدصادق عظیمی فر دستیار وزیر نفت 
هم در این جلسه ضمن تشریح جزییات اجرای 
این پروژه ها، گفت: کرمانشاه پتانسیل های 
بســیاری در حوزه نفت و گاز دارد که تلاش 
داریم با اجرای  این پروژه ها بهره کافی را از 

آن ببریم.
وی به ذخایر غنی نفت و گاز استان اشاره 
کــرد وافزود: از دهــه ۵0 تاکنون طرح های 
اکتشافی نفت و گاز در این استان انجام نشده 
و تلاش داریم طرح های اکتشافی را همزمان 
با شروع عملیات این پروژه ها در استان انجام 
دهیــم و بتوانیم ذخایر غنی نفت و گاز را در 

نقاط مختلف استان شناسایی کنیم.
دســتیار وزیر نفت افزود: طبق بررســی 
های اولیه صــورت گرفته ذخایر گازی غنی 
در استان کرمانشــاه وجود دارد که عملیات 
جدی اکتشــافی بر روی آنها صورت نگرفته 
و امیدواریم طی یک برنامه اکتشــافی سه تا 
چهار ساله به نتایج خوبی در این زمینه برسیم.

عظیمی فر با اشاره به لزوم تربیت نیروهای 
ماهر برای اجرای این پروژه ها گفت: در همین 
راستا در سفر وزیر نفت، تفاهم نامه ای نیز با 
فنــی و حرفه ای خواهیم داشــت تا بتوانیم 
بــا اعتبار حدود ۷0 میلیارد تومانی نیروهای 
ماهــر برای اجرا و فعالیت در این پروژه ها را 

تربیت کنیم.

 
 

از طریق ارتباط ویدئو کنفرانس با حضور رییس جمهوری،

۱۰طرحاقتصادیدرقشمبهبهرهبرداریرسید
رییــس جمهوری ۱0 طرح شــاخص تولیدی، شــیلاتی، خدماتی و 
گردشگری قشم را به ارزش ۲۱ میلیون دلار و چهار هزار و ۷3۷ میلیارد 
ریال روز پنج شــنبه از طریق ویدئو کنفرانــس افتتاح کرد. در این آیین 
استاندار هرمزگان و مدیر عامل سازمان منطقه آزاد قشم حضور داشتند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در ارتباط ویدئو کنفرانسی با رییس 
جمهوری گفت: این طرح ها با سرمایه گذاری بخش خصوصی و در راستای 
پشتیبانی و مانع زدایی در مسیر تولید برای کشور به بهره برداری رسید.

علی درویش پور افزود: ســه طرح شرکت آبزی پروری قشم در حوزه 
پرورش ماهی در دریا با اعتبار ریالی یک هزار و 300 میلیاردی و اعتبار 
ارزی ۲۱ میلیون دلاری و با ظرفیت تولید سالانه هشت هزار و ۵00 تنُ 
ماهی افتتاح شــد.وی ادامه داد: طرح های سه گانه پرورش ماهی با هدف 
تکمیل زنجیره آبزی پروری و صنایع شیلاتی، افزایش محصولات صادرات 
محور و تامین امنیت غذایی کشــوردر منطقه آزاد قشــم به بهره برداری 
رســید.مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشــم تصریح کرد: این سه واحد 
تولیــدی در مجموع با ظرفیــت ۲4 قفس و هفت مخزن تولید و تکثیر ، 
توان تولید ۸۷۵ تنُ ماهی در ســال دارند که با افتتاح آن، ۱44 فرصت 

شغلی ایجاد می شود.

  بهره برداری از سه مزرعه میگو
درویش پور افزود: امروز همچنین ســه طرح پرورش میگو با ظرفیت 
ســه هزار و ۶۸0 تنُ میگو در ســال و ایجاد ۲۱۶ فرصت شــغلی به ثمر 
نشست که با تکمیل و بهره برداری از مرحله دوم طرح ها، اشتغال نیروی 
بومی آن افزایش خواهد یافت.وی افزود: این ســه طرح در مجموع شامل 
4۲3 هکتار مساحت دارند و تا کنون ۷۸ استخر آمده بهره برداری است 
و در مراحل بعدی نیز ۷۹ استخر دیگر به این مجموعه ها افزوده می شود.

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشــم ادامه داد: طرح های مذکور در 
مجموع با ۸0۷ میلیارد ریال توســط بخش خصوصی اجرا شد که با بهره 

برداری از آن ۲۱۶ نفر صاحب شغل شدند.
وی خاطرنشــان کرد: این طرح ها با سرمایه گذاری کامل توسط بخش 
خصوصی، نقش مهمی در تامین امنیت غذایی کشــور، صادرات این ماده 

غذایی ارزشمند و ارزآوری برای کشور را ایجاد می کند.

 فروشگاه فرودگاه قشم به بهره برداری رسید
درویش پور اظهار کرد: یک فروشــگاه نیز که با هدف انتقال دانش و 

تکنولوژی برندهای جهانی در فرودگاه بین المللی قشم اجرا شد، از دیگر 
طرح های افتتاحی امروز است.

وی افزود: طــرح مذکور با ۱00 میلیارد ریال ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی ایجاد شد که  باعث اشتغال ۱۲0 تنَ می شود.

  ۳2۰ تخت به ظرفیت گردشگری قشم اضافه شد
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشم ادامه داد: یک هتل چهارستاره 
بــه ظرفیت 3۲0 تخت اقامتی و اعتبار یکهــزار و ۹00 میلیارد ریال در 

قشم افتتاح شد.
وی گفــت: ایــن هتل چهار ســتاره در ۹ طبقه ســاخته شــده که 
شــامل ۶0 واحــد آن اقامتــی در چهــار طبقه می شــود و دارای یک 
 طبقــه رســتوران و ســالن کنفرانس، ســه طبقه تجــاری و یک طبقه 

پارکینگ نیز هست.
درویــش پور افزود: بهره برداری از مرحله اول ســاخت این هتل چهار 
ســتاره، افزون بــر ۷۵ نفر را در بخش های مختلــف خانه داری، اداری و 
پرســنلی، مالی و حســابداری، فروش و بازاریابی، نگهبانی و آشــپزخانه 

مشغول به کار کرد.

  افتتاح 2 واحد تولید لوازم آرایشی بهداشتی
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشم قشم  تصریح کرد: ۲ طرح واحد 
تولید لوازم آرایشــی بهداشتی با اعتبار بیش از ۶30 میلیارد ریال نیز از 

دیگر طرح های افتتاحی امروز است.

وی افــزود: این ۲ طــرح در حوزه تولید عطر، اودکلن و بســته بندی 
لوازم آرایشــی و بهداشتی فعالیت دارند که با بهره برداری از آن 4۵ نفر 

صاحب شغل شدند.
درویش پور ادامه داد: این ۲ واحد تولیدی محصولات آرایشی و بهداشتی 
توان تولید ســالانه ۶۹ تنُ عطر و اودکلن و بســته بندی 4۵ تنُ شامپو و 

سایر محصولات از این نوع را دارند.
یادآور می شود، منطقه آزاد قشم پیش ازاین در سه مرحله از افتتاح های 
ریاســت جمهوری در دولت تدبیر و امید با ۵3 طرح به اعتبار ریالی ۶0 
هــزار و ۶۶0 میلیاردی و ارزی 340 میلیون یورو و ۲۶0 میلیون دلاری 

در دو بخش دولتی و خصوصی حضورفعال داشته است.
جزیره قشم با مساحت یک هزار و ۵00 کیلومتر در سال های ۱3۶۹ و 
۱3۷0 با تصمیم دولت به ۲ بخش منطقه آزاد با مساحت 300 کیلومتر 

و منطقه ویژه اقتصادی با مساحت یکهزار و ۲00 کیلومتر تقسیم شد.
پیونــد اقتصاد ملی به اقتصاد جهانی، انتقال تکنولوژی پیشــرفته به 
منطقه، جذب سرمایه های خارجی، تربیت نیروی انسانی ماهر و متخصص 
و افزایش صادرات و کســب در آمدهــای ارزی از جمله هدف های ایجاد 

منطقه آزاد قشم است.

  تــداوم بهره برداری و آغاز عملیــات پروژه های بزرگ در 
راستای تحول و پیشــرفت همه جانبه هرمزگان تا پایان فعالیت 

دولت دوازدهم
استاندار هرمزگان نیز در این آیین از تداوم بهره برداری و آغاز عملیات 
پروژه های بزرگ در راستای تحول و پیشرفت همه جانبه هرمزگان تا پایان 

فعالیت دولت دوازدهم، خبر داد.
دکتر فریــدون همتی پس از افتتاح ۱0 پروژه اقتصادی و تولیدی در 
منطقه آزاد قشــم در استان هرمزگان از طریق ارتباط ویدئو کنفرانس با 
رئیس جمهور، ضمن تبریک فرا رســیدن عید ســعید فطر، عنوان کرد: 
اســتان هرمزگان به جهت برخورداری از اســتعداد های فراوان، در مدار 

تکاپو، تلاش، عمران و آبادانی قرار دارد.
وی ادامه داد: تا پایان فعالیت دولت دوازدهم، پروژه های مهم دیگری 

در هرمزگان به بهره برداری می رسد.
استاندار هرمزگان افزود: علاوه بر این، عملیات اجرایی پروژه های بزرگی 
نیز در استان آغاز می شود که موجب تحول و پیشرفت در همه زمینه ها 

در هرمزگان خواهد شد.

رئیس ســازمان جهاد دانشگاهی گیلان، به تمرکز حوزه آموزشی جهاد 
دانشگاهی بر آموزش های کوتاه مدت تخصصی اشاره کرد و گفت: به دنبال 
برندسازی مراکز آموزشی و علمی کاربردی جهاد دانشگاهی استان در حوزه 

آموزش های کوتاه مدت و بلندمدت هستیم.
دکتر فریبرز جمالزاد در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به جهت گیری جهاد 
دانشگاهی در ســه حوزه پژوهشی، آموزشی و فرهنگی، اظهار کرد: جهاد 
دانشگاهی در حوزه پژوهشی به دنبال انجام طرح های فناورانه بوده و طی 
دو سال گذشته بودجه ای ویژه برای طرح های فناورانه تخصیص داده است.

وی از اجرای طرح فناورانه آب همراه نفت توســط پژوهشــکده محیط 
زیســت جهاد دانشگاهی خبر داد و افزود: پژوهشکده محیط زیست جهاد 
دانشگاهی این طرح را به صورت پایلوت اجرا کرده و در حال انعقاد قرارداد 
با شرکت فلات قاره هستیم.رئیس سازمان جهاد دانشگاهی گیلان، یکی از 
طرح های فناورانه پژوهشکده محیط زیست جهاد دانشگاهی در سال جاری 
را راه اندازی زباله سوزهای کوچک مقیاس با ظرفیت سه تن در ساعت دانست 
و تصریح کرد: کارخانه های کمپوست در سطح کشور همچنان با ریجکت 

3۵ درصدی مواجه هستند که این ریجکت ها باید به دفن گاه ها بروند.
جمالزاد، از این زباله سوزهای کوچک مقیاس به عنوان یکی از مهمترین 
طرح های فناورانه جهاد دانشــگاهی استان گیلان در سال ۱400 یاد کرد 
و گفت: این زباله ســوز می تواند به ســاماندهی ریجکت های کارخانه های 

کمپوست در سطح کشور کمک کند.
وی با اشــاره به اســتفاده طرح های فناورانه از علم نانــو، تاکید کرد: 
نانوفناوری جزو طرح های فناورانه پژوهشکده محیط زیست جهاد دانشگاهی 

نیست، اما در پروژه آب همراه نفت از فناوری نانو کمک گرفتیم.
رئیس جهاد دانشگاهی گیلان، در ادامه به تمرکز حوزه آموزشی جهاد 
دانشگاهی بر آموزش های کوتاه مدت تخصصی اشاره و عنوان کرد: به دنبال 
برندسازی مراکز آموزشی و علمی کاربردی جهاد دانشگاهی استان گیلان 
در حــوزه آموزش های کوتاه مدت و بلندمدت از طریق پتانسیل ســنجی 
شهرســتان ها هســتیم.جمالزاد، با بیان اینکه در حال حاضر مرکز علمی 
کاربردی جهاد دانشگاهی رودسر پتانسیل خوبی در بخش کشاورزی دارد، 
خاطرنشــان کرد: این مرکز در کنار فعالیت علمی و کاربردی و دوره های 

مقطع دار کاردانی و کارشناســی، دوره هــای آموزش کوتاه مدت تخصصی 
در حوزه کشــاورزی را در دستور کار دارد؛ البته این دوره های کوتاه مدت 
می تواند پشــتیبان مقاطع کاردانی و کارشناســی کشاورزی در سال های 
آتی باشد.وی از تدوین و اجرای حداقل چهار دوره آموزش های کوتاه مدت 
تخصصی در رشــته های کشــاورزی همچون گیاهان دارویی و فندق خبر 
داد و اظهار کرد: آموزش های کوتاه مدت تخصصی در حوزه کشــاورزی تا 
پنج ســال آینده مرکز علمی کاربردی جهاد دانشــگاهی رودسر را به برند 
رشــته کشاورزی در منطقه تبدیل می کند.رئیس جهاد دانشگاهی گیلان، 
با بیان اینکه در حال حاضر 3۵00 دانشــجو در مراکز آموزشی بلندمدت 
جهاد دانشــگاهی گیلان مشــغول به تحصیل هستند، متذکر شد: در یک 
دوره پنج ســاله هر یک از مراکز علمی کاربردی جهاد دانشــگاهی استان 
گیلان در بخش های کوتاه مدت و بلندمدت به یک برند کیفی در رشته های 
مختلف تبدیل می شود.جمالزاد، ماموریت جهاد دانشگاهی استان گیلان در 
برش یکســاله را تابعی از برنامه پنج ساله جهاد دانشگاهی دانست و ادامه 
داد: اولویت ما تخصصی کردن دوره های کوتاه مدت و بلندمدت مبتنی بر 
مهارت آفرینــی و تبدیل ایده به تولید محصول و در نهایت تجاری ســازی 
است.وی گفت: به زودی رشته های جدید متناسب با پتانسیل های محلی 
مراکز علمی کاربردی جهاد دانشگاهی اخذ می شود تا بتوانیم این مراکز را 

به عنوان یک مرکز متخصص در منطقه و استان معرفی کنیم.

برندسازیمراکزعلمیکاربردیجهاددانشگاهیگیلان

 
 

مومنی /گلستان مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان گفت: در حال 
حاضر ۷0 درصد از ظرفیت ســدهای استان خالی است و با کاهش شدید 

منابع آبی روبه رو هستیم.
سیدمحسن حسینی در جلسه خشکسالی سال جاری و تمهیدات لازم 
در ســد وشمگیر برای مدیریت خشکسالی که با حضور جمعی از مدیران 
استانی و نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شد، اظهار کرد: میزان 
بارش اســتان طی ۷ ماه سال آبی جاری نســبت به متوسط بلندمدت با 
کاهش 3۲ درصدی مواجه بوده است. همچنین طی این مدت در ارتفاعات 
دما 4 دهم درجه افزایش پیدا کرده اســت.وی افزود: این کاهش بارش ها 
و افزایش دما موجب شــده در رودخانه های بالادست و سرشاخه ها حدود 

44 درصد و در ایســتگاه های رودخانه های اصلی بالغ بر ۶۵ درصد کاهش 
آبدهی داشته باشیم.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان بیان کرد: در 

بخش آب زیرزمینی هم تقریباً ۲00 میلیون مترمکعب نسبت به نسبت به 
متوسط ۱۸ ساله کاهش ذخیره آب داشته ایم.

حسینی با اشاره به اینکه سدهای احداث شده در مسیر اصلی گرگانرود 
سالانه حدود 40 هزار هکتار از اراضی را در مسیر رودخانه و شبکه سدها 
آبیــاری می کنند، گفت: برای آبیاری 40 هزار هکتار اراضی، نیاز پایداری 
ســدها، تبخیر و پرت آب در رودخانه ها و مســیر، سالانه به ۲۵0 میلیون 
مترمکعب آب نیاز است.وی خاطرنشان کرد: در سال گذشته در فروردین ماه 
حدود ۱۹0 میلیون مترمکعب از ذخیره سدها و بارش های مناسب داشتیم 
ولی در ســال جاری ۷0 درصد از ظرفیت ســدهای ما خالی است که این 

مسئله ضرورت مدیریت بهینه مصرف را نشان می دهد.

۷۰درصدظرفیتمخازنسدهایگلستانخالیاست
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/02/30

شماره : 1095

شارلاتانهاقبلازمسابقهنتیجهراتضمینمیکنند
نشست خبری سرمربی تیم ملی والیبال 
ایران با حضور جمعی از اهالی رســانه برگزار 

شد.
 نشست خبری ولادیمیر آلکنو سرمربی 
تیم ملی والیبال ایران امروز )ســه شنبه( در 

مجموعه هتل آکادمی فوتبال برگزار شد. 
قرار بود گفتگوی آلکنو با اصحاب رسانه به 
دلیل شیوع کرونا به صورت مجازی باشد اما 
آلکنو تاکید داشت که نشست حضوری باشد. 
سرمربی روســی والیبال ایران در ابتدای 
جلســه گفت: بسیار خوشحالم که گفتگوی 
زنده با هم داریم و می دانم که در ایران خبر 
های ورزشی جایگاه بالایی دارد. برای همین 
درخواست کردم گفتگوی زنده داشته باشیم. 
قبل از نشست به من گفته شد که سوال های 
ناخوشایند از شما نخواهد پرسید اما من اجازه 
می دهم هر سوالی از من دارید بپرسید چه 

خوشایند چه غیر خوشایند.
آلکنو گفت: کســی که قول می دهد تیم 
قبل  از رقابت ها روی سکو برود قطعا شارلاتان 
است. من در طول ۲۵ سال کار به هیچ عنوان 
قول نــدادم که نتیجه خاصی را بگیرم. ملی 
پوشان ایران تمام تلاش خود را خواهند کرد 

تا دل مردم ایران را شاد کنند. 
او ادامه داد: قبل از هدایت تیم ملی ایران 
با خوشبخر و داورزنی صحبت کردم و به من 
اجازه داده شد تمام تصمیات برعهده من باشد. 
شش مربی ایرانی با من کار می کنند و همه 
برای من یکسان هستند. فدراسیون لیستی 
در خصــوص بازیکنان و مربیان به من داد و  
باید بگویم که همه عزیزان برای من یکسان 
هستند. اکبری رزومه و تجربه خوبی دارد اما 
تنــدروان هر روز در تمرینات بوده و جوان و 
آینده دار اســت. سوال من این است که چرا 

تندروان نمی تواند جای آقای اکبری باشد؟
قطعا اکبری زمانی تجربه نداشــته و یک 
مربی به او فرصت داد. فکر می کنم اگر مربی 
ای بعــد از من به جامعــه والیبال ایران ارائه 
شــود و آینده درخشانی داشته باشد مسئله 
بدی نخواهد بود.سرمربی روسی والیبال ایران 
ادامه داد: ایران و زنیت کازان دو تیم متفاوت 
بوده و قطعا تفکرات روی این دو تیم متفاوت 
اســت. باید بگویم که بیشــتر روی ذهنیت 
بازیکنان کار شد تا مسائل فیزیکی و بدنی. ما 
از لحاظ تکنیکی و سرعتی بسیار خوب هستیم 
و امیــدوارم در وقت باقی ماند روحیه تیم را 
منسجم کنیم. اگر بتوانم ذهنیت تیم را تغییر 
دهم قطعا کار عالی خواهد بود. برای من بسیار 
مهم است که بازیکنان فکر کنند تا اینکه نکات 
فنی را به آنان گوشزد کنم. ایران بازیکنانی دارد 
که شکل گرفته اند و نباید نکات تکنیکی را به 
آنان گفت چرا که بی فایده خواهد بود.آلکنو 

در ادامه نشست در خصوص اینکه چرا ایران 
را برای ادامه کار انتخاب کرده اســت، گفت: 
من با بازیکنان ایرانی مانند معروف کار کرده 
ام. با معروف صحبت های زیادی داشــتیم و 
معروف باعث آشنایی من با والیبال ایران شد. 
قبلا ســفری به ایران داشــتیم که زمان آن 
خوب نبود چرا که با فوت آقای خمینی وارد 
ایران شدیم.  البته آن مسابقه کنسل شد و ما 
برگشتیم. ایران تیمی است که از هیچ تیمی 
ترسی ندارد و آماده مقابله با هر تیمی است. 
یکی از بازیکنان به من گفت اگر از لحاظ روحی 
عالی باشیم همه تیم ها را شکست خواهیم 
داد که من با این صحبت موافقم. در رابطه با 
فرهنگ و تاریخ ایران شناختی داشتم و این 
شناخت بیشتر هم شده ک چرا که اکنون در 
ایران هستم. به فرهنگ ایران احترام می گذارم 

و با قانون ایران آشنایی دارم.
او ادامه داد: دلیل انتخاب تیم ملی والیبال 
ایران انگیزه من برای شرکت در المپیک بود 
و امیدوارم بتوانم تاثیر گذار باشم. باید بگویم 
چهارمین المپیک من با ایران خیلی وسوسه 
انگیز خواهد بود.آلکنو در خصوص تفکراتش 
برای تیم ملی گفت: در رابطه با تفکرات من 
در بازی باید بگویم که تنگ نظر نیستم و همه 
جانبه نگاه میکنم. بستگی دارد چه تیمی رو 
به روی ما باشد. با معروف در زنیت هماهنگی 
خوبی داشــتیم و همین عاملی شد عناوین 
زیادی کسب کنیم. امیدوارم در جام ملت ها 

تجربه برای آینده به دست بیاوریم.
آلکنو در ادامه نشســت ادامه داد: یکی از 
نکات قوت تیم ملی ایران تکنیک و ســرعت 

اســت. ضعف تیم ملی فیزیک بوده که باید 
بگویم نه تیم روسیه هستیم نه لهستان. باید 
ذهنیت خود را آماده کنیم تا مقابل این تیم 
ها به پیروزی برسیم. من بسیاری از بازی های 
لیگ ایران را دنبال کردم و توتولو مســابقات 
را به خوبی آنالیز کرد. در لیگ ایران بسیاری 
از سرویس ها هدفمند است اما در بازی های 
بزرگ باید سرویس پرشی زد. بر همین اساس 
باید دریافت خوبی داشته باشیم و نقطه ضعف 
ما در دریافت اســت. البته داریم تلاش هایی 

برای رفع این مشکل می کنیم.
او در خصوص حذف کریمی از ترکیب تیم 
ملی گفت: کریمی آینده درخشــانی خواهد 
داشت اما با وزن اضافی به اردو وارد شد. فکر 
می کنم در شــان تیم ملی ایران نیست که با 
اضافه وزن وارد اردو شــود چرا که معروف و 
موسوی با آمادگی تمام وارد اردو شدند و به 
نوعی آنان پیشکسوت کریمی به حساب می 
آیند.کریمی در لیــگ بلژیک روی نیمکت 
نشست، البته او مصدومیت داشت و برای من 
حضور در ترکیب اصلی مهم اســت. کریمی 
دســتان خوبی دارد و بایــد ذهنیت خود را 

تغییر دهد.
سرمربی والیبال ایران درباره لیگ ملت ها 
گفت: دو روز گذشــته لیست های نهایی به 
فدراســیون جهانی داده شد و می دانم تنها 
ایتالیا با ترکیب اصلی وارد این رقابتها نخواهد 
شد اما روسیه با ترکیب کامل وارد مسابقات 
می شود. به هرحال اکثر تیم ها با ترکیب اصلی 
حضور پیدا خواهند کرد. به دلیل کرونا امکان 
برگزاری بازی دوستانه نیست و لیگ ملت ها 

برای آمادگی تیم ها رقابت های خوبی است.
او ادامه داد: هشت بازی در لیگ ملت ها 
صبح برگزار می شود و این خوب نیست و نباید 
تمرکز خود را روی این مسئله بگذاریم هرچند 

که این تبعیض آشکار است.
آلکنو دربــاره صحبت های انجام شــده 
درخصــوص خداحافظی اش بعد از المپیک 
گفت: خداحافظی با رشــته ای که 40 سال 
عمرت در آن بودی بسیار سخت است. نمی 
خواهم خودم را فریب دهم. من بلد نیستم با 
نصف انرژی خــود کار کنم و صدای درونیم 
می گویم که من احتیاج به استراحت دارم. در 
این مدت کوتاه پیشنهادات زیادی از باشگاه 
ها  داشتم اما به نظرم در آینده مدیر فنی یکی 
از تیم ها در لیگ روســیه خواهم شد. فقط 
امیدوارم بتوانم بعد از المپیک استراحت کنم.

او ادامــه داد: نمی دانم تا قبل از من چه 
شرایطی در تیم ملی بوده اما باید بگویم  که 
کسی حق ندارد در تصمیات من دخالت کند. 
متاسفانه لیگ ایران را به خوبی ندیدم اما لژیونر 
ها را زیر نظر گرفتم و همچنین با مربیان ایرانی 
مشورت می کنم اما تصمیم آخر را من میگرم.

سرمربی روسی والیبال ایران با بیان اینکه 
آرزو دارم هدف فدراســیون والیبال را تحقق 
ببخشم، ادامه داد: هر روز تلاش می کنیم تا 
در المپیک شرایط خوبی داشته باشیم و بازهم 
مــی گویم مربی ای که قول جایگاه را بدهد 
شارلاتان اســت.آلکنو بیان کرد:  فدراسیون 
جهانــی اجازه داد ۱۷ نفــر را باخود به لیگ 
ملت ها ببریم تا درصورت مصدومیت بازیکنان 
را جایگزین کنیم. اگر جام ملت ها انگیزه ما 

بود لیست تغییر می کرد و از بازیکنان جوان 
کمتری استفاده میکردیم.

او ادامه داد: خوشحالم فدراسیون والیبال 
تصمیم گرفت که جام ملت ها جنبه تدارکاتی 
داشته باشد تا برای المپیک آماده شویم. من 
اجازه دادم جوانان ایران وارد مسابقات بزرگ 
شــوند تا در آینده این کار کمکی به والیبال 
ایران  باشــد.او در پاســخ به اینکه شما فکر 
خواهید کرد چــه جوانانی پرچم دار والیبال 
ایران در آینده هســتند؟ پاسخ داد: جوانانی 
که اکنــون در اردوی تیم ملی بوده نماینده 
کوچکی از طیف وســیع بازیکنان لیگ برتر 
هســتند. حضرت پور و آرمان صالحی بسیار 
در ســطح بالایی قرار دارند.  همچنین جواد 
کریمی و اسفندیار بازیکنانی هستند که باید 
ذهنیت خود را تغییر داده تا موفق شوند. باید 
گفت که صابر کاظمی و  بردیا ســعادت هم 

آینده درخشانی خوهند داشت.
او ادامه داد: در بازی های المپیک ۲0۱۲ و 
در بازی گروهی روسیه از برزیل باخت و بیشتر 
توجه روی میخایلوف بود. یک ندای درونی به 
من می گفت که باید تغییر در تیم بدهی که 

خوشبختانه موفق شدم تغییر مثبتی بدهم.
آلکنو گفــت: اگر بخواهیم با ایران نتیجه 
بگیریم باید بازیکنان باتجربه در ترکیب حضور 
داشته باشند. بازیکنان جوان هم با حضورشان 
در اردوی تیم ملی تجربه برای آینده کسب 
خواهند کرد. آلکنــو در باره حضور مترجم 
به جــای مربی ایرانی روی نیمکت تیم ملی 
گفت: من تقویم فدراسیون والیبال را تنظیم 
نکردم. ما را محدود کردند و تنها دنبال نتیجه 
گیری مطلوب هستم. در شرایط امروز مکالمه 
مســتقیم من با بازیکنــان از اهمیت بالایی 
برخوردار است و در درجه اول قرار دارد. برای 
من کافی نیســت که به جای مترجم، مربی 
ایرانی با خود همراه داشــته باشم چرا تاکید 
من روی ارتباط مستقیم است. توتولو حرفه ای 
بوده و آشنایی کاملی دارد. شرط اول من برای 
کار با تیم از همان روز اول مکالمه مستقیم با 
بازیکنان بوده اســت. امروز مربی بدن ساز ما 
که بسیار حرفه ای است خوب  کار می کند و 
حضور او بر مربی ایرانی ارجحیت دارد و برای 
من مهم است. باور کنید از لحاظ تکنیکی فقط 
در اردو کار را جلو می بریم و مربیان ایران در 
همین اردو آموزش می بینند. مربیان مرتبا با 
من در ارتباط هستند و تجربیات خود را منتقل 
میکنم. حتی تایم اوت در مسابقات رسمی به 
وســیله من انجام می شود و مربی ایرانی در 
این موضوع دخیل نیست.آلکنو در خصوص 
رویارویــی ایران با روســیه در لیگ ملت ها 
گفت: مثل یک رقیب به روسیه نگاه می کنیم 
و با تمام توان رو به روی آن ظاهر می شویم.

 
حضورغیرقانونینورچشمیهادرآزادی! 

در کارنامه شهرآورد ۹۵ پایتخت علاوه بر اتفاقات تلخ 
پایان بازی و حواشی تمام نشدنی مربوط به درگیری دو 
تیم، یک لکه سیاه دیگر هم مشاهده می شود، جایی که 
بر خلاف قانون شاهد حضور افراد متفرقه روی سکوها و 
جایگاه خبرنگاران بودیم، آن هم در شرایطی که از حضور 
اهالی رسانه به دلیل همه گیری ویروس کرونا، ممانعت به 
عمل آمده بود. با مشخص شدن زوایای متفاوت حضور 
غیرقانونی و متفرقه برخی افراد در شهراورد ۹۵ پایتخت 
با وجود قانون منع حضور تماشــاگران در ورزشگاه ها 
همزمــان با همه گیری ویروس کرونا در کشــور که از 
سوی ستاد مقابله با کرونا در ورزش به صورت رسمی از 
اواخر سال ۹۸ ابلاغ شد، این سوال کماکان بی پاسخ باقی 
مانده که این افراد به چه علت، چگونه و با چه مجوزی 
به ورزشــگاه آزادی راه داده شدند تا بتوانند تقابل تیم 
های پرسپولیس و استقلال را از نزدیک نظاره کنند!؟بر 
اساس اعلام مسوولان دو باشگاه پرسپولیس و استقلال 
در جلسه هماهنگی برگزاری مسابقه، به هر تیم تعداد 
۱۵ ســهمیه تعلق گرفت تا در مجموع حدود 30 نفر از 
عوامل همراه دو تیم بتوانند در ورزشــگاه آزادی حضور 
داشته باشــند اما تصاویر مشاهده شده نشان می دهد 
که تعداد افراد متفرقه حاضر در ورزشــگاه آزادی سه تا 
چهار برابر تعداد تعیین شده بود.نکته قابل توجه و تامل، 
اعتراض عوامل دو باشگاه به حضور این افراد متفرقه در 
ورزشــگاه آزادی در هنگام شهراورد ۹۵ پایتخت بود تا 
جایی که وابستگی این افراد به باشگاه های استقلال و 
پرسپولیس رد و اعلام شد که هرکدام از دو باشگاه برای 
شهراورد، ۱۵ نفر سهمیه داشته اند و مشخص نیست که 

ایــن تعداد افراد متفرقه، از چه طریقی مجوز حضور در 
ورزشگاه را پیدا کرده اند!یگان ویژه نیز در رابطه با حضور 
این تماشاچیان اعلام کرد که مجوز حضور این افراد در 
ورزشــگاه بر اساس کارت های مهمان و آی دی کارت 
های مکمل صادر شده از سوی سازمان لیگ فوتبال ایران 
صورت گرفته و با توجه به اطلاع و اعتراض صورت گرفته 
از سوی عوامل تیم ها به حضور این تماشاگران، در بین 
 CIP، VVIP.دو نیمه افراد مذکور از ورزشگاه بیرون شدند
از افراد مختلف پر شده بود و نکته قابل تاسف اما ممانعت 
از حضور خبرنگاران در ورزشگاه آزادی به منظور پوشش 
خبری دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و استقلال و 

به بهانه شــیوع ویروس کرونا بود، آن هم در حالی که 
جایگاه خبرنگاران به طور کامل به افراد متفرقه اختصاص 
پیدا کرده بود! سوال اینجاست که سازمان لیگ به چه 
علت در دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و استقلال 
به عنوان یکی از مهم ترین دیدارهای لیگ برتر فوتبال 
ایران، از حضور خبرنگاران ممانعت به عمل آورده و در 
عین حال اجازه داده افراد متفرقه در ورزشگاه حاضر و 
جایگاه خبرنگاران را اشغال کنند!؟از افراد متفرقه حاضر 
در ورزشــگاه آزادی به عنوان عوامل برگزار مسابقه نام 
برده شد، اما کدام عامل برگزاری مسابقه با لباس شیک 
و مجلسی در قسمت ویژه می نشیند و به صورت زنده 

بازی را در فضای مجازی پخش می کند؟ از کی تا کنون 
انقدر جوانگرا شده ایم که عوامل برگزاری مسابقات به 
کودکان و نوجوانان تغییر سن داده اند؟ این افراد چگونه 
و از چه مسیری مجوز حضور در ورزشگاه آزادی را پیدا 
کرده اند؟ به چه علت سهمیه خبرنگاران حذف شده و 
به جای آن ها افراد متفرقه در ورزشگاه حاضر شده اند؟ 
خبرنگارانی که در روزهای گرم و ســرد همواره چه در 
ورزشــگاه، چه در محل تمرینات تیم ها به سختی در 
حال پوشــش اخبار هســتند و درست در شرایطی که 
باید یکی از مهم ترین دیدارهای لیگ برتر فوتبال ایران 
را از نزدیک پوشــش دهند، حقــوق آن ها تضییع می 
شــود؟ماجرا به یک نفر، دونفر، ۱00 نفر و بیشتر ختم 
نمی شود، صحبت از میلیون ها هوادار است که علاقمند 
به تماشای دیدار شهراورد و حمایت از تیم محبوب خود 
در ورزشگاه آزادی هستند و در این بین تنها این اجازه 
به افرادی خاص و نورچشــمی آقایان داده می شــود و 
گویا برای مسوولان اهمیت ندارد که قوانین وضع شده 
پایمال شود و در عین حال حقوق افراد دیگری تضییع 
گردد، گویا قرار نیست شاهد پاسخگویی مسوولان ذی 
ربط در این رابطه باشیم. و به نظر می رسد برایمان نیز 
اهمیتی ندارد که در ویترین رقابت های لیگ برتر ایران 
چه اتفاقات و مسائلی به تصویر کشیده می شود! بیست 
دوره از لیگ برتر فوتبال ایران می گذرد و درســت در 
بزنگاه هایی که باید شایستگی خود را به اثبات برسانیم 
و نشــان دهیم تکامل یافته ایم اما با سهل انگاری، رفع 
مسوولیت، کوتاه آمدن در مقابل فشارها و ترجیح روابط 

بر ضوابط، قاعده بازی را به هم می زنیم.

شــادی پس از گل عیســی آل کثیر، مهاجم گلزن پرســپولیس دوباره 
جنجال به پا کرده است.

 بدون شک اگر بخواهید خبرسازترین بازیکنان فوتبال ایران در یک سال 
اخیر را نام ببرید باید برای نام عیسی آل کثیر یک جای خالی کنار بگذارید؛ 
مهاجم گلزن قرمزها که در این یک ســال به اندازه تمام عمر فوتبالی اش 

خبرساز شده و به دلایل مختلف نامش در صدر اخبار قرار گرفته است.
یک ســال قبل در چنین روزهایی آل کثیر مهاجم اول تیم صنعت نفت 
آبادان بود و با عملکرد نسبتا خوب در لیگ نوزدهم توجه یحیی گل محمدی 
را بــه خود جلب کرد و پــس از پایان فصل طولنی فوتبال ایران در نهایت 
پرسپولیسی شد و پیراهن شماره ۷۲ این تیم را بر تن کرد. حضور عیسی 
در پرسپولیس با آغاز دوباره مسابقات لیگ قهرمانان آسیا همراه شده و آن جا 
بود که مهاجم جنوبی قرمزها با درخشش در این مسابقات توانست جایگاه 
ویژه ای برای خود دست و پا کند. درخشش و گلزنی مقابل السد و پاختاکور 
و رســاندن پرسپولیس به فینال مسابقات غرب آسیا از آل کثیر یک چهره 

ویژه ساخت اما یک اتفاق تلخ ورق را برای مهاجم سرخپوشان برگرداند.
خوش حالی پس از گل عیســی مقابل پاختاکور که خودش مدعی بود 
به خاطر برادرزاده اش بوده باعث محرومیت شــش ماهه این مهاجم شد تا 
او در شرایطی که در اوج آمادگی به سر می برد خانه نشین شود و دو بازی 
حساس تیمش را هم از دست بدهد. پس از این اتفاق پرسپولیسی ها شدیدا 

نســبت به این تصمیم AFC معترض شدند اما علی رغم سخت گیری شدید 
آن ها در این ماجرا، خود عیســی هم تا حدودی مقصر بود و باید کمی در 

انتخاب خوش حالی خود دقت می کرد.
شــماره ۷۲ پرسپولیس پس از محرومیت یک بار دیگر هم نزدیک بود 
خودش را به دردسر بیاندازد که در نهایت از محرومیت دوباره نجات یافت. 
داستان به حضور او در برنامه فوتبال برتر برمی گردد که آل کثیر در آن به 
صراحت مدعی شــد به صورت پنهانی در اردوی پرسپولیس حاضر شده و 

همین صحبتش نزدیک بود دردسر جدیدی درست کند.
در نهایــت امــا ۱4 فروردین ۱400 محرومیت ســتاره پرســپولیس 
بــه پایان رســید و او با دنیایــی از انگیزه کارش را از ســر گرفت. گلزنی 
مقابل نســاجی پیش از آغاز مســابقات لیگ قهرمانان آسیا شروع دوباره 
درخشــش ایــن بازیکن بــود و او در آســیا هم عملکرد مثبتــی از خود 
 به جای گذاشــت. عیســی در بازگشــت به لیــگ برتر مقابل ســپاهان

 هــم گلزنــی کرد و اوج کارش زدن گل برتری پرســپولیس در دربی ۹۵ 
مقابل رقیب سنتی بود.

آل کثیر که مشخص بود برای این بازی انگیزه های فراوانی دارد حسابی 
خوش حالــی کرد و گویا این موضوع به مذاق اســتقلالی ها خوش نیامد تا 
شــادی گل ســتاره پرسپولیس بار دیگر خبرساز شــود و  اکنون شایعات 
فراوانی درباره محرومیت دوباره مهاجم گلزن پرسپولیس شنیده می شود.

صرف نظر از این که شــادی گل عیســی توهین آمیز بوده یا نه، به نظر 
می رســد ایــن روزها همه روی این موضوع حســاس شــده اند و مهاجم 
پرســپولیس باید بیش از گذشــته حواس خود را جمع کند. به خصوص 
که او قرار اســت باز هم در مســابقات بین المللی پرســپولیس را همراهی 
کند و با توجه به ســابقه قبلی اش دیگر نباید اشــتباهی مرتکب شود چرا 
 کــه محرومیت دوباره می توانــد فوتبال این مهاجم 3۲ ســاله را با خطر

 جدی مواجه کند.

دردسرجدیدبرایمهاجمپرسپولیس

 محمدی بهترین آسیایی لیگ ستارگان قطر
بازیکــن ایرانــی العربــی بهترین گلزن آســیایی 

لیــگ ســتارگان قطــر در فصــل قبل اســت.
 بــه نقــل از اســتاد الدوحــه، مهــرداد محمــدی 
در فصــل نخســت حضــورش در العربــی نمایــش 
ــه  ــه را ب ــتایش هم ــت و س ــی داش ــیار خوب بس
دنبــال داشــت.او بــا زدن ۱0 گل بهتریــن عملکرد 
ــتارگان  ــگ س ــیایی لی ــان آس ــن بازیکن را در بی
قطــر داشــت تــا جایــی کــه او بهتــر از بازیکنــان 
ــه هــی و مهنــد علــی  ــام تائ سرشناســی مثــل ن
ــن  ــاندند.این بازیک ــر رس ــه ثم ــا ۷ گل ب ــدام از آن ه ــر ک ــه ه ــد ک ــر ش ظاه
ایرانــی در ۲0 بــازی از ۲۲ بــازی العربــی در فصــل قبــل لیــگ ســتارگان قطــر 
بــرای تیمــش بــه میــدان رفــت کــه ایــن هــم بیشــترین تعــداد بــازی در بیــن 
بازیکنــان آســیایی شــاغل در لیــگ ســتارگان بــود.او بهتریــن گلــزن العربــی 
هــم بــود تــا یــک فصــل موفــق را بــا ایــن تیــم تجربــه کند.نمایــش بســیار 
خــوب محمــدی در العربــی باعــث شــده اســت تــا ســران باشــگاه او را بــرای 
فصــل بعــد هــم نگــه دارنــد و هــواداران امیــدوار شــوند کــه بــا درخشــش ایــن 

ــه جــام برســند.  ــاره ب بازیکــن بعــد از مدت هــا دوب

 مجیدی: به دنبال توجیه نیستیم
اســتقلال  فوتبــال  تیــم  اجرایــی  مدیــر 
ــت  ــال توجیه}شکس ــه دنب ــش ب ــد، تیم می گوی

نیســت. پایتخــت{  داربــی ۹۵ 
ــال  ــم فوتب ــی تی ــر اجرای ــدی، مدی ــرزاد مجی ف
ــت  ــی ۹۵ پایتخ ــرایط دارب ــاره ش ــتقلال درب اس
ــی  ــتقلال عذرخواه ــواداران اس ــن از ه ــت: م گف
ــتند  ــی نیس ــی در جایگاه ــای پیروان ــم. آق می کن
ــاره مســائل اســتقلال صحبــت  کــه بخواهنــد درب
کننــد. مــن تعجــب می کنــم کــه داور چهــارم چــرا بــا بی احترامی هایــی کــه 
در داربــی پیــش آمــد برخــورد نکــرد. مــن متعجــب هســتم چــرا صحنه هایــی 
ــه داد:  ــه نمی شــود؟او ادام ــم حریف)پرســپولیس( اســت، گرفت ــرای تی ــه ب ک
پرســپولیس در ایــن مــدت حــدود 30 میلیــارد از همــراه اول گرفته اســت. این 
ــه پرســپولیس  ــد ب ــن  بای ــه نظــر م ــت می شــود. ب ــدر دارد حمای ــم این ق تی
ــر  ــا حاض ــا واقع ــد. م ــت بپردازن ــه رقاب ــم ب ــا ه ــه تیم ه ــد و بقی ــام بدهن ج
هســتیم ایــن مســاله را قبــول کنیم.مجیــدی افــزود:  مــن از حــق هــواداران 
ــه دنبــال  ــا ب ــا هــوادار خوشــحال باشــد. م نمی گــذرم و هــرکاری می کنــم ت
ــد؟  ــت کن ــد صحب ــپولیس نمی توان ــل پرس ــرا مدیرعام ــتیم. چ ــه نیس توجی
چــون بلــد نیســت دروغ بگویــد. اگــر دوســتان یــگان ویــژه در داربــی نبودنــد، 
ــه  ــپاهان کمیت ــپولیس و س ــازی پرس ــد از ب ــرا بع ــتیم. چ ــت نداش ــا امنی م
انضباطــی تشــکل نشــد؟مدیر اجرایــی تیــم فوتبال اســتقلال خاطرنشــان کرد: 
اگــر ایــن پنالتــی بــرای پرســپولیس بــود، دوســتان در هــر برنامــه ای کــه بــود 
صحبــت می کردنــد. فرهــاد مجیــدی یک بــار هــم ســر ایــن ماجــرا اعتــراض 
نکــرده اســت. مــن بایــد بگویــم کــه متاســفم آقــای آذری جهرمــی وزیــر مــا 
ــر از ایــن  ــد بگویــم وزی ــد افتخــارات مــا را ببینــد. بای اســت. ایشــان نمی توان
بی احترامــی بایــد از هــواداران اســتقلال عذرخواهــی کنــد و بایــد بگویــم نــوه 

ــد. ــی آســیا را نمی بینن و نتیجــه ایشــان قهرمان

 ربیعی تبانی در بازی با سپاهان را تکذیب کرد
ــه شــرافت و پاکــی  ــد، ب ــال مــس رفســنجان می گوی ــم فوتب ســرمربی تی
ــی ای در  ــورد تبان ــم می خ ــش قس ــام بازیکنان تم

ــدارد. ــل ســپاهان وجــود ن مقاب
ــی  ــائبه تبان ــا ش ــه ب ــی در رابط ــد ربیع  محم
تیمــش مقابــل ســپاهان، اظهــار کــرد: بــه شــرافت 
و پاکــی تمــام بازیکنانــم قســم می خــورم و اشــراف 
ــدارد.  ــود ن ــاله ای وج ــن مس ــا چنی ــه قطع دارم ک
ــی  ــال و حت ــال در فوتب ــر ح ــه ه ــات ب ــن اتفاق ای
ــد.  ــال رخ می ده ــبک فوتب ــای صاحب س در تیم ه
امــا ایــن توجیــه بابــت شکســت نیســت. البتــه پســندیده نیســت کــه تیمــی 
ــا  ــی مواجــه شــود. قطع ــن صحبت های ــا چنی ــدی داشــته اســت ب ــه روز ب ک
ــا تیمــم  ــه عهــده ســرمربی اســت.او ادامــه داد: مــن ب مســئولیت شکســت ب
زندگــی می کنــم و همــه آن هــا را از لحــاظ شــخصیت، روان و ذهنیــت 
ــاله  ــن مس ــتیم و ای ــتباهات داش ــازی اش ــن ب ــا در ای ــیم. م ــلا می شناس کام
قطعــا بررســی خواهــد شــد. بــه دلیــل این کــه فشــار غیرمعقولــی روی تیــم 
مــا بــود و در دو هفتــه گذشــته هــم مقابــل نســاجی و نفــت مسجدســلیمان 
شکســت خوردیــم، ایــن شکســت ســنگین رقم خــورد و تاثیــر خــودش را روی 
روان بازیکنــان داشــت. حاضــرم قســم بخــورم تیــم مــا بــا شــرافت کامــل در 
بــازی شــرکت کــرد امــا روز بــدی داشتیم.ســرمربی مــس رفســنجان اضافــه 
کــرد: قــول می دهــم بــا تــلاش و تمریــن بیشــتر فصــل را درســت بــه پایــان 
برســانیم. اگــر هــم در رابطــه بــا ایــن موضــوع متوجــه مســاله ای بشــویم بــا 
ــه  ــه ب ــر این ک ــه خاط ــرد. ب ــم ک ــن برخــورد خواهی شــدیدترین شــکل ممک
بازیکنانــم اطمینــان دارم، تمــام ایــن شــایعات را رد می کنــم و امیــدوارم دیگــر 

چنیــن بــازی ای از بازیکنــان مــا تکــرار نشــود.

 رضا گوچی و اشکان دژاگه در باشگاههای تهرانی!
دو بازیکن سابق تیم ملی ظاهرا تصمیم مشترکی گرفته اند.

 رضــا قوچــان نــژاد بــا زوولــه قطــع همــکاری کــرد. قــرارداد ایــن بازیکــن 
ــان رســید و حــالا بازیکــن آزاد اســت. هــر  ــه پای ب
ســال در نقــل و انتقــالات شــایعات زیــادی دربــاره 
انتقــال گوچــی بــه لیــگ برتــر شــنیده می شــود و 
ظاهــرا ایــن بــار احتمــال حضــور او در ایران بســیار 
زیــاد خواهــد بــود. نکتــه اینجاســت اشــکان دژاگــه 
دوســت نزدیــک رضــا هــم قصــد دارد فصــل آینــده 
در تهــران بــازی کنــد بــه همیــن خاطر هیــچ بعید 
نیســت گوچــی هــم بــه یکــی از تیــم هــای تهرانی 
ملحــق شــود. او امــا در ایــن بــاره مــی گویــد: »باید 
ببینیــم چــه پیشــنهاداتی برایــم می آیــد. بعــد از آن تصمیــم خواهــم گرفت.«

 کنعانی زادگان رفتنی شد ؟
محمدحســین کنعانــی زادگان از قطــر پیشــنهاد دارد و گفتــه مــی شــود در 

انتهــای فصــل از پرســپولیس جــدا خواهــد شــد.
ــا  ــه آی ــاره اینک ــپولیس درب ــگاه پرس ــخنگوی باش ــکوری س ــم ش  ابراهی
ــت:  ــته گف ــرارداد بس ــری ق ــگاه قط ــا باش ــی زادگان ب ــین کنعان محمدحس
ــه  ــه اتمــام می رســد. از بازیکنــان ب ــان فصــل ب ــرارداد ۶ بازیکــن مــا در پای ق
شــکل شــفاهی و مکتــوب  درخواســت کردیــم در باشــگاه حضــور پیــدا کننــد 
و تمــام ســعی مــان را انجــام می دهیــم کــه بازیکنانمــان حفــظ شــود. هیــچ 
یــک از بازیکنــان اعــلام نکــرده کــه بــا باشــگاه دیگــری قــرارداد بســته اســت. 
منتظــر کاهــش فشــردگی مســابقات هســتیم. اطلاعــی از وضعیــت کنعانــی 
زادگان اطلاعاتــی نداریــم. خــود بازیکــن هــم تاکنــون چیــزی بــه مــا اعــلام 

نکــرده اســت.
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پیامبر اکرم )ص(:
یا مَعشَرَ المُسلِمینَ، إنَّ هذا 

یوَمٌ جَعَلَهُ الّل عیدا للِمُسلِمینَ 
فَاغتَسِلوا، ومَن کانَ عِندَهُ طیبٌ 
فَلا یضَُرّهُ أن یمََسَّ مِنهُ، وعَلَیکُم 

واكِ. باِلسِّ
ـ در یکی از جمعه ها ـ: ای 

مسلمانان ! امروز روزی است که 
خداوند، آن را برای مسلمانان 

عید قرار داده است. پس غسل 
کنید و هر که عطری در اختیار 
دارد، بد نیست که قدری از آن 

را استفاده کند. و بر شما باد 
مسواك زدن. 

السنن الکبری: ج۳ ص۳4۵ ح۵۹۵۹ 

 دلار                          2۵۱,۷۱۰ 
 یورو                         ۳۰2,۹۸۰ 
 پوند انگلیس           ۳6۵,42۰

 درهم امارات              ۷۱,۵2۰   
 لیر ترکیه                   ۳۷,۳۰۰
 سکه امامی         ۱۱۸,6۸۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۱2,۹۸۹,۰۰۰
 نیم سکه               66,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              4۳,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۵,۰۰۰,۰۰۰
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کرونا در حال کیش و مات شدن!

فناوری
 توسعه حسگر طلا برای اندازه گیری دارو و نشانگر زیستی

محققان »دانشگاه یوهانس گوتنبرگ ماینتس آلمان« یک حسگر زیستی 
قابل کاشــت تولید کرده اند که می تواند غلظت نشانگرهای زیستی و داروهای 

مختلف را در بدن اندازه گیری کند.
به نقل از مدگجت، برخلاف بســیاری از دســتگاه های قابل کاشت، حسگر 
مذکور می تواند ماه ها بدون اینکه توســط بدن رد شــود یا عملکرد خود را از 
دســت بدهد، در زیر پوست قرار بگیرد. این سیستم از گیرنده نانوذرات طلای 
استفاده می کند. گفتنی است این ذرات هنگامی که یک آنالیت به آنها تغییر 
رنــگ می دهند، محققان می توانند این تغییر رنگ را به صورت غیرتهاجمی از 

خارج بدن تشخیص دهند.
حسگرهای زیستی قابل کاشــت که قادرند به مدت طولانی در محل قرار 
بگیرند کاربردهای بالینی بسیاری دارند. برای مثال می توانند بر غلظت داروها یا 

نشانگرهای زیستی در بدن نظارت داشته باشند.
 با این حال دستگاه های کاشته شده معمولاً پاسخ جسم خارجی را تحریک 
می کنند و در نتیجه سبب حمله ایمنی و کپسوله سازی بافت لیفی می شود که 

این امر عملکرد حسگر را مختل می کند.
محققان این مطالعه با در نظر گرفتن مشکلات این حسگر را که شامل نانو 
ذرات طلا است و در یک هیدروژل پلیمری قرار دارد، توسعه دادند. هیدروژل به 
کاهش احتمال دفع سیستم ایمنی کمک می کند و به عنوان یک بافت مصنوعی 
در بدن عمل می کند. نکته جالب توجه این است که رشد بافت به جای آنکه 
سبب خراب شدن یا تضعیف حسگر جدید شود باعث عملکرد بهتر آن می شود 

چرا که حسگر مذکور برای انجام کارش به آن نیاز دارد.
ساختار هیدروژل بسیار ریز است. حسگر مذکور مانند یک خالکوبی نامرئی 
است و محققان آنها را در زیر پوست موش صحرایی بدون مو آزمایش کرده اند. 
این حسگرها برای شناسایی آنتی بیوتیکی به نام کانامایسین)kanamycin( آماده 

شدند و به بهترین نحو قادر به انجام این کار برای مدت چند ماه نیز بوده اند.

 »ایلان ماسک« می گوید فناوری کاملاً خودران »تسلا« تقریباً 
آماده است

»ایلان ماسک« بنیان گذار و مدیرعامل شرکت خودروسازی »تسلا« اعلام کرد 
که فناوری کاملا خودران این شرکت که بسیاری از مردم در انتظار عرضه آن 
هستند، تقریبا آماده شده است و در آینده نزدیک در دسترس قرار خواهد گرفت. 
 به نقل از اینســاید ایویز، »ایلان ماسک« مدیرعامل شرکت خودروسازی 
 )FSD(تسلا« اطلاعات جدیدی را در مورد نسخه بتای فناوری کاملا خودران«
 »FSD Beta« توییت کرده است. وی در پاسخ به یک توییت درباره سیستم فعلی
گفت که نسخه بتا V۹.0 تقریباً آماده است و این یک پیشرفت قابل توجه است.

آنچه جالب اســت این واقعیت است که این سیستم دیگر از حسگر راداری 
استفاده نمی کند و فقط به دوربین ها متکی است. گفتنی است که خودروهای تسلا 
دارای یک حسگر راداری رو به جلو، هشت دوربین و دوازده حسگر اولتراسونیک 

یا مافوق صوت هستند.
از این پس حســگر راداری دیگر مورد استفاده قرار نخواهد گرفت و »ایلان 
ماسک« تأیید کرد که »تسلا« آن را از رده تولید خارج کرده و از آن به عنوان یک 
پشتیبان استفاده نخواهد کرد. »ماسک« به عدم تمایل به استفاده از حسگرهای 
لیدار مشهور است و اکنون نیز از استفاده از حسگرهای راداری دست کشیده 
است. در حال حاضر به نظر می رسد »ایلان ماسک« و تیمش در مورد استفاده 
از دوربین ها به تنهایی مصمم هســتند. در توییت مذکور همچنین اشاره شده 
است که »فناوری کاملا خودران«)FSD( در تشخیص گوشه و کنارها و نقاط کور 
و سازگاری با شرایط بد آب و هوایی بهبود خواهد یافت. در مورد شرایط بد آب 
و هوایی مشخص است که از چه چیزی صحبت می شود، اما بهبود در شناسایی 
نقاط کور و همچنین برخورد با شرایط غیر مترقبه نظیر پیچیدن های ناگهانی 
دیگر خودروها در مقابل یک خودروی خودران در این فناوری بسیار مهم است. 
پیچیدن های ناگهانی به سمت چپ، حوزه ای است که »FSD Beta« به بهبود 
در آن نیاز دارد. یک آزمایش کننده جدیدترین نسخه از این فناوری را آزمود که 
از عملکرد آن تحت تأثیر قرار گرفت، چرا که فناوری کاملا خودران در چندین 

مورد عملکرد خوبی از خود نشان داد.
شرکت »تسلا« در حال گسترش آزمایشگرهای »FSD Beta« است و تاکنون 
۲000 نفر آن را آزمایش کرده اند. به زودی یک دکمه »FSD Beta« برای صاحبان 
خودروهای »تسلا« در دسترس خواهد بود تا اگر می خواهند این نسخه از فناوری 

کاملا خودران را امتحان کنند، آن را فشار دهند.

 بالاترین میزان کربن دی اکسید در ۳.6 میلیون سال گذشته
تحقیقات جدید نشــان می دهد که افزایش سطح کربن دی اکسید ناشی 
از فعالیت های انســانی اکنون به بیشترین میزان در 3.۶ میلیون سال گذشته 

رسیده است.
بــه نقل از آی ای، اداره ملی اقیانوس و جوی آمریکا)NOAA( اعلام کرد که 
میزان کربن دی اکسید)CO۲( و متان موجود در جو همچنان در سال ۲0۲0 
به طرز نگران کننده ای افزایش یافته و به بالاترین حد خود در 3.۶ میلیون سال 

گذشته رسیده است.
»کولم سوئینی« معاون »آزمایشگاه نظارت جهانی« در بیانیه NOAA گفت: 
فعالیت های انسانی باعث تغییر شرایط اقلیمی می شود و اگر بخواهیم بدترین 
تأثیرات را کاهش دهیم، باید بر کاهش انتشــار آلاینده ناشــی از ســوزاندن 
سوخت های فسیلی تا نزدیک به صفر تمرکز کنیم و حتی در این صورت هم 

باید به دنبال راه هایی برای حذف بیشتر گازهای گلخانه ای از جو باشیم.
NOAA همچنین گزارش داده است که میانگین سطح جهانی CO۲ محاسبه 
شــده از اندازه گیری های جمع آوری شده در مکان های نمونه برداری از راه دور 
4۱۲.۵ قسمت در میلیون)ppm( در سال ۲0۲0 بوده است که حاکی از افزایش 

ppm ۲.۶ در طول این سال است. 
در همین حال، موسسه اقیانوس شناسی »اسکریپس«)Scripps( در دانشگاه 
»سن دیگو« یافته های مشابهی را بیان کرد مبنی بر اینکه سطح CO۲ اکنون 
۵0 درصد بیشــتر از قبل از انقلاب صنعتی است. این تغییرات به فعالیت های 

انسانی نسبت داده شده است.
ایجاد تغییری که برای محافظت از کره زمین و تنوع زیستی نیاز داریم کار 
کوچک و کمی نیســت. خوشــبختانه با این وجود، سالهاست که مهندسان و 
متخصصان دست به نوآوری زده اند و تعدادی از راه حل های خود را ارائه داده اند. 
اکنون استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در سراسر جهان در حال افزایش است، 
به طوری که برخی از کشورها به طور قابل توجهی به تأمین تمام نیازهای انرژی 

خود با انرژی های تجدیدپذیر نزدیک شده اند. به همین ترتیب، فناوری های جدید 
مانند فتوسنتز مصنوعی و تولید سوخت های زیستی از ضایعات گیاهانی مانند جو 

در حال ایجاد تغییر در استفاده ما از انرژی های مورد نیازمان است.
گفتنی است که روش های نوظهوری ابداع شده اند که مانند فناوری های به 
نمایش درآمده در فیلم های علمی-تخیلی است. برنامه هایی که توسط شرکت های 
استارتاپی ابداع شده است، مانند استفاده از تپه ها به عنوان باتری های بزرگ یا 

دستگاهی که از رطوبت هوا برق تولید می کند.
هرقدر که این نوآوری ها در حال حاضر هیجان انگیز هستند، در حال حاضر 
بهتر اســت به فناوری های اثبات شده در مقیاس های بزرگتر مانند انرژی های 
تجدیدپذیر و شاید حتی انرژی هسته ای اعتماد کنیم. اما اینکه آیا آنها برای ایجاد 
تغییر در این زمینه کافی خواهند بود یا نه را فقط گذر زمان نشان خواهد داد.

 تولد و مرگ چند باره مریخ باستان!
محققان می گویند مریخ باستان از چرخه های متعدد مرگ و زندگی گذشته 

و گذشته ای مملو از دوره های رطوبت و خشکی داشته است.
 به نقل از آی ای، با فرود اخیر کاوشگر »استقامت«)Perseverance( ناسا روی 
سطح مریخ، توجهات زیادی دوباره به این سیاره سرخ معطوف شده است. این در 
 )Curiosity(»حالی است که بسیاری غافل از این شده اند که کاوشگر »کنجکاوی
هنوز در حال کاوش دامنه کوه شارپ در چندین کیلومتری مرکز »دهانه گیل« 

در مریخ است.
براساس مطالعه ای که به تازگی در مجله Geology منتشر شده است، یک 
تیم بین المللی از محققان با استفاده از مریخ نورد »کنجکاوی« در مریخ، تغییرات 
تاریخی را در آب و هوای این سیاره بین دوره های خشک و مرطوب قبل از خشک 

شدن کامل آن در حدود سه میلیارد سال پیش کشف کرده اند.
محققان متشکل از یک تیم فرانسوی-آمریکایی به سرپرستی »ویلیام رپین« 
از ابزار موسوم به »ChemCam« کاوشگر »کنجکاوی« برای مشاهدات دقیق از 
زمین شیب دار دامنه کوه شارپ از فاصله دور استفاده کردند. مدارگرد مریخی 
ناسا پیش از این نیز نکاتی در مورد ترکیبات معدنی این دامنه ها ارائه داده بود، 
اما محققان با »ChemCam« توانستند با موفقیت بسترهای رسوبی سطح مریخ 

را مطالعه کنند.
تجزیه و تحلیل ها شرایط اولیه سطح این محل را برای اولین بار نشان داد. با 
حرکت به سمت بالا از این بسترهای رسوبی که چند صد فوت ضخامت دارند، 
آرایش آنها به شدت متفاوت می شود. محققان در بالای رس های رسوب یافته 
از دریاچه که پایه کوه شارپ را تشکیل می دهند، ساختارهای گسترده، بلند و 
بسترهای ضربدری را مشاهده کردند که این امر به معنی مهاجرت تپه های شنی 

به وسیله باد در یک دوره طولانی و خشک آب و هوایی است.
محققان در قسمت های بالایی این کوه، بسترهای نازکی را مشاهده کردند 
که بین مقاوم و شکننده در تناوب هستند که به طور کلی برای رسوبات دشت 

رودخانه طبیعی است و بازگشت به شرایط محیطی مرطوب را نشان می دهد.
این بدان معناست که آب و هوای مریخ تا زمانی که این سیاره به طور کلی 
خشک شود و به شکل امروزی دربیاید، احتمالاً چندین نوسان وسیع بین پوشش 

رودخانه و دریاچه با شرایط خشک داشته است.
مریخ نــورد »کنجکاوی« در مرحله طولانی مأموریت خود قرار دارد و قرار 
است با بالا رفتن از دامنه کوه شارپ اقدام به حفاری انواع مختلف بسترها کند.

این یافته ها بر پایه یک تحقیق دیگر منتشر شده در ماه مارس به دست آمده 
اســت که نشان می دهد مریخ دارای دوره های متناوب افزایش حضور گازهای 
گلخانه ای ناشی از فعالیت های آتشفشانی و برخورد شهاب سنگ ها در دوره های 
گرمایی بوده است که دریچه ای برای تحقیق روی زندگی میکروبی باز می کند.

نویســندگان این مطالعه بر لزوم تطابق سطح شناســی مریخ با مدل های 
جوی تأکید کردند و این جدیدترین مطالعه با استفاده از داده های مریخ نورد 
»کنجکاوی« از کوه شارپ می تواند با بررسی لایه های مختلف بستر رسوبی مریخ 

گام اولیه ای برای مطالعه جو مریخ باستان باشد.
دانشــمندان تاکنون چیزهای زیادی در مورد مریخ آموخته اند، اما آنها تازه 
شروع به کار کرده اند. با وجود مریخ نوردان متعدد از جمله »استقامت« که به 
تازگی روی ســطح این سیاره قرار گرفته است، پیش از برنامه های نهایی برای 
استقرار انسان ها در سیاره سرخ، در دهه آینده احتمالاً درک ما از مریخ به طور 
گسترده ای گسترش می یابد و منجر به راه هایی می شود که می تواند از فعالیت های 

انسانی در قرن های آینده پشتیبانی کند.
در نهایت با توجه به یافته های این مطالعه جدید می توان گفت که ممکن 
اســت اکنون حیات در مریخ جایی نداشــته باشد، اما در گذشته ممکن است 

چنین بوده باشد.

 کشف منطقه ای جدید در کهکشان راه شیری
ســتاره شناسان منطقه ای جدید در کهکشان راه شیری یافتند که مملو از 

ستاره های آبی روشن است که در شرف انفجار هستند.
به نقل از ساینس آلرت، محققان در حال تهیه ی دقیق ترین نقشه از بازوهای 
مارپیچی کهکشانی در همسایگی ما به وسیله ی تلسکوپ »گایا«)Gaia( آژانس 
فضایــی اروپا بودند که این منطقه را کشــف کردند و آن را در مقاله ای جدید 
گزارش کردند. این منطقه که در میان بازوی شکارچی)Orion Arm()جایی که 
منظومه ی شمســی ما قرار دارد( و صور فلکی پرسئوس)Perseus( قرار دارد، 
کمربندی میان دو بازوی مارپیچی اســت و مملو از ستارگانی عظیم، سه برابر 
خورشید، با رنگی آبی و حرارتی بالاست. این ستارگان که دانشمندان آن ها را 
به دلیل بــزرگ و آبی بودن OB می نامند، نادرترین، داغ ترین، کم عمرترین و 

بزرگ ترین ستاره های کهکشان هستند.
واکنش های شــدید هسته ای که درون آن ها رخ می دهد آن ها را شش برابر 
بیشتر از خورشید داغ می کند و انفجارهای عظیمی که به عمر آن ها پایان می دهد 
و »ابرنواختر« نامیده می شود باعث پخش شدن عناصر سنگین که برای ایجاد 

حیات پیچیده ضروری هستند در سراسر کهکشان می شود.
 ،)Michelangelo Pantaleoni González(مایکل آنجلو پانتالئونی گونزالس
یکی از نویسندگان این مقاله و محقق مرکز اخترزیست شناسی اسپانیا به لایو 
ساینس گفت: ستاره های OB بسیار نادر هستند و در کهکشانی با 400 میلیارد 

ستاره شاید تعداد آن ها کمتر از ۲00 هزار عدد باشد.
و از آنجا که آن ها مسئول تولید بسیاری از عناصر سنگین هستند می توان 
آن ها را فراهم کننده ی مواد شیمیایی کهکشان دانست و به لطف از بین رفتن 
چنین ستارگانی مدت ها قبل، ژئوشیمی کره ی زمین به اندازه ی کافی پیچیده 

شد تا بیوشیمی به وجود بیاید.

باتری های قابل شارژ لیتیوم-یونی در همه جا وجود دارند از تلفن های همراه 
گرفته تا ایربادها و تجهیزات بازی های ویدیویی اما سرعت شارژ شدن این باتری ها 

کم است.
به نقل از ساینس آلرت، این باتری های شیمیایی راحت و در دسترس هستند و 
نحوه ی شارژ و استفاده ی ما از فناوری های قابل حمل را به کلی تغییر داده اند، اما 

هنوز تا بی نقص بودن فاصله ی زیادی دارند.
عملکرد باتری های لیتیوم-یونی در طول زمان کاهش می یابد و گاهی اشکالات 
آن باعث داغ شدن بیش از حد باتری و آتش سوزی های خطرناک می شود. بعضی 
اوقات شرکت ها مجبور به فراخوان فوری برای جمع آوری محصولاتی می شوند که 
امکان انفجار دارند. هر کسی که تلفن  همراه هوشمند، تبلت و یا لپ تاپ داشته باشد 
می داند که شارژ کردن این باتری های لیتیوم-یونی کاری زمان بر است. دانشمندان در 
این باره خبرهای خوبی دارند. محققان در روسیه نوع جدیدی از باتری را ساخته اند 
که می گویند سرعت شارژ آن ۱0 برابر بیشتر از باتری های امروزی است. اگر این 

باتری ها وارد دســتگاه های امروزی شــوند این افزایش سرعت باعث صرفه جویی 
زیادی در وقت می شود. اولگ لوین)Oleg Levin( محقق الکتروشیمی از دانشگاه 
سن پترزبورگ می گوید: باتری که با پلیمر ما ساخته شود می تواند در چندین ثانیه 

شارژ شود یعنی با سرعتی ۱0 برابر بیشتر از مدل های قدیمی.
کلید رســیدن به ایــن باتری های جدید نوعی پلیمــر »ردوکس« مبتنی بر 
نیتروکسیل)یک ترکیب شیمیایی( است. زمانی که باتری در حال شارژ شدن است 
و یا شارژ خود را از دست می دهد، این ماده می تواند به طور برگشت پذیری هنگام 
از دست دادن الکترون)اکسیداسیون( و دریافت الکترون مورد استفاده قرار گیرد.

 )NiSalen(»در این مورد پلیمر ردوکس استفاده شده نوع سنتز شده ای از »نیزالن
)نیکل و زالن( است. این ماده یک پلیمر حاوی فلز است که در آن زنجیره های اتمی 
نیکل و زالن به عنوان سیم های مولکولی عمل می کنند و رسانایی الکترون را افزایش 

می دهند که محدودیتی است که باتری های پلیمری مبتنی بر نیتروکسل دارند.
محققان در مقاله شان گفتند: در باتری های مبتنی بر نیتروکسیل تنها مسیر 
انتقال بار، پرش الکترون ها به مراکز ردوکس مجاور است که در مقیاس میکروسکوپی 
ســرعت زیادی دارد. به رغم این سرعت زیاد، رسانایی الکترونی ماده ی مبتنی بر 
نیتروکسیل بسیار کم است. محققان در جریان آزمایشات پلیمرهای مختلفی را 
بررسی کردند اما نیزالن تنها ماده ای بود که پایدار و کارامد بود و علت آن ساختارهای 
نیکل و زالن بود که رسانایی دارند. این ساختار به عنوان جمع کننده ی بار برای 
زنجیره های نیتروکسیل عمل می کند و همچنین برای ظرفیت اکسایش ردوکس 
کارایــی دارد. این باتــری در دماهای پایین نیز به خوبی کار می کند. قابلیتی که 
باتری های لیتیوم-یونی حســاس به دما ندارد. با این حال این نیزالین پرسرعت 
در همه ی جنبه ها بی نقص نیست. لوین می گوید: در این مرحله، این باتری هنوز 

از نظر ظرفیت 30 تا 40 درصد از باتری های لیتیوم-یونی کم ظرفیت تر است.
در حال حاضر ما در حال کار بر روی این موضوع هستیم در حالی که تلاش 

می کنیم سرعت شارژ شدن و از دست دادن شارژ را حفظ کنیم.

نوعجدیدیازباتریلیتیوم-یونی،۱۰برابرسریعترشارژمیشود

پیوندایمنتراعضاباحمامپروتئین!

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافته اند که شاید نوعی پادتن 
بتواند به محافظت از مغز در برابر التهاب ناشی از کنه و درمان آن کمک کند.

 بــه نقــل از وب ســایت رســمی »دانشــگاه راکفلــر«، التهــاب مغز یا 
انســفالیت)Encephalitis( که به واســطه نوعی کنه منتقل می شود، به همان 
اندازه که به نظر می رسد، ناخوشایند است. برخی از افراد پس از گزیده شدن با 
کنه آلوده، نشانه هایی شبیه به آنفلوآنزا را بروز می دهند که برطرف می شوند اما 

بیماری عصبی گسترده ای را به جا می گذارند.
نیش این کنه، به تورم مغز، از دست دادن حافظه و کاهش شناختی می انجامد. 
تعداد بیماران در اروپای مرکزی و روسیه در حال افزایش است و سالانه حدود 
۱0 هزار مورد ابتلا گزارش می شود. واکسیناسیون می تواند به محافظت در برابر 

این بیماری کمک کند اما این کار را تنها برای زمان محدودی انجام می دهد.
اکنــون یک پژوهش جدید، به معرفی پادتن هایــی می پردازد که می توانند 
ویروس منتقل شده به واسطه پشه را خنثی کنند. این پادتن های خنثی کننده، 
در پیشگیری از انســفالیت در موش ها امیدوارکننده  بوده اند و شاید بتوانند به 
تولید واکسن های بهتر برای انسان ها کمک کنند.  نتایج ابتدایی نشان می دهند 
که پادتن ها نه تنها انسفالیت پیشگیری می کنند، بلکه حتی می توانند در درمان 

این بیماری و ویروس »Powassan« که در آمریکا ظاهر می شود، موثر باشند.
»دانشــگاه  پژوهشــگر   ،)Marianna Agudelo(»آگودلــو »ماریانــا 
راکفلــر«)Rockefeller University( آمریکا و همکارانش، حدود ۸00 پادتن به 
دســت آمده از افراد مبتلا به انســفالیت را که بهبود یافته یا برای پیشگیری از 
عفونت واکسینه شده بودند، مورد بررسی قرار دادند. آنها دریافتند که قوی ترین 
پادتن، »VH3-4۸« است و بهترین گزینه برای دفع عفونت های آینده به شمار 
می رود. پژوهشگران دریافتند که VH3-4۸، انواع ویروس های انسفالیت را که در 
آزمایشگاه رشد کرده اند و همچنین سایر بیماری های ناشی از کنه را خنثی می کند

پژوهشــگران در این بررسی نشــان دادند که این پادتن های قوی، متداول 
نیستند. در واقع، بیشــتر پادتن هایی که توسط انسان هایی تولید می شوند که 

در معرض ویروس انسفالیت قرار دارند، از کیفیت پایین تری برخوردار هستند. 
 4۸-VH3 به علاوه، بیماران واکسینه شده در این پژوهش، اصلا موفق به تولید
نشدند. آگودلو ادامه داد: انتظار می رود که متداول ترین پادتن ها، بهترین گزینه ها 
باشــند اما این چیزی نیست که ما در انسفالیت پیدا کردیم. شاید این موضوع 
بتواند توضیح دهد که ویروس چگونه سیســتم ایمنی بدن را فریب می دهد تا 
پادتن های کمتری تولید کند. کشف VH3-4۸، امید به تولید واکسن موثرتری 
برای انسفالیت را افزایش می دهد. واکسن های کنونی باید در سه دوز و طی سه 
سال تزریق شوند و فقط حدود پنج سال از فرد واکسینه شده محافظت می کنند 
تا اینکه یک تقویت کننده به فرد تزریق شود. شاید واکسن های آینده که برای 
تولید VH3-4۸ ساخته می شوند، قوی تر عمل کنند و به تقویت کننده های کمتری 
نیاز داشته باشند. ممکن است که این واکسن ها، در برابر تعدادی از ویروس های 

ناشی از کنه، اثر محافظتی نشان دهند.
نوزنزویــگ افزود: گام بعدی، یک آزمایش بالینی با پادتن ها اســت. شــاید 
بتوانیم در اروپا که موارد ابتلای زیادی را شامل می شود، بهبود نشانه ها را مورد 

بررسی قرار دهیم.

کشفیکپادتنموثربرایدرمانالتهابمغزناشیازکنه

محققان می گویند حمام پروتئین به احیای مجدد اعضای بدن برای پیوندهای 
ایمن کمک می کند.

 به نقل از نیو اطلس، پیوند اعضا هر ســاله جان افراد بســیاری را در سراسر 
جهان نجات می دهد، اما اگر سیســتم ایمنی بدن گیرنده سلول های خارجی را 

رد کند، می تواند عوارض مهمی ایجاد کند.
در حال حاضر یک تکنیک نوظهور با بیرون کشیدن سلول های اهدا کننده 
از اندام وی و جایگزینی ســلول های گیرنده با آن، این خطر را کاهش می دهد. 
اکنــون نیز یک مطالعه جدید یک مرحله اضافی برای موثرتر کردن این فرآیند 

ابداع کرده است.
پیوند موفقیت آمیز عضو همواره موانع زیادی را در پیش روی خود می بیند. 
اول از همه انتظار طولانی مدت برای پیدا شــدن اهدا کننده ای با همان گروه 
خونی گیرنده با اندازه بدن مشــابه و ســایر عوامل مانند نزدیک بودن است که 
کار را سخت می کند. گاهی حتی با وجود تطابق در همه موارد مذکور نیز بدن 
گیرنده اعضای پیوند شــده را پس می زند و بیمار را ملزم به مصرف داروهایی 
می کند که سیستم ایمنی بدن وی را سرکوب می کند و این باعث می شود آنها 

در معرض عفونت و بیماری های دیگر قرار بگیرند.
اما دانشمندان در سال های اخیر روشی را برای دور زدن بالقوه این مانع ایجاد 

کرده اند و آن، استحمام اندام پیوندی در مایع مخصوصی است که سلول های اهدا 
کننده را از بین می برد و فقط ماتریس خارج سلول که ساختار پشتیبانی کننده از 
اندام است که به اندام شکل می دهد، باقی می ماند. پس از این به اصطلاح »سلول 
زدایی«، می توان اندام را با ســلول های گرفته شده از بدن گیرنده دوباره سلول 
ســازی کرد. این کار از پس زدن اعضای پیوند شده جلوگیری می کند، چرا که 
سیستم ایمنی بدن گیرنده دیگر عضو جدید را به عنوان یک غریبه نمی شناسد.

این روش از لحاظ تئوری خوب به نظر می رسد، اما متأسفانه هنوز هم عوارضی 
وجود دارد. فرآیند سلول زدایی می تواند به ماتریس خارج سلول آسیب برساند و 
کار سلول های جدید را برای چسبیدن به ساختار و تکثیر سخت تر می کند. بهبود 
این جنبه در مطالعه جدید دانشمندان مرکز تحقیقات ژنوم انسانی و سلول های 

بنیادی)HUG-CELL( در برزیل مورد توجه قرار گرفت.
محققان برای انجام این کار گام دیگری بین سلول زدایی و مجدداً سلول سازی 
اضافه کردند. آنها در آزمایش بر روی کبد موش، با اســتفاده از یک مایع حاوی 
پروتئین هایی مانند »SPARC« و »TGFB۱« که توســط سلول های کبدی تولید 
می شود و به تکثیر و رشد رگ های خونی کمک می کند، اندام های سلول زدایی 

شده را حمام کردند.
سپس طیف وسیعی از سلول های انســانی شامل »هپاتوسیت«)سلول های 
اصلی کبد(، »سلول های اندوتلیال«)آنهایی که لایه داخلی را تشکیل می دهند( 
و »سلول های مزانشیمی«)نوعی سلول بنیادی( به کبد موش دارای شرایط جدید 
اضافه شد. این کبدها به مدت پنج هفته در دستگاه پرورش داده شدند. این تیم 
دریافت که کبدهایی که با راه حل جدید غنی شــده اند بسیار بهتر از کبدهای 

کنترل شده بدون آن مرحله اضافی رشد می کنند.
»لوئیــز کارلوس کایرس-جونیور« نویســنده اصلی ایــن مطالعه می گوید: 
غنی سازی ماتریس خارج سلولی با این مولکول ها باعث می شود شباهت آن به 
کبد ســالم بسیار بیشتر باشد. این درمان باعث رشد و عملکرد عالی سلول های 
کبدی می شود. محققان در مرحله بعدی قصد دارند یک راکتور زیستی بزرگتر 
بســازند که بتواند کبد انسان را سلول زدایی و دوباره سلول سازی یا احیا کند. 

این تکنیک احتمالا روی اعضای دیگر بدن نیز کار خواهد کرد.


